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فقط دانشجویان و دانش آموزان 
مرتبط با شبکه های معاند در بازداشت هستند

سخنگوی کمیسیون آموزش مجلس:

8

دیمیتری پسکوف؛ سخنگوی ریاست جمهوری 
روســیه، گفته که آمریکا به دلیل تصمیم اخیر 
اوپک پلاس برای کاهش تولید نفت، کنترل خود 
را ازدست داده است. دولت بایدن ماه هاست که 
تلاش می کند با لابی گری، عربستان سعودی را 
وادار به تولید نفت بیشتر کند و در همین راستا 
در ماه ژوئیه ۲۰۲۲ ســفری ناموفق به عربستان 
سعودی داشت. در ماه های اخیر و در پی تشدید 
تنش ها میان غرب و مسکو به بهانه حمله روسیه 
به اوکراین، کشورهای اروپایی و آمریکا به دنبال 
افزایش تولید کشورهای صادرکننده نفت و گاز 
بوده اند تا به نوعی با کاهش صادرات انرژی روسیه 
مقابله و بر بحران انرژی خود غلبه کنند؛ اما در 
این شرایط، اخیراً اوپک پلاس به کاهش دو میلیون 

بشکه ای تولید روزانه نفت رأی داده است.
گــروه اوپک پــلاس که از اعضــای اوپک و 
هم پیمانانش نظیر روسیه تشکیل شده است، در 
سال ۲۰۲۰ به علت کاهش تقاضا تصمیم گرفتند 
تا میزان تولید خود را با هدف تقویت قیمت نفت 
و متعادل کردن بازار تا رقم بی سابقه ۱۰ میلیون 
بشــکه در روز کاهش دهنــد. اوپک پلاس به 
رهبری عربستان و روسیه در تاریخ ۱۴ مهر ۱۴۰۱ 
 )۶ اکتبــر ۲۰۲۲( اعلام کردند که تولید خود را 
 دو میلیون بشکه در روز کاهش می دهند. این میزان 
کاهش تولید معادل دو درصد کل نفت عرضه 
شده به بازار جهانی در روز است. این کاهش، 
بزرگ ترین کاهش تولید از زمان همه گیری کرونا 
خواهد بود. این کاهش تولید می تواند قیمت نفت 
را که در سه ماه گذشته به علت رکود اقتصادی 
در جهان، افزایش نرخ بهره آمریکا و تقویت دلار، 
کاهش یافته بود تا حد قابل توجهی تقویت کند. 
ژانت یلن؛ وزیر خزانــه داری آمریکا، این اقدام 
اوپک پلاس را جاهلانه خوانده و ادعا کرده است 
که این اقدام به اقتصاد جهانی و به خصوص روند 

رشد اقتصادهای نوظهور آسیب خواهد زد.

۱( رابطۀ استثنایی عربستان با آمریکا
اتحاد ایالات متحده و عربستان سعودی به سال 
۱۹۳۳ میلادی بازمی گردد زمانی که اســتاندارد 
اویل از سوی دولت تازه تاسیس عربستان حق 
اکتشــاف در استان شرقی آن کشور را دریافت 
کرد. آن شــرکت به زودی برخی از بزرگ ترین 
ذخایر نفت جهان را کشف کرد و در سال ۱۹۴۳ 
فرانکلین روزولت رئیس جمهور وقت  میلادی 
آمریکا اعلام کرد که دفاع از عربستان سعودی 
»برای دفاع از ایالات متحده امری حیاتی است«. 
مبادله نفت در مقابل تضمین های امنیتی اساس 
اتحاد ایالات متحده و عربســتان سعودی شد. 
پس از انقلاب ایران در سال ۱۹۷۹ میلادی هر دو 
کشور علاقه مند به محدود کردن ایران و مخالف 
با حمله شوروی به افغانستان در همان سال بودند. 
از دهه ۱۹۹۰ میلادی ایالات متحده بزرگ ترین 
صادرکننده تسلیحات در جهان بوده و عربستان 
سعودی بزرگ ترین مشتری آن تسلیحات بوده 
است. این رابطه همواره نیازمند تحمل بالایی از 
تفاوت های میان دو کشور بوده است. عربستان 
ســعودی یکی از آخرین سلطنت های مطلقه 
باقی مانده در جهان اســت و درعین حال یک 
حکومت دینی بنیادگرا اســت که از آزادی های 
مدنی بسیار کمی برخوردار است. تا چند سال 
پیش ایالات متحده و عربستان سعودی در مورد 
اســرائیل برای وجود در سرزمینی که در دوران 
ریاست جمهوری روزولت تحت کنترل بریتانیا 

بود با یکدیگر اختلاف نظر داشتند.
جوآن دیدیون در ســال ۲۰۰۳ میلادی درباره 
روابط ایالات متحده و عربستان سعودی نوشته بود 
که این همیشه یک تجارت پرخطر بود و برای 
مدتی پاداش ها متناسب به نظر می رسید. ما نفت را 
برای کمک به سعودی ها خریدیم و اعتبار اخلاقی 
را برای کمک به اسرائیلی ها به دست آوردیم و 
برای کمک به هر دو کشور از تداوم تجارتی که 
به طور قابل توجهی بر اساس تسلیح همه طرفین به 

نفع صنعت دفاعی آمریکا بود لذت بردیم.
بااین وجــود، به طور خاص از زمان حملات ۱۱ 
سپتامبر، ائتلاف ایالات متحده و عربستان سعودی 
به شدت تحت تأثیر قرارگرفته است.  بیش از ۱۹ 
هواپیماربا از اتباع عربستان سعودی بودند و این 
پرســش مطرح است که آیا حکومت عربستان 
ســعودی نیز در این توطئه نقش داشته است یا 
خیر. مداخله احتمالی ریــاض در آن حملات 
هنوز موضوعی برای تحقیق است. سال ۲۰۱۶، 
کنگره برای نخستین بار حق وتوی باراک اوباما؛ 
رئیس جمهور وقــت آمریکا، را نادیده گرفت و 
قانونی را تصویب کرد که به خانواده های قربانیان 
حملات ۱۱ سپتامبر اجازه داد از عربستان سعودی 

شکایت کنند.

تاوان آمریکایی
همکاریِ نفتی عربستان با روسیه

فرشید فرحناکیان
دکترای حقوق نفت و گاز

سرمقاله

ماجرای تعویض دیوارنگاره 
میدان ولیعصر )عج( چه بود؟
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برای هدایت فکری جامعه مخصوصا نوجوانان و 
جوانان در هر دوران، با توجه به شرایط فکری 
و فرهنگی، گروهی از افــراد در نقش هادیان 
فکری و در حقیقت الگوهــای رفتاری، ظاهر 
می شــوند. متاســفانه در جوامعی مثل ما که 
خانواده ها و نهادهای متولی به فکر ارائه الگوهای 
کنشگری نیستند، فرزندان بنا بر غریزه سنی 
خود به دنبــال انتخاب الگو می روند. در دوران 
اعتراض های حاضر بدون ورود به قضاوت های 
مختلف، شاهد این بودیم که گفتمان فرهنگی 
و اجتماعی به دست سلبریتی ها افتاد به شکلی 
که هدایت اعتراضات بــه نوعی در دایره آن ها 
قرار گرفت و تبلیغات گسترده ای روی حرف ها 
و نظرات آن ها انجام گرفت. سلبریتی ها بدون 
فالوور یا پیرو جایگاه چندانی در جامعه ندارند. 
از آنجا که حاضرین در خیابان ها به طور اکثریت 
متولدین دهه ۷۰ و ۸۰ و حتی ۹۰ هســتند، 
بعــد از گذار از این حوادث باید نشســت و به 
مطالعه جدی و بحث درباره آن ها پرداخت اما 
پرسشی که وجود دارد این است چرا همه چیز 
در جامعه ما تا این حد سقوط کرد و به سطح 
پایین رســید، در حالی که حرفی از مشکلات 
اساسی مثل نان و معیشت نبود. باید به سطح 
اعتراضات توجه نموده و علت سقوط آن را جویا 
شد. چطور شد به جایی رسیدیم که عده ای، 
احمقانه ترین اخبار را صرفا اگر علیه حکومت 
باشــد به راحتی باور کرده و اصلا به محتوا و 

اصالت آن فکر نمی کنند. 

چرا در جامعه 
همه چیز سقوط کرد

مجید ابهری
رفتار شناس

یادداشت-1
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امنیــت موهبتــی الهــی و از عمده تریــن 
شــاخص های رفــاه و توســعه اجتماعی و از 
بنیادی ترین نیازهای اساســی هر جامعه و از 
مهم ترین ارکان ضروری بقای شئون اجتماعی 
به شمار می رود و امروزه قدرت و توانمندی هر 
کشــوری اهرم و مانع بازدارنده در مقابل انواع 
تهدیــدات داخلی و خارجی و از ســوی دیگر 
الگــوی بنیادی توانایی هــای موجود در نظام 
بین المللی محســوب وهم انگیزۀ اصلی رفتار 
نقش آفرینــان صحنــۀ آن در مقابل هرگونه 
تهدید علیه منافع ملی و راهبردی کشــورها 
 به شمار می آید و تلاش برای دستیابی به موازنه 
مطلوبی از ســطح امنیت پایدار ملی، همواره 
احدی از محوری ترین راهبردها و اهداف کلان 
نظام های سیاســی مردم سالار و حتی جوامع 
غیردموکراتیک به شــمار می آید و در قانون 
اساسی که عالی ترین سند حقوقی کشورها و 
مرجع سیاست گذاری ها و برنامه های ملی است 
و در حقیقت، طــرح راهبردی و برنامه مدون 
حقوق اساسی جوامع دموکراتیک و مردم سالار 
اســت بدان در ابعاد و صور مختلف آن اشاره 
و مــورد تکیه واقع گردیــده و در اصل حفظ 
امنیت، مصالح ملی و حاکمیتی خط قرمز همه 

نظام های سیاسی و دموکراتیک است.
جمهوری اســلامی ایران، به عنوان کشوری با 
موقعیت ممتاز ومهم راهبردی درسطح جهانی 
ومنطقه خاورمیانه و سرشار ازمنابع عظیم نفت، 

گاز و طبیعی و... 

امنیت، رکن متمایز توسعه 
و منافع پایدارملی

یوسف رضا ادیب زاده - معاون وکلای مرکز وکلای قوه قضاییه
قربان نگاری - وکیل پایه یک دادگستری
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موضوعی کــه امروز برای دولــت باید مهم و 
قابل توجه باشد، بحث رضایت و هدایت است. 
آیــا هدایت ملت پر اهمیت اســت یا رضایت 
شهروندان کشور باید در دستور کار قرار گیرد.
هدایــت همه جانبه عموم مردم و فراموشــی 
رضایت آنان بدون شــک مکافات اجتماعی به 
ارمغان می آورد. هدایت مردم، امروز در دستان 
افرادی افتاده اســت که برخی از آنان نه تنها 
دردی از مردم را دوا نکرده، بلکه با عدم آگاهی 
از علم جامعه شناسی و روانشناسی موجبات 
نارضایتی برخی از مردم گردیده اســت. باید 
از هدایت دســت کشــید و به فکــر رضایت 
شهروندان بود و این امر مهم به معنای نوازش 
عواطف و احساسات و ترانه های ایرانیان است 
و نباید موضوعی به این مهمی را به فراموشی 
سپرد. وقتی هرکسی خود را در جایگاهی قرار 
داد که تماما و بطور شــبانه روزی مردم را آن 
هم بر اســاس تفکرات خاص خویش هدایت 
کند، افراد جامعه آرامشش را از دست می دهد 
و سوالی که بسیار مهم و حیاتی و حائز اهمیت 
تلقی می شود، این امر مهم است که هدایت این 
افراد برعهده چه کســی است؟ مگر اینکه این 
تصور وجود دارد که آنان جایز الخطا نیستند. 
متاسفانه نوعی هدایت را برگزیده اند که منجر 
به غم و عدم رضایت برخی از مردم شده است. 
چرا در این مدت رضایتمندی برخی از مردم به 
یاد نیامده است؟ هدایت همه جانبه مردم چه 

چیزی را در جامعه تسکین داده است؟ 

مکافات 
اجتماعی
رامین نخستین انصاری

روزنامه نگار 
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فرایندهای تولید تابعی از عوامل گوناگون است 
و نهاده هــای متنوعی بــرای تولید محصولات 
و خدمات مورد نیاز اســت. این نهاده ها، برای 
سهولت به دو نهاده سرمایه و نیروی کار تقسیم 
می شــوند. بــرای مثال بــرای تولید محصول 
کشاورزی به نیروی انسانی و سرمایه که شامل 
تجهیزات، زمین، بذر، کود و... می باشد، نیاز است. 
نهاده های سرمایه و کار می توانند در بسیاری از 
فرایندهای تولید، جایگزین هم شوند. برای مثال 
برای حفر یک کانال می توان بجای استفاده از 
نیروی انسانی، از سرمایه )بیل مکانیکی( بیشتر 
استفاده کرد. یعنی بیل مکانیکی و نیروی کار در 

اینجا جایگزین هم می شوند. 
در تولیدات یک جامعــه می توان از نیروی کار 
بیشتر یا سرمایه بیشتر استفاده کرد؛ بنابراین 
سهم ســرمایه و نیروی کار در تولید می تواند، 
تغییر کند. در بررســی وضعیت نیروی کار در 
بخش کشاورزی، در تولید محصولات کشاورزی 
به روش سنتی نسبت به تولید با روش مدرن، 
ســهم نیروی کار از سهم سرمایه بیشتر است؛ 
بنابراین تغییر فرآیند تولید محصولات کشاورزی 
از سنتی به مدرن، باعث کاهش سهم نیروی کار 
در تولید می شود. این فرآیند برای کشورهایی 
که نیروی کار کافــی در اختیار ندارند، فرآیند 

مطلوبی است. 
در کشورهای با جمعیت کم، نیروی کار کافی، 
وجود ندارد بنابراین راهبرد اصلی برای تولید در 

این کشورها، راهبرد سرمایه بر است و... 

چرا تولید 
اشتغال آفرین؟ 

کیارش خدابنده 
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سرریز ناترازی های رفاهی به ناترازی دولت و در 
نتیجه ناترازی بانک ها، چرخه ای است که عامل 

اصلی تورم است.
»دخلــش کفــاف خرجــش را نمی دهــد« 
ضرب المثلی است که به خوبی وضعیت فعلی 
کشور ما را می تواند توضیح دهد. وقتی درآمد 
افــراد از میزان هزینه هایشــان کمتر اســت، 
ناخودآگاه همه ی قیمت ها به چشم آنان چندین 
برابر می شود و در نتیجه افراد مجبورند از برخی 
از ملزومات زندگی خود که تا پیش از این از آن ها 
استفاده می کردند، چشم پوشی کنند و از این رو، 

سطح رفاه شان کاهش می یابد.
با کاهش رفاه افراد جامعه، دولت سعی در جبران 
این رفاه از دست رفته برمی آید. برای جبران رفاه 
از دست رفته، دولت اقدامات متعددی را ترتیب 
می دهد که از جمله ایــن اقدامات می توان به 
قیمت گذاری دســتوری برای سرکوب افزایش 
قیمت هایی از جمله گاز، برق و بنزین به منظور 
حمایت از مصرف کنندگان و افراد جامعه اشاره 
کرد. البته اقدامات دیگری نیز در راستای جبران 
این رفاه از دست رفته جامعه صورت می گیرد، 
از جمله اعطای تسهیلات بانکی تحت عناوین 
 مختلف مثل وام ازدواج، فرزندآوری، مســکن 

و غیره.
این حمایت های دولت برای جبران کاهش رفاه 
اجتماعی، اثرات دیگری خواهد داشت. از جمله 
اینکه قیمت گذاری دســتوری، موجب ضرر و 
زیان بنگاه های تولیدی خواهد شد. با این اتفاق، 
میزان تولیدات کارخانه ها کاهش می یابد که این 
مجددااًز طریق کاهش محصولات عرضه شده در 

بازار، به ضرر مصرف کنندگان می انجامد.
از طــرف دیگــر، خــود دولت نیز مخــارج و 
هزینه هایی دارد. بخــش عمده ای از خرج های 
دولت مربوط به بحث حقوق کارمندانش است. 
مهمترین منابع درآمدی دولت نیز برای برآمدن 
از پس هزینه های خود، مالیات بوده که با وجود 
تورم و کاهش ارزش درآمدهای دولت، مجدداً 
ناترازی هایــی بین دخل و خــرج دولت ایجاد 
می کند و در طی گــذر زمان این ناهماهنگی 
افزایش می یابــد. این عامل موجــب افزایش 
 ناترازی بودجه دولت یا اصطلاحاً موجب کسری 

بودجه می شود.
اولین و دمدست ترین چاره دولت برای جبران 
این کسری بودجه ایجادشده و پرداخت حقوق 
کارمندان و کارکنان خود، مراجعه به نظام بانکی 
و بانک مرکزی اســت؛ راهی کــه بارها در این 

سال ها مورد استفاده دولت ها بوده است. 

سرریز ناترازی های رفاهی به بانک ها 
عامل ایجاد تورم

امیرحسین خواجوند صالحی
پژوهشگر پول و بانک
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 تاکنون حتی یک نفر هم از مسافران جام جهانی 
در ایران هتل رزرو نکرده است

فرصت جام جهانی هم 
از بین رفت
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اشتغال آفرین؟

1

امیرحسین خواجوند صالحی
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نماینده مجلس:

واگذاری خانه های پایتخت
بصورت سلیقه ای
از سوی شهرداری

صداوسیما برنامه ای 
برای شاد کردن مردم ندارد
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قیمت در سراسر کشور  8000 تومان )روزنامه آفتاب اقتصادی همراه روزنامه در سراسر کشور(

 رهبر انقلاب در دیدار با میهمانان کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی:

نقشه ی سیاسی دنیا 
در حال تغییر است

آفتاب یزد در گفتگو با مصیب نعیمی، کارشناس مسائل عراق
حل یک روزه ی تمامی مناقشه ها را بررسی می کند

عراق دیگر متکی به یک جریان نیست 
یا همه باهم، یا همه رو در روی هم! 
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ادامه از صفحه اول:
در ســال ۲۰۱۵ میلادی عربستان سعودی کارزار بمباران یمن را با کمک ایالات متحده آغاز کرد که 
براساس برآورد صورت گرفته نزدیک به ۹۰۰۰ غیرنظامی در جریان آن کشته شدند. در جریان انتخابات 
۲۰۱۶ میلادی دونالد ترامپ و هیلاری کلینتون هر دو ترویج بنیادگرایی مذهبی در خارج از عربستان 
سعودی توسط آن کشور را محکوم کردند. در سال ۲۰۱۸ میلادی محمد بن سلمان ولیعهد عربستان 
سعودی ترور جمال خاشقجی روزنامه نگار واشنگتن پست را تایید کرد که خشم بین المللی را برانگیخت. 
بایدن به عنوان نامزد انتخابات ریاست جمهوری وعده داد که عربستان سعودی را به عنوان یک دولت 
»یاغی« قلمداد خواهد کرد. زمانی که او به قدرت رسید رویکردی بسیار آشتی جویانه را در قبال ریاض 

تا حدی در تلاش برای پایین نگه داشتن قیمت بنزین در نظر گرفت.

۲( همکاری نفتی عربستان با روسیه
دیمیتری پسکوف؛ سخنگوی ریاست جمهوری روسیه، گفته که موضع مسئولانه اوپک پلاس، بی قانونی 
ایجادشده توسط آمریکا در بازار جهانی انرژی را متعادل می کند. پسکوف با بیان این که اتحادیه اروپا پول 
کلانی برای گاز به ایالات متحده پرداخت و اقتصاد خود را از رقابت محروم می کند، افزود: وضعیت منابع 

انرژی برای اروپا در ۱۰ تا ۲۰ سال آینده غم انگیز خواهد بود.
وزارت خارجه عربستان در واکنش به اظهارات مقامات آمریکایی بیانیه ای صادر و اعلام کرده هرگونه 
اظهارات درباره جانب داری ریاض در نزاع های بین المللی پس از تصمیم اوپک پلاس در خصوص کاهش 
تولید نفت را رد می کند. وزارت خارجه عربستان افزوده این اظهارات مبتنی بر واقعیت نیست. تصمیم 
اوپک پلاس به اجماع همه کشورهای عضو این مجموعه گرفته شده نه توسط یک کشور. در ادامه این 
بیانیه آمده وزارت خارجه سعودی تأکید می کند که اوپک پلاس تصمیمات خود را به صورت مستقل و 
بر اساس رویه مستقل سازمان های بین المللی اتخاذ می کند. تحلیل ها تأکید می کند که تعویق یک ماهه 
این تصمیم تبعات اقتصادی منفی خواهد داشت. ریاض به روابط خود با آمریکا از منظر استراتژیک و در 
راستای منافع مشترک میان دو کشور نگاه می کند. عربستان در پایان تأکید کرده که دیکته نمی پذیرد 
و هرگونه اقدامی برای تغییر اهداف عالی که در راستای حفاظت از اقتصادی جهانی است را رد می کند؛ 

حل چالش های اقتصادی مستلزم گفت وگوی سازنده و غیرسیاسی است.
عادل الجبیر؛ وزیر مشاور در امور خارجۀ عربستان سعودی گفته که تصمیم اخیر اوپک پلاس، مسئولانه 
و کاملاً اقتصادی بوده است. وی افزوده همکاری نظامی میان واشنگتن و ریاض در راستای منافع هر 
دو کشور بوده و فقط به نفع عربستان نبوده است. الجبیر گفته تصمیم اوپک پلاس سیاسی نبوده و 
کشورهای عضو آن، در تلاش برای ایجاد ثبات در بازار و تحقق منافع تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
است. او روابط با واشنگتن را راهبردی و در راستای حمایت از امنیت و ثبات منطقه دانسته است. او 
در مصاحبه دیگری با فاکس نیوز گفته که هدف سفر اخیر بایدن به عربستان، گفت وگو درباره »روابط 
دوجانبه« بوده است. وی تصریح کرده که فکر می کنم تحلیلگران و صاحب نظران مسئله نفت و تولید 
نفت را از بافت اصلی اش تقطیع کرده اند. او در این مصاحبه افزوده عربستان سعودی متعهد به حفظ 
ثبات در بازارهای نفتی و در نظر گرفتن منافع تولیدکنندگان و مصرف کنندگان است. او تصریح کرده 
با تمام احترام باید بگویم علت اینکه شما در ایالات متحده با قیمت بالای سوخت مواجه هستید این 
است که با کمبود پالایش ]نفت[ مواجه هستید و این مشکلی است که طی بیش از ۲۰ سال گذشته 
وجود داشته است. شما چند دهه است که پالایشگاه نساخته اید. نفت، سلاح نیست. جنگنده نیست، 
تانک نیست. نمی توان آن را شلیک کرد. با آن هیچ کاری نمی توان انجام داد. وی تأکید کرده ما به نفت 
به عنوان یک کالا نگاه می کنیم. ما به نفت به عنوان یک محصول مهم در اقتصاد جهان که خودمان هم 
سود و زیان زیادی در آن داریم نگاه می کنیم. این ایده که عربستان سعودی این کار را برای ضربه زدن 

به آمریکا انجام می دهد و یا از آن مقاصد سیاسی دارد به هیچ وجه درست نیست.
پوتین؛ رئیس جمهور روسیه، در دیدار ۱۹ مهر ۱۴۰۱ )۱۱ اکتبر ۲۰۲۲( خود با محمد بن زاید؛ رئیس 
امارات متحده عربی، ضمن تصریح به نقش مهم امارات در منطقه و تماس های مستمر بین ابوظبی افزود 
که تصمیمات اوپک پلاس برای تحقق توازن بین عرضه و تقاضا و دستیابی به ثبات در بازار اتخاذشده 
است. سفر محمد بن زاید به روسیه، یک هفته بعد از تصمیم اوپک پلاس و در شرایطی صورت گرفته 
که امارات نیز به عنوان یکی از اعضای اوپک پلاس برخلاف خواست آمریکا با کاهش دو میلیونی تولید 
نفت موافقت کرده است. سهیل محمد فرج المزروعی؛ وزیر انرژی امارات، در وین و پس از پایان نشست 
اوپک پلاس مدعی شده این ائتلاف نفتی تنها اهداف فنی را دنبال کرده و در مسائل سیاسی مداخله 

نمی کند.
دعوای ســعودی و آمریکا به اتحادیه عرب نیز کشیده شده است. احمد ابوالغیط؛ سخنگوی رسمی 
دبیرکل اتحادیه عرب، اعلام کرده که این نهاد، حملات رسانه ای منفی علیه عربستان سعودی در پی 
تصمیم گروه اوپک پلاس برای کاهش بخشــی از تولید نفت را محکوم می کند. این اظهارات به دوراز 
واقعیت بوده و تنها بر سیاسی شدن کامل تصمیمات صرفاً اقتصادی مبتنی است؛ همه می دانند که 
چنین تصمیماتی با توجه به چالش های جدی اقتصاد جهانی برای ثبات اقتصاد جهانی ضروری هستند. 
او از رویکرد شناخته شده و متوازن سعودی ها برای ایجاد ثبات در بازارهای نفت و مواضع قاطع و اصولی 

پادشاهی سعودی در قبال مسائل سیاسی منطقه ای و بین المللی قدردانی کرد.

۳( تاوان آمریکایی همکاریِ نفتیِ عربستان با روسیه
پس از اعلام این کاهش تولید نفت توسط اوپک پلاس، جیک سالیوان؛ مشاور امنیت ملی کاخ سفید، 
در بیانیه ای گفت که رئیس جمهور بایدن، از تصمیم کوته بینانه اوپک پلاس برای کاهش میزان تولید 
مایوس شده است. جو بایدن رئیس جمهور آمریکا در مصاحبه با شبکه سی ان ان گفت این اقدام عواقبی 
برای روابط واشــنگتن و ریاض در پی خواهد داشــت. بایدن در پاســخ به این سؤال که آیا به دنبال 
تجدیدنظر در روابط با عربستان سعودی است، این مسئله را تایید کرد و در توجیه سفرش به عربستان 
سعودی مدعی شد این سفر برای نفت انجام نشد. هدف آن سفر خاورمیانه و اسرائیل و منطقی کردن 
موضع گیری هایمان بود. بایدن گفت: بگذارید روشن کنم که چرا رفتم. درباره نفت نرفتم. برای اطمینان 
از این رفتم که اطمینان دادیم قصد نداریم از خاورمیانه دور شویم. او سپس بر تجدیدنظر در روابط با 
ریاض تأکید کرد و گفت پیامدهایی برای کاری که عربستان سعودی در همکاری با روسیه کرده، وجود 
خواهد داشت. بایدن در پاسخ به سوالی درباره جزئیات آنچه درباره آینده روابط با عربستان سعودی در 
نظر دارد و این که با توجه به درخواست سناتور منندز برای تعلیق فروش سلاح به عربستان سعودی، 
این یکی از گزینه هاست، گفت درباره گزینه های موردنظر یا آنچه در ذهن دارد صحبت نمی کند اما 
پیامدهایی وجود خواهد داشت. به نوشته روزنامه نیویورک تایمز، بایدن در جمع خبرنگاران نیز با دفاع از 
سفر اخیرش به عربستان سعودی گفته که این سفر ضرورتاً برای نفت نبود. هدف سفر مسائل خاورمیانه 
و اسرائیل و انطباق منطقی مواضع بود. او درباره تصمیم برخی کشورهای عضو گروه اوپک پلاس ازجمله 
عربستان سعودی برای کاهش تولیدات نفتی گفته که این کار مایۀ ناامیدی و نشانگر وجود یک سری 
مسائل است. رئیس جمهور آمریکا در پاسخ به این سؤال که واکنش واشنگتن به این تصمیم اوپک پلاس 

چه خواهد بود گفت که به دنبال منابع جایگزین هستیم. هنوز به جمع بندی نرسیده ایم.
جان کربی؛ سخنگوی امنیت ملی کاخ سفید، نیز در این رابطه گفته است که جو بایدن در حال ارزیابی 
مجدد روابط ایالات متحده با عربستان سعودی است. او در مصاحبه با شبکه سی ان ان گفته که فکر 
می کنم رئیس جمهور بسیار واضح گفته که این رابطه ای است که باید به ارزیابی مجدد آن ادامه دهیم و 
مایل به بازبینی آن باشیم و قطعاً با توجه به تصمیم اوپک پلاس، فکر می کنم او در اینجا )مرحله بازبینی( 
قرار دارد. وی گفته بایدن مایل به همکاری با کنگره بر ســر آینده روابط با عربستان سعودی است و 
توضیح داد تصمیم اوپک پلاس بایدن را ناامید کرد و مایل است با کنگره در سنجیدن این که آینده 
روابط واشنگتن-ریاض چگونه باید باشد، همکاری کند. کربی اظهار داشته این موضوع تنها به جنگ در 
اوکراین مربوط نمی شود بلکه به منافع امنیت ملی آمریکا مرتبط است. این مقام کاخ سفید گفته فکر 
نکنم این چیزی باشد که صادقانه بگویم نیاز و لزومی به صبر برای مدت طولانی تری داشته باشد. کربی 
در اتخاذ موضعی کم سابقه علیه عربستان سعودی گفته آن ها می توانند در راستای چرخاندن یا وارونه 
کردن مسائل تلاش کنند؛ اما حقایق ساده هستند. موافق این حرف اوپک پلاس نیستیم که این تصمیم 
فقط با مقاصد اقتصادی اتخاذ شده است. او با اشاره به نزدیک شدن مواضع مسکو و ریاض گفته طی 
هفته های اخیر عربستان سعودی به طور علنی و خصوصی این پیام را به آمریکا مخابره کرد که قصد 
دارد تولید نفت خود را کاهش دهد. کاری که می دانستیم نفع روسیه را افزایش داده و تأثیر تحریم ها را 

کاهش می دهد. این مسیری اشتباه است.
آنتونی بلینکن؛ وزیر امور خارجه ایالات متحده، اعلام کرده که سعودی ها می دانستند که کاهش تولید 
نفت، منافع روسیه را به شدت تقویت خواهد کرد و به طور بالقوه اثرات تحریم های ما را کاهش می دهند. 
وزیر امور خارجه آمریکا افزوده در حال بررسی عواقب تصمیم به کاهش تولید نفت بر روی روابط بین 
ایالات متحده و عربستان سعودی هستیم. او همچنین گفته سعودی ها زمینه لازم برای کاهش تولید 
نفت را فراهم نکرده اند و حالا زمان خارج کردن نفت از بازار نیست. بلینکن متذکر شده که ما منافع 

مشترک متعددی با عربستان سعودی داریم و این سیاست باید در بازار نیز انعکاس پیدا کند.
سناتور »باب منندز«؛ رئیس دموکرات کمیته روابط خارجی سنا از ایالت »نیوجرسی«، در واکنش به این 
اقدام اوپک پلاس در بیانیه ای گفته که ایالات متحده باید فوراً تمامی انواع همکاری با عربستان سعودی 
را متوقف کند و این توقف هرگونه فروش تسلیحات و همکاری امنیتی فراتر ازآنچه قطعاً برای دفاع از 
کارکنان و منافع ایالات متحده ضروری است را شامل می شود. او گفته که جایی برای ایفای نقش در 
هر دو طرف این درگیری وجود ندارد. من برای هیچ نوع همکاری با ریاض چراغ سبز نشان نخواهم داد 
مگر اینکه عربستان سعودی در مواضعش در خصوص جنگ اوکراین تجدیدنظر کند. »دیگر بس است«.
عادل الجبیر؛ وزیر مشــاور دولت سعودی در امور خارجه، به این تهدید رابرت منندز مبنی بر توقف 
صادرات سلاح به عربستان سعودی واکنش نشان داد و گفت که فروش سلاح های تدافعی به عربستان 

سعودی به نفع منافع خود آمریکا و امنیت و ثبات منطقه است و نیروهای آمریکایی از دهه های گذشته 
برای ثبات و امنیت منطقه و آمریکا در منطقه حضور دارند. صادرات سلاح به نفع امنیت آمریکاست. 
عادل الجبیر به شــبکه سی ان ان گفت که عربستان ســعودی همواره تلاش کرده است تا ثبات بازار 
نفت را تضمین کند و این به نفع تولیدکنندگان و مصرف کنندگان است. او تأکید کرد که عربستان 
به تنهایی این تصمیم را نگرفته و کاهش تولید نفت با اجماع ۲۲ کشور عضو انجام شده است. این مقام 
سعودی در ادامه با بیان اینکه بازار واکنش مثبتی به تصمیم اوپک پلاس نشان داده و قیمت نفت در 
هفته های گذشته روند کاهش داشته و افزایش نیافته بود، افزوده که عربستان سعودی نفت را سیاسی 
نمی کند و به آن به چشــم سلاح نگاه نمی کند و هدف ما صرفاً ثبات بازار است. تصمیم اوپک پلاس 
 سیاسی نبوده و کشورهای عضو آن، در تلاش برای ایجاد ثبات در بازار و تحقق منافع تولیدکنندگان و 

مصرف کنندگان است.
دیک دوربین سناتور شماره دو دموکرات در سنا از ایلینوی گفته است که خاندان سلطنتی سعودی 
هرگز متحد قابل اعتماد ملت ما نبوده است. وقت آن رسیده که سیاست خارجی ما دنیایی را بدون این 

اتحاد با این خائن سلطنتی تصور کند.
ریچارد بلومنتال؛ نماینده دموکرات مجلس ســنای آمریکا، با معرفی طرحی، خواستار توقف فروش 
سلاح های آمریکایی به عربستان سعودی شده است. او در حساب کاربری خود در توییتر درباره طرح 
خود اینطور نوشته است که این طرح ساده، اما فوری فروش سلاح به عربستان سعودی را بعد از تصمیم 
بسیار آزاردهنده و مخرب آن ها در همسویی با روسیه در این مقطع تاریخی متوقف می کند. سعودی ها 
بایستی قطع عرضه نفت را به عقب برگردانند. این تصمیم به حمله ددمنشانه روسیه کمک می کند، 
اقتصاد دنیا را با مخاطره مواجه کرده و به افزایش قیمت سوخت در ایستگاه های سوخت آمریکا منجر 
می شود. ما نمی توانیم فناوری های بسیار حساس را به کشوری ارسال کنیم که خودش را در صف یک 

دشمن تروریستی شنیع قرار می دهد.
کریس مورفی؛ سناتور دموکرات آمریکایی، در مصاحبه با یک برنامه شبکه سی ان ان گفته است که 
من مشکلی بااینکه روسای جمهور آمریکا به دیدار دوستان یا رقبای ما بروند ندارم. من فکر می کنم 
روشن است که حالا روابط ما به هم خورده است؛ اما این روابط در دوره های رئیس جمهورهای دموکرات 
و جمهوری خواه نیز به هم خورده است. ما حجم عظیمی سلاح به عربستانی ها می فروشیم. فکر می کنم 
باید در این فروش های تسلیحاتی به عربستان تجدیدنظر کنیم. من فکر می کنم ما باید معافیتی که برای 
این کارتل اوپک پلاس در خصوص الزام آمریکا به کنترل قیمت قائل شده ایم را برداریم. فکر می کنم ما 
باید به حضور واقعی خود در خاورمیانه و عربستان نگاهی بیندازیم. مورفی در ادامه مصاحبه اش گفته که 
سال هاست که ما هنگامی که عربستان روزنامه نگاران را مثله کرده و دست به سرکوب سیاسی گسترده 
زده نگاهمان را به سمت دیگری دوختیم فقط به یک دلیل: ما می خواستیم بدانیم که عربستانی ها در 
زمان وخامت وضعیت و بروز یک بحران جهانی به جای روسیه ما را انتخاب می کنند. خب آن ها این کار 

را نکردند. آن ها روسیه را انتخاب کردند.
برنی سندرز؛ سناتور دموکرات آمریکایی، در توییتی در اشاره به قتل جمال خاشقچی به دستور ولیعهد 
سعودی و تجاوز هشت ساله عربستان سعودی به یمن، خواستار پایان حمایت واشنگتن از ریاض شد. او 
نوشته که ولیعهد سعودی دستور قتل ستون نویس واشنگتن پست با اره را صادر کرد. جنگ فاجعه بار آن 
در یمن به مرگ ۳۷۷ هزار نفر و بحران انسانی منجر شده است. اکنون در کنار روسیه قرارگرفته تا به 

اقتصاد ما آسیب بزند. حمایت ما از عربستان سعودی باید پایان یابد.
وبگاه یاهونیوز نوشت که عربستان سعودی و امارات متحده عربی روی هم حدود ۳۰ درصد از ذخایر 
نفت خام جهان را تشکیل می دهند و حدود ۵۰۰۰ نظامی آمریکایی در این دو کشور مستقر هستند. 
به دنبال تصمیم اوپک پلاس در کاهش روزانه تولید نفت، شان کاستن، تام مالینوفسکی و سوزان وایلد؛ 
سه نمایندۀ دموکرات آمریکا، طرحی ارائه داده اند که علاوه بر خروج نیروهای آمریکایی، سامانه های 
دفاع موشکی آمریکا نیز از این دو کشور خارج خواهند شد. در بیانیه این سه قانونگذار آمریکایی آمده 
است که این تصمیم نقطه عطفی در روابط ما با شرکای خود خلیج فارس است. اگر عربستان سعودی 
و امارات امیدوارند روابطی را با ایالات متحده حفظ کنند که برای آن ها بسیار سودمند بوده، باید تمایل 
بیشتری برای همکاری با ما نه علیه ما در پیشبرد فوری ترین هدف امنیت ملی ما که شکست روسیه 

در اوکراین است نشان دهند.
تد کروز؛ نماینده جمهوری خواه ایالت تگزاس، در جریان نشســتی در واشنگتن با انتقاد از این سفر 
سیاســت خارجی جو بایدن را غیرقابل درک خواند و گفت این ســفر به همین دلیل نتایج مطلوب 
مدنظر را نداشته است. او گفته متاسفانه این سفر خوب پیش نرفت. ما یک سال و نیم است که شاهد 
سیاست هایی درزمینۀ امور خارجه از کاخ سفید بوده ایم که با عقل جور درنمی آید. آن ها به طور سامانمند 
دوستان و متحدان آمریکا را منزوی کرده و در برابر دشمنانمان مماشات و ضعف نشان داده اند. تد کروز 
با اشاره به تلاش های ناکام بایدن در آن زمان برای مجاب کردن عربستان سعودی به افزایش تولید نفت 
گفته بایدن یک سال گذشته را به دیونمایی از سعودی ها و حمله به آن ها اختصاص داده است. او حتی 
در همین سفر که به زانو درآمده بود و از سعودی ها می خواست که برای کمک به او در انتخابات نوامبر 
مقدار بیشتری نفت تولید کنند هم نتوانست دست از دیونمایی عربستان بردارد. این سناتور آمریکایی 
تأکید کرده بنابراین جای تعجبی ندارد که او با توجه به آنکه دوستانمان را حفظ نکرده راه به جایی نبرد. 
وقتی شما رفتار وحشتناکی با دوستانتان داشته باشید نمی توانید دوستی تان با آن ها را حفظ کنید. بایدن 

همان کاری که با سعودی ها انجام می دهد را با اسرائیلی ها هم انجام می دهد.

۴( طلاق عاطفی تاوان آمریکایی همکاریِ نفتیِ عربستان با روسیه
منطق »رسمی« عربستان سعودی برای کاهش تولید نفت چیزی بیش از منافع اقتصادی در میانه وجود 
نشانه هایی از رکود جهانی نبود. بااین وجود، برخی از تحلیلگران و سیاستمداران آمریکایی بر این باورند 
که این تلاشی برای تضعیف موقعیت حزب دموکرات درست پیش از انتخابات میان دوره ای به امید 
روی کار آمدن دولتی دوستدار عربستان سعودی در آمریکاست. تریتا پارسی؛ معاون اجرایی موسسه 
کوئینسی، دراین باره می گوید که این »سورپرایز اکتبر« ولیعهد عربستان سعودی و نشانه ای از مداخله 

او در انتخابات آمریکا است.
حتی در غیاب چنین انگیزه های پنهانی ای ایالات متحــده هم چنان به دلیل این که تا اندازه زیادی 
روابطش را با پادشــاهی سعودی حفظ کرده متهم به ریاکاری شده است. مت داس؛ مشاور سیاست 
خارجی ســناتور برنی سندرز، می گوید که اگر ما در مورد تقویت دموکراسی در برابر استبداد جدی 
هستیم این لحظه خوبی برای ارزیابی مجدد جدی ایالات متحده خواهد بود. شاید سودمندی اتحاد 
با عربستان سعودی برای ایالات متحده زمانی از ارزشی برخوردار بود تا برای آن اصول اخلاقی نادیده 
گرفته شــود اما بسیاری باور دارند که دیگر چنین نیست. برای مثال، پذیرش این تصور که شراکت 
عربستان سعودی »شیطان ضروری« در مقابله با ایران است با فشار بایدن برای احیای توافق هسته ای 
ایران دشوارتر می شود: با توافق هسته ایران محدود می شود. بااین وجود، عربستان سعودی مخالف توافق 

با ایران است و مانعی را برای ثبات منطقه ای ایجاد می کند.
در این میان، تمرکز بایدن بر خاورمیانه نیســت بلکه بر قیمت بنزین در ایالات متحده است یکی از 
دردناک ترین نشانه های تورم مخرب که چشم انداز انتخاباتی حزب بایدن را در انتخابات میان دوره ای 
زمستانی و پس ازآن تهدید می کند. وابستگی جهان به نفت عربستان و روسیه نیاز ایالات متحده به 
افزایش تولید خود را به گونه ای که بتواند کاهش ناشی از آن را جبران کند ثابت می کند. در این میان 
اما جناح مترقی حزب دموکرات که حامی محیط زیست است در کنگره با پروژه های جدید نفت و گاز 
مخالفت کرده است. بن رودز؛ معاون سابق مشاور امنیت ملی باراک اوباما در ماه جولای نوشت که تا 
زمانی که ایالات متحده واقعاً دموکراسی و تغییرات آب و هوایی را اولویت اصلی خود قرار ندهد روابط 
ایالات متحده و عربستان ممکن است در واقع ریشه در »منافع مشترک« داشته باشد. این چیزی است 

که باید تغییر کند.
در مورد اینکه چرا جدایی عاطفی سخت است دیوید فیکلینگ؛ ستون نویس بلومبرگ، استدلال می کند 
که اگر عربستان سعودی این روزها بیش تر شبیه یک دشمن به نظر می رسد تا یک متحد بدان خاطر 
است که آن کشور متوجه شده تا چه اندازه برای موقعیت ابرقدرت جهانی ماندن آمریکا نقشی حیاتی 
ایفا می کند. فیکلینگ معتقد است اگر آمریکا به حضور نظامی در منطقه پایان دهد همان طور که برخی 
از دموکرات ها پیشنهاد کرده اند چین به احتمال زیاد برای محافظت از محموله های نفت عربستان در 
برابر دزدی دریایی وارد عمل خواهد شد و ایالات متحده بسیاری از اهرم های نظامی و اقتصادی خود را 
بر چین از دست می دهد عاملی که کشورهای شرق آسیا را در برابر نفوذ چین آسیب پذیرتر می سازد 
و یک عامل بازدارنده مهم برای تهاجم چین به تایوان را از بین می برد. فیکلینگ در ادامه می نویسد 
که ایالات متحده نمی خواهد چین از سلاح انرژی برای کسب هژمونی در شرق آسیا استفاده کنند. در 
چنین شرایطی استقرار چند هزار نیرو در خلیج فارس برای جلوگیری از تحقق این سناریوها هزینه کمی 

برای واشنگتن است.
دولت مستبد عربستان سعودی و نقض حقوق بشر آشکارا باارزش های ادعایی آمریکا در تضاد است؛ اما 
به نظر یاسمین فاروق؛ پژوهشگر بنیاد کارنگی برای صلح بین المللی ایالات متحده، بیش ترین شانس را 
برای بهبود وضعیت شهروندان سعودی از طریق تعامل با پادشاهی سعودی دارد نه رویگردانی از آن. 
او در ماه ژوئیه در نیویورک تایمز نوشته بود که سیاست گذاران مکتب واقع گرایی دوست دارند حقوق 
بشر را به عنوان مؤلفه ای در سیاست گذاری عمل گرایانه کنار بگذارند اما اکنون فرصتی برای بایدن وجود 
دارد که حقوق بشر را بخشی از یک استراتژی اصلاح شده با عربستان سعودی قرار دهد تا پادشاهی 
سعودی مجبور به پذیرش آن شود حتی اگر با اشتیاق این کار را انجام ندهد. فاروق دراین باره می افزاید 
که بااین وجود، اتخاذ چنین استراتژی ای آمریکا را ملزم می سازد تا استانداردهای ثابتی را برای روابط خود 
با تمام کشورها اعمال کند. برای رهبران سعودی آسان است که لفّاظی های حقوق بشری بایدن را رد 
کنند اگر قتل »شیرین ابوعاقله«؛ روزنامه نگار که وزارت خارجه آمریکا نیز اعلام کرده احتمالاً ناشی از 

تیراندازی از مواضع نیروهای دفاعی اسرائیل بوده در عمل همانند اعلام نارضایتی رسمی در مورد قتل 
»جمال خاشقجی« باعث تغییری در وضعیت و روابط آمریکا با کشورها نشود.

به نظر جیسون دی. گرینبلات؛ نماینده خاورمیانه در دولت ترامپ، خشم دموکرات ها از کاهش تولید 
عربستان سعودی واکنشی اشتباه است. او دراین باره می نویسد که این رابطه ای معاملاتی میان دو قدرت 
خودمختار است. ایالات متحده منافع متحدانش را بر منافع خود مقدم نمی داند و به همین ترتیب ما 
)آمریکایی ها( نباید از دیگر کشورها بخواهیم منافع ما را بر منافع خود ترجیح دهند. عربستان سعودی و 
همسایگانش به شکلی قدرتمند در حال حرکت هستند و کشورهای دست نشانده ایالات متحده نیستند.
برخی از کهنه کاران سیاست خارجی به بایدن نسبت به اعمال شدید مجازات عربستان سعودی که از 
دیرباز متحد ارزشمند ایالات متحده در مبارزه با تروریسم و مقابله با ایران در منطقه بود، هشدار داده اند. 
مارتین ایندیک؛ دیپلمات ســابق در امور خاورمیانه که اکنون در شورای روابط خارجی حضور دارد، 
گفته ایالات متحده باید به جای طلاق به دنبال یک پیمان استراتژیک جدید با عربستان سعودی باشد. 
ما به رهبری مسئولانه تر عربستان درزمینۀ تولید نفت و رفتار منطقه ای نیاز داریم. آن ها برای مقابله با 
تهدیداتی که با آن روبه رو هستند به درک امنیتی قابل اعتمادتری از ایالات متحده نیاز دارند. هر دو باید 

از لبه پرتگاه عقب نشینی کنیم.
سعودی ها، ایالات متحده را متهم می کنند که تعهد تاریخی خود به امنیت این پادشاهی را نادیده گرفته 
و بیش ازحد با ایران سازگاری نشان می دهد. آن ها نارضایتی های خود را به دولت اوباما بازمی گردانند 
درزمانی که بایدن معاون رئیس جمهور بود، آن ها به تصمیم بایدن در سال گذشته برای خارج کردن 
برخی از تجهیزات نظامی از این پادشاهی اشاره کردند، درحالی که این کشور در معرض حملات موشکی 
مکرر حوثی ها در یمن قرار داشت. محمد الیحیی؛ عضو مرکز بلفر در هاروارد و کارشناس ارشد موسسه 
هادسون، گفته که موشک هایی به سوی تاسیسات نفتی عربستان سعودی پرتاب می شود، سعودی ها 
اعلام کرده اند که درحالی که تأسیسات آن ها موردحمله قرار می گیرد و امنیت اولویت آن ها بوده؛ اما 

ایالات متحده به خوردن کیک عادت کرده است.
در همیــن رابطه پایگاه SEMAFOR به متن نامه ای دســت پیدا کرده که در آن تصریح شــده 
دولت آمریکا در نامه ای به اطلاع دبیرخانه شــورای همکاری خلیج فارس رسانده که قادر به شرکت 
در نشست های برنامه ریزی شده با کارگروهِ پدافند موشکی یکپارچه ]علیه ایران[ در شورای همکاری 

خلیج فارس نخواهد بود.
به گزارش رویترز، تصمیم اخیر گروه اوپک پلاس برای کاهش عرضه نفت با وجود مخالفت شدید آمریکا 
به شــدت گرفتن اختلاف بین کاخ سفید و خاندان سعودی در عربستان که زمانی وفادارترین متحد 
آمریکا در خاورمیانه بود منجر شده است. عربستان با روی کار آمدن محمد بن سلمان به عنوان حاکم 
جدید تلاش کرده تا به روسیه نزدیک شود؛ بنابراین زمانی که جو بایدن چند ماه پیش به عربستان 
سفر کرد و با وی دیدار کرد و از عربستان خواست تا تولید نفت خود را افزایش دهد با جواب منفی 
از سوی خاندان سعودی مواجه شد. به نظر حسین عسکری؛ استاد تجارت بین الملل دانشگاه جرج 
واشــنگتن آمریکا، با این کار آمریکا آبروی خود را برد. اگرچه در آن زمان محمد بن سلمان فقط به 
درخواست بایدن پاسخ مثبت نداد؛ اما حالا در حقیقت پایش را یک قدم فراتر گذاشته و برخلاف خواسته 
آمریکا عمل کرده است. بن سلمان در چارچوب اوپک که اتفاقاً به همراه روسیه سردمدار کشورهای 
تولیدکننده نفت است، اعلام کرده که می خواهند تولید نفت را کاهش دهند. حسین عسکری فکر 
می کند که آمریکا شبیه یک گاوچران دیوانه، دیگر کشورها را تحریم می کند. همین سبب شده است 
که عربستان و امارات هدایت کنندۀ تصمیمات اوپک باشند و دیگر اعضا نظیر ایران و نیجریه در این 
مسئله نقشی نداشته باشند. مردم آمریکا باید بدانند که در شرایط کنونی چه کسی دوستشان است و 

چه کسی دوست نیست.

ختم کلام
تنها چند هفتــه مانده به برگزاری انتخابات میان دوره ای کنگره در آمریکا سیاســت های یک گروه 
چهارحرفی به نام اوپک برای جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا و دموکرات ها دردسرساز شده است. کاهش 
تولید نفت اوپک پلاس می تواند در روزهای مانده به برگزاری انتخابات در آمریکا به افزایش قیمت بنزین 
در این کشور منجر شده و تمام تلاش های ماه های اخیر دولت آمریکا برای پایین آوردن قیمت این 
حامل انرژی را نقش بر آب کند. ترامپ در مصاحبه ای با شبکه خبری Real America's Voice که 
یک رسانه راست گرا و همسو با دونالد ترامپ است گفته که لفّاظی های قبل از جنگ اوکراین باعث شد 
پوتین تصمیم به حمله بگیرد. رئیس جمهور سابق آمریکا گفته که اگر ماجرا را بررسی کنید می بینید 
آن ها در حقیقت او )پوتین( را تحریک کردند. کشور ما، یا اصطلاحاً رهبران ما، پوتین را تحریک کردند. 
آن ها او را مجبور کردند این کار را انجام بدهد. لفّاظی ها، احمقانه بود. او بار دیگر این گزاره که در ماه های 

گذشته گفته را تکرار کرده که اگر او رئیس جمهور آمریکا بود حمله به اوکراین هرگز اتفاق نمی افتاد.
اتحادیه اروپا اخیراً ضمن وضع تحریم های جدید علیه مسکو بر تعیین و اعمال سقف قیمت برای نفت 
صادراتی روسیه به توافقاتی رسیده اند. ۲۷ کشور عضو حتی پا را فراتر گذاشته و در نظر دارند انتقال 
نفت روسیه به کشور ثالث از طریق دریا بالاتر از سقف قیمت تعیین شده را هم ممنوع کنند. این تصمیم 
از پنجم دسامبر ۲۰۲۲ قابل اجرا و عملیاتی خواهد شد. در همین راستا طی روزهای اخیر تظاهرات 
در اعتراض به افزایش قیمت ها و بحران انرژی بسیاری از شهرهای مهم اروپایی را در برگرفته است. 
مردم برلین؛ پایتخت آلمان، در ۱۶ مهر ۱۴۰۱ )۸ اکتبر ۲۰۲۲( با تجمع مقابل بوندستاگ )مجلس این 
کشور( خواستار اقدام علیه افزایش قیمت ها شدند. معترضان آلمانی همچنین خواستار لغو تحریم های 
غرب ازجمله دولت کشورشان علیه روسیه که به بحران انرژی در قاره اروپا دامن زده و دسترسی به 
انرژی شدند. تجمع کنندگان در مرکز وین؛ پایتخت اتریش، هم خواستار کاهش قیمت ها، لغو تحریم ها 
علیه روسیه و دوستی با مسکو شدند. اعتراضاتی که در ایتالیا رخ داد و منجر به تغییر دولت این کشور 
شد، اروپایی ها را نگران کرده است. این نگرانی وجود دارد که دولت های اروپایی به دست راست های 
افراطی بیفتد که اکثر دولت های اروپایی این موضوع را نمی خواهند. فرایند تغییر دولت ها امکان دارد 
که با شروع فصل زمستان و شکل گیری اعتراضات سراسری شروع شود که می تواند دولت های دیگر در 
اروپا تحت تاثیر قرار دهد. با این اوصاف وزارت امور خارجه روسیه تاکید دارد که اتحادیۀ اروپا ثابت کرده 
که تصمیم گیری های اصلی اش بر اساس دیکته های آمریکاست. نماینده ویژه روسیه در سازمان های 
بین المللی در ژنو تاکید کرد که کشورهای غربی به دنبال تنبیه مسکو به خاطر سیاست های مستقل 

این کشور هستند.
رئیس جمهور روسیه تمایل دارد معامله بزرگی با غرب انجام دهد تا نتایج برآمده از جنگ سرد را از 
ملغی کند. موضوع اوکراین بخشی از معامله مدنظر پوتین است و آنچه او می خواهد یک معامله بزرگ و 
همه جانبه است. مسکو احساس می کند که توافقات امضاءشده در پایان جنگ سرد در زمان »میخائیل 
گورباچف« و »بوریس یلتسین« تناسبی با شرایط امروز روسیه ندارد. روسیۀ جدید و جهان جدیدی 
وجود دارد و آن ها به دنبال توافق تازه ای هستند و ازاین رو باید گفت که نظام لیبرالیسم جهانی با یک 
آزمایش بزرگی مواجه است. جنگ روسیه و اوکراین برای مدتی به طول خواهد انجامید و سؤال اصلی 
این است که تا قبل از آغاز مذاکرات چه زیان و خسارتی به بار خواهد آمد و این در حالی است که آیا 

سرانجام شاهد مذاکره خواهیم بود.
روزنامه وال استریت ژورنال گزارش داده مقام های آمریکایی قبل از تصمیم اوپک پلاس برای کاهش تولید 
روزانه ۲ میلیون بشکه نفت با عربستان سعودی و سایر متحدان عربی خود تماس گرفته و خواستار آن 
شدند که تصمیم گیری در این خصوص را فقط برای یک ماه دیگر عقب بیندازند؛ اما پاسخ این کشورها 
به درخواست آمریکا یک »نهَ قاطع« بوده است. مقام های آمریکایی به طرف های سعودی اعلام کردند 
که کاهش تولید نفت به عنوان تصمیم عربستان برای همسویی با روسیه در جنگ اوکراین دیده خواهد 
شد و اینکه انجام چنین اقدامی باعث کاهش حمایت واشنگتن از ریاض خواهد شد. باوجوداینکه ریاض 
اعلام کرده تصمیمش صرفاً اقتصادی است؛ اما الگوی رفتاری عربستان در برهه های مختلف به ویژه در 
مقطع کنونی نشان می دهد که مقامات آل سعود راهبرد چندوجهی را از این تصمیم جدید خود دنبال 
می کنند که یکی از اضلاع این راهبرد تأثیرگذاری بر روند مذاکرات احیای برجام است که در حال حاضر 
در وضعیت بن بست قرار دارد. دلیل این طلاق عاطفی تنها به کلیت روابط آمریکا و عربستان بازنمی گردد 
و به نظر می رسد تأثیرگذاری بر سیاست داخلی آمریکا در آستانه انتخابات میان دوره ای نیز مدنظر بوده 
است. به ویژه که ریاض اعلام کرده از ماه دسامبر یعنی پس از انتخابات کنگره و مشخص شدن آرایش 
مجلسین نمایندگان و سنا می تواند مجدداً به افزایش تولید نفت با واردکردن مازاد عرضه خود به بازار 
اقدام کند. با افزایش قیمت بنزین و فتح کرسی های کنگره توسط جمهوری خواهان احتمالاً مشکلات 
فزاینده ای پیش روی احیای برجام قرار می گیرد. از این زاویه اســت که می توان عشق بن سلمان به 
جمهوری خواهان را درک کرد. افزایش خریدهای تسلیحاتی، نادیده گرفتن مسائل حقوق بشری، ایجاد 
روابط شــخصی و فشار بر ایران همه آن چیزی است که ولیعهد سعودی از یک رئیس جمهور خوب 
آمریکا انتظار دارد. رئیس جمهوری که چشم خود را به روی نقض های حقوق بشری عربستان همچون 
قتل جمال خاشقجی ببندد، قراردادهای تسلیحاتی چند صد میلیارد دلاری را امضا کند، شروط سفت 
و سختی را برای مذاکره با ایران مطرح کند و در رقص شمشیر و چرخش پیاله شانه به شانه و دست 
در دســت ولیعهد سعودی بدهد. از این منظر است که عربستان سعودی با کلید زدن تصمیم نفتی 
خود درصدد است تا با اخلال در روند احیای برجام که می تواند برای سیاست خارجی بدون دستاورد 
و سردرگم بایدن یک برگ برنده باشد، تاثیرگذاری بر انتخابات کنگره در ماه نوامبر با هدف پیروزی 
جمهوری خواهان و امتیاز گیری از روسیه در شرایط جنگ اوکراین را نیز دنبال کند. این راهبرد تا زمانی 
که منجر به تغییر رویکرد دولت بایدن نسبت به عربستان سعودی نشود، به انحای مختلف در دستور کار 
تصمیم گیرندگان سعودی قرار خواهد گرفت. اگرچه این استراتژی پر ریسک و پرهزینه خواهد بود؛ اما تا 
زمان پیروزی یک رئیس جمهور جمهوری خواه و پاسخ به دغدغه های امنیتی ریاض و آنچه نقش رهبری 

سعودی بر بازار نفت مورد انتظار پادشاهی است، ادامه خواهد داشت.
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۱۴۲۰- این یک واقعیت اســت نســل 
جوان امروز متفاوت از نسل گذشته است 
مطالبات جدیدی دارد که نمی توان آن 
را نادیده گرفت. باید با آنها گفتگو کرد. 

)۷/۱۷(
۱۴۳۵- آقای سعید زیباکلام در انتقاد از 
رئیس جمهور گفتند پیشنهاد شما برای 
تبدیل دانشگاهها و حوزه به مکان اعلام 
اعتراض خلاف اصل ۲۷ قانون اساســی 

است. )۷/۱۷(
۱۵۰۵- چرا ایــن روزها برخی به کنایه 
مســئولان  برخی  فرزندان  می گوینــد 
فیلترشکن می فروشند؟ آیا واقعا چنین 

چیزهایی صحت دارد؟ )۷/۱۷(
مابه التفــاوت  درصــد   ۲۵  -۱۵۲۰
از  بازنشستگان  متناسب ســازی حقوق 
ســال ۱۴۰۰ باقی مانده. چه زمانی این 

معوقات پرداخت می شود؟)۷/۱۷(
۱۵۲۷- قیمت همه اقلام نجومی شده. 
مردم سمت خرید نمی توانند بروند. این 
حق مردم نیست اسیر و گرفتار این تورم 

افسارگسیخته باشند. )۷/۱۷(
۱۵۴۱- واردات خودرو هم در چند روز 
آینده انجام خواهد شد. اما خواهیم دید 
چه وضعیتی در بــازار به وجود می آید. 
مثبت یــا منفی بودن تاثیــر واردات را 

خواهیم دید! )۷/۱۷(
۱۶۰۲- بانک مرکزی اعلام کند وام های 
کلانی که داده شده کاملا به چه کسانی 
پرداخت شده و چه تضمین هایی از آنها 

گرفته شده؟ )۷/۱۷(
۱۶۲۰- متاســفانه مشخص نیست چرا 
در کشور ما اعتراضات همواره با خشونت 
و آشــوب همراه می شود. چرا اعتراضات 
مســالمت آمیز بدون درگیری و حاشیه 

وجود ندارد؟ )۷/۱۷(
۱۶۳۱- اعتــراض حــق مردم اســت اما 
خشونت و آشوب از هر سمت و سویی باشد 
غیرمنطقی و غیرقابل قبول است. مردم هم 

چنین چیزی را نمی خواهند. )۷/۱۷(
۱۶۴۱- مســئولان باید درک درستی از 
مســائل و حوادث جامعه داشته باشند 
و با درک صحیح دنبال حل مســائل و 
مشکلات باشند. تحلیل درست و منطقی 
مســائل آنها را در حل مشــکلات یاری 

می کند. )۷/۱۷(
۱۷۲۰- به چند سفارتخانه و محل های 
دیپلماتیک کشورمان در اروپا حمله شده 
این حملات محکوم اســت. چرا باید به 
سفارت ما توهین و تعرض شود؟ )۷/۱۷(

۱۸۲۱- آیا در بین مســئولان کســانی 
هســتند که تفکرات نزدیک به قشــر 
جوان و دانشجو داشته باشند که قدرت 
چانه زنی و گفتگو با این اقشار جامعه را 

داشته باشد؟)۷/۱۷(
۲۰۱۲- چرا رسانه ملی به گونه ای عمل 
می کند که بسیاری از مردم بیشتر اخبار 
را از رســانه های خارجی یا شــبکه های 
مجازی دنبال کنند؟ آیا این رسانه ملی 

است؟ )۷/۱۷(
می رســد  بعیــد  نظــر  بــه   -۲۰۲۱
اپلیکیشن های داخلی ظرفیت جایگزین 
نمونه خارجی خود را داشــته باشــند. 
مردم در این مورد دچار مشکل شده اند. 

)۷/۱۷(
۲۰۲۵- اگر غربی ها مدعی هســتند که 
نباید سیاســت را در ورزش دخالت داد، 
پــس چرا در موضوع اوکراین بســیاری 
از ورزشــکاران روسیه را محروم کردند؟ 

)۷/۱۷(
۲۰۳۱- کســانی که در خارج از کشور 
به پرچم ها توهین می  کنند آنان مزدور 
بیگانگان هستند. اینها معترض نیستند 

و آشوبگرند. )۷/۱۷( 
۱۹۱۰- به هیچ وجه استمرار فیلترینگ 
به صــلاح جامعه نیســت. این روش ها 
منسوخ شده است. قبلا هم جواب خوبی 
نداده است. مثل موضوع ویدئو و ماهواره! 

)۷/۱۹(
۱۹۲۰- در شــرایطی که مردم منتظر 
بودند توافق احیای برجام صورت بگیرد 
به دلایل مختلف به تعویــق افتاد تا به 
امروز که اصلا مشــخص نیست چنین 
توافقی صورت می گیرد یا خیر؟ )۷/۱۹(

۱۹۳۵- آیا مشخص شده به چه دلایلی 
هــلال احمر کرمــان دچــار حریق و 
آتش سوزی شــده؟ آیا امکان خرابکاری 

هم می رود؟ )۷/۱۹(
آفتاب یزد: براساس گفته مسئولان 

حریق عمدی نبوده است. 
۱۹۴۱- یک نماینده تهران به درســتی 
در سخنانی می گوید برخی با نسخه های 
هیجانی و دوقطبی کردن مسائل آب به 
آسیاب دشمن می ریزند. انصافا برخی ها 
در اختــلاف افکنی هم آب به آســیاب 

دشمن می ریزند. )۷/۱۹(
پیام های مردمی در صفحات 4-2
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آفتاب یزد - رضا بردستانی: برخی معتقدند با توجه به روند امور 
و حل یک باره ی همه ی مناقشه ها؛ »نه تنها بی ثباتی سیاسی و تنش 
در عراق ادامه می یابد، بلکه تشدید هم می شود.« و اما مصیب نعیمی، 
کارشناس مسائل خاورمیانه و عراق در گفتگو با آفتاب یزد چنین ابراز 

می دارد که؛ »می توان به آینده امیدوار بود!« 

< تشکیل دولت عراق توسط بازندگان انتخابات
ســرانجام پس از ماه ها ناآرامی و درگیری، عبداللطیف رشید، نامزد 
مســتقل مقام ریاست جمهوری و از رهبران پیشین اتحادیه میهنی 
کردستان عراق، توانست در مرحله دوم رای اکثریت نمایندگان عراقی 
را کسب کند و رئیس جمهور جدید این کشور شود. این سیاستمدار 
کرد عراقی ۷۸ساله پیش تر سخنگوی حزب اتحادیه میهنی کردستان 
عراق و مدتی نیز در حد فاصل سال های ۲۰۰۳ تا ۲۰۱۰ وزیر منابع 

آبی عراق بود. 
برخی معتقدنــد؛ خطای محاســبه جریان صدر در خــارج کردن 
۷۳نماینــده خود از پارلمان و ناتوانی در تحقق طرح انحلال پارلمان 
و برگزاری انتخاباتی دیگر، باعث شد تا این نیرو با استفاده از نفوذش 
در دســتگاه امنیتی، نظامی و بوروکراتیک عراق، اکثریت پارلمان را 
در دســت بگیرد. گام نخســت فعالیت آن ها کنار زدن برهم صالح، 
رئیس جمهور ســابق عراق، و در ادامه تشکیل دولت جدید با ریاست 
نیروهای همسو و وابسته بود. آن ها توانستند عبداللطیف رشید را بر 
کرسی ریاست جمهوری نشانده و در قدم بعدی محمد شیاع سودانی 
به عنوان نخست وزیر پیشنهادی مجوز رایزنی برای تشکیل دولت را 

به دست آورد. 

< دولت القانون خواستار ممنوعیت خروج الکاظمی از کشور شد
اگرچه این روزها همــه از توافق می گویند اما برخی خبرها حکایت 
از برخی صف بندی ها و تسویه حساب های سیاسی می دهد از جمله 
خبری که آن را المعلومه منتشــر کــرده و طی آن توضیح داده که، 
فاضل الازیرجاوی عضــو ائتلاف دوله القانون بــر ممنوعیت خروج 
مصطفی الکاظمی و مسئولان دولتش از کشور تأکید کرد. وی با اشاره 
به نقض قانون توسط الکاظمی و مسئولان پیشین، آغاز تحقیقات و 
ایجاد پرونده در دولت جدید در خصوص عملکرد آنان را خواستار شد. 
آن طور که المعلومه می نویسد: الازیرجاوی گفته بسیاری از طرف های 
سیاســی به دلیل هراس از باز شــدن پرونده های فساد و هدر رفت 
 دارایی هــای عمومی در ســایه بی قانونی، با تشــکیل دولت جدید 

مخالف بودند. 

< نخست وزیر عراق: با همه کشورها روابط متوازن برقرار خواهیم کرد
نخست وزیر »مکلف به تشکیل دولت عراق« اظهار داشت که با همه 
کشورها روابط متوازن برقرار خواهند کرد. به گزارش تلویزیون عراق، 
محمد شیاع السودانی، نخست وزیر مکلف به تشکیل دولت این کشور 
اظهار داشت: ما با کشــورهای جهان روابط بین الملل متوازن برقرار 
خواهیم کرد. وی بــا بیان اینکه در نزدیک ترین زمان کابینه خود را 
معرفی می کند، افزود: دولت قدرتمند و توانمند برای ساختن کشور و 

خدمت به مردم تشکیل خواهیم داد. 
او همچنین تصریح کرد: با کشورهای دوست و همسایه روابط متوازن، 
همکاری، تفاهم و هماهنگی نشــات گرفته از رویکرد ملی مســتقل 
مبتنی بر منافع مشــترک در راستای تقویت منافع عالی ملت عراق 
برقرار خواهیم کرد. همچنین برای ایجاد فضایی امن برای شرکت های 

سرمایه گذاری و هیئت های دیپلماتیک تلاش می کنیم. 
السودانی ادامه داد: برای برگزاری انتخابات محلی و پارلمانی در فضایی 
آزاد و سالم و در سایه نظام انتخاباتی شفاف که به همه رقبا اطمینان 
دهد، تلاش می کنیم. همچنین برای تحکیم روابط بین دولت فدرال 
و دولت اقلیم کردســتان و حل اختلافات و مســائل باقیمانده سعی 

خواهیم کرد. 

< دستیابی به توافق در عراق یعنی تحول
مصیب نعیمی کارشناس مسائل عراق در گفتگو با آفتاب یزد ضمن 
اشاره به این مسئله که؛ قطعا دستیابی به توافقی که یک روزه هم 
رئیس جمهور تعیین شود هم نخست وزیر معرفی شود یک تحول 
بســیار مهم در روند سیاسی عراق اســت. خاطرنشان می کند: اما 
اینکــه در آینده چقدر این روند می توانــد پایدار بماند باید منتظر 
ماند اما نشــانه هایش این اســت که بخش اعظم گروه های موثر و 
تاثیر گذار و نقش آفرین در عراق به این نتیجه رسیده اند که راهکار 
نهایی برای نجات همه آن ها تفاهم و پذیرش یکدیگر است و قطعا 
این اتفاق که افتاده بعد از مشورت های گسترده هم نسبت به خود 
رئیس جمهور و هم نخســت وزیر بوده اســت که در هر دو سابقه 
منفی وجود نداشــته است و قول داده اند که حکومت همه طیف ها 

را در بر خواهد گرفت.  این کارشناس مسائل خاورمیانه ابراز می دارد: 
برنامه هایی که ارائه شده نشان از یک آینده خوب دارد. مسئله دیگر 
مقبولیت ایشان است. مدت ها بر سر زبان بود و در کل علامت مثبتی 
در روند سیاســی عراق اســت و نشــان می دهد که عراقی ها به این 
باور رســیدند که هیچ کدام جدا از هم نمی توانند موفق شوند و تنها 
همزیستی و پذیرش یکدیگر است که می تواند پایگاه مشترکی برای 

همه ایجاد کند. 

< شکننده بودن همراهی ها
نعیمی در واکنش به این پرســش آفتاب یزد که همراهی ها شــاید 
شــکننده و کوتاه مدت باشــد آن وقت باید منتظر چه تحولاتی بود 
می گوید:  این تغییر وضعیت خیلی نشــانه هایش منفی نیســت. در 
برهه هایی گفته می شد عراق تحت تاثیر کشورهای خارجی است اما 
شرایط فعلی همه را درگیر مسائل بزرگتر کرده است. عراقی ها بعد از 
این تجربه ی تقریبا ۲۰ساله متوجه شده اند که اگر خودشان اقدامی 
نکنند کسی آن ها را از مخمصه و مشکلات نجات نخواهد داد. لذا به 
نظرم این نقطه، نقطه عطفی بوده که بخشی از آن باور است و بخش 

دیگر گرفتاری قدرت های غربی و منطقه ای است. 
مصیب نعیمی ادامه می دهــد: قدرت های غربی در این قضیه اظهار 
بی طرفی کردند که برای عراق مثبت بوده اســت. می ماند مســئله 
آقای صدر که آقای ســودانی گفته است که از همه گروه های عراق 
در کابینــه اش اســتفاده می کنــد. آقای صدر هم گفتــه اگر دولت 
پاکدســتی سر کار آید ایشــان حمایت خواهد کرد. اگر خودش هم 
نباشــد طرفدارانش را معرفی خواهد کرد. به هر حال مهم ترین نکته 
در این قضیه این باور مهم است که متوجه شدند که عراق و عراقی ها 

می توانند عراق را از بن بست نجات دهند. 

< نوری المالکی و صدر
در فضای غبارآلود سیاســی در عراق، آن چه بیشــتر به چشم آمد، 
کشــمکش صدر و نوری المالکی بود حال با تعیین نخســت وزیر و 
رئیس جمهور می توان چنین نتیجه گرفت که برنده ی این مناقشه، 

نوری المالکی بود نه صدر!
نعیمی در مواجهه با این پرســش می گوید: بارزانی هنوز ارتباطش با 
آقای صدر را دارد و ضد صدر نبود و چون اقلیت هستند در ائتلاف ها 
با کسی که اکثریت باشد همراه می شوند. اینجا هم فقط آقای مالکی 
نبــود بلکه جناح های دیگر هم بودند و آن ها دیدند این خلاء باید پر 
شود و اگر نشود معلوم نیست سیستم به همین وضعیت و عرفی که 
الان اســت رئیس جمهور کرد و نخست وزیر شیعه و رئیس مجلس 
ســنی، ممکن اســت این قالب به هم بریزد و اگر این اتفاق بیافتد 
برگرداندنش به جاده اصلی بسیار سخت است لذا منافع آن ها در این 
بوده. خود آقای سودانی هم رسما اعلام کرد که آقای صدر را در یکی 

از مجموعه هــای موثر و نقش آفرین در عراق بپذیرد از این رو انتظار 
دارد که با یک وساطت نکات مشترکی با ایشان پیدا کند که او هم در 
داخل دولت باشد و دولت با معضل سیاسی در آینده رو در رو نشود. 
آقای مالکی با آقای صدر اختلاف و رقابت داشتند اما خود آقای مالکی 
هم در اینگونه موارد هرگونه طــرد آقای صدر را نمی پذیرفت چون 
هرچند نقطه نظراتش را قبول ندارد اما بالاخره او هم جایگاهی دارد 
چون خود آقای مالکی هم اعتقاد دارد که عراق دیگر عراق یک حزبی 
نیست لذا همه طرف ها باید در آن سهیم باشند و مسئولیت بپذیرند. 

< آینده سیاسی الکاظمی؟! 
مصیب نعیمی درباره ی آینده و سرنوشت سیاسی مصطفی الکاظمی 

معتقد است: »باید واقع بین باشیم.« 
این کارشناس مســائل عراق می افزاید: آقای کاظمی می خواست در 
این حوزه پایدار بماند و فعالیت های مثبت زیادی هم داشت و بیشتر 
هم به دنبال این بود جای پایی برای خود باز کند و سیاســتمداری 
بود که فکر می کرد و تلاش می کرد نقطه ضعف های خود را بپوشاند. 
اما در مقابل هم مخالفینش که به شدت قوی بودند خیلی برنتافتند. 
در آینده هم به نظرم او یکی از کســانی اســت که منتظر نقص ها و 
ضعف های آن ها خواهد بود و دارای نفوذ در طیف های مختلف است 
و نباید او را در آینده ساده گرفت اگر چه او آدم عاقلی است و دنبال 
تنش نیست منتها سعی می کند از نقاط ضعف آن ها فرصت برای خود 

ایجاد کند و این کار دموکراسی و طبیعی است. 

< عراق شبیه لبنان می شود؟ 
الان لبنان ماه ها است بدون مجموعه ی سیاسی کامل اداره می شود 

وضعیتی که شاید پیش روی عراق نیز قرار گیرد. 
مصیب نعیمی با در وضعیتی مشابه لبنان برای عراق می گوید: درست 
اســت در مورد راس هرم قدرت و تقســیم طایفه ای تشابه دارند اما 
وضعیت عراق و لبنان کاملا متفاوت اســت و نمی شود به این صورت 
قیاس کرد. آنجا اکثریت اصلا معنا ندارد. در لبنان هم اگر این بحران 
بود بخشی از آن ناشــی از اختلافات سیاسی بوده و بخشی ناشی از 
اختلافات طایفه ای چون لبنان کشور کوچکی است و فکر می کردند با 
حذف طرف مقابل می توانند موقعیت خود را تثبیت کنند و این اتفاق 
برایشان نیفتاد. در عین حال نقش رژیم صهیونیستی در به هم ریختن 
اوضاع داخلی لبنان مهم است و همچنین تاثیری که بحران فلسطین 
و ســوریه روی لبنان دارد بنابراین شرایطش با عراق متفاوت است و 
لبنان هم آنچه که ســبب شــد به بن بست کشیده شود این بود که 
در بحران اقتصادی که پیش آمد هیچ کس مسئولیت را نپذیرفت و 
همه می خواستند بقیه را حذف کنند و این اتفاق سبب شد دولت های 
متعاقب هم، موفق نشــوند که الان باتوجه به توافقنامه جدید و روند 
جدیــد و بازگرداندن حق لبنان در مرزهای دریایی و کشــف نفت و 
گاز در آنجا می تواند برای لبنان کوچک تحول بســیار بزرگی ایجاد 
کند قطعا شــرایط آن ها عوض خواهد شــد و لبنانی ها هم مجبورند 
سر یک میز با هم بنشــینند و خواهند نشست اما اینکه عراق مثل 
لبنان شود خیر. فعلا توافق شده چقدر آقای سودانی بتواند جناح های 
موثــر و جناح های مخالف را در کابینه خــود راضی نگه دارد تقریبا 
می تواند نقش آفرین باشد. آقاسودانی کسی نیست که بی گدار به آب 
بزند قطعا از قبل با جناح ها و احزاب به توافق رســیده است. لذا اگر 
این نگاه صحت داشته باشد هم پارلمان اعلام حمایت می کند و هم 
طیف های سیاســی موثر به دنبال این خواهند بود که دولتش فعال 
شود چون هر گونه ناکامی ایشان تبعاتش به همه برمی گردد و خود 
روند سیاسی عراق تحت تاثیر قرار می گیرد و عراق بیش از این تحمل 

خلأ و کشمکش سیاسی ندارد. 

آفتاب یزد در گفتگو با مصیب نعیمی، کارشناس مسائل عراق، حل یک روزه ی تمامی مناقشه ها را بررسی می کند

عراق دیگر متکی به یک جریان نیست 
یا همه باهم، یا همه رو در روی هم! 

حل یک روزه مسائل یعنی تحول، پایداری و ثبات و سرنوشت بماند برای آینده! 
روزنامه واشنگتن پست در گزارشی، تحولات عراق و انتخاب رئیس جمهور جدید در این کشور را ضربه ای سنگین به مقتدی صدر توصیف کرد

آفتاب یزد: امروزه یکی از معضلات موجود در ساخت و سازهای 
جدید، خســارت های وارده ناشی از احداث ساختمان های مجاور 
هم می باشد. ساختمان ها تحت بارخاص می توانند به طرق ممکن 
بسته به نوع ساخت، ســختی، دهانه هاواتصالات؛ میزان نزدیکی 
و هم پوشــانی تنش پی ها، با عوارضی مانند تغییرشــکل، کجی، 
ترک، ناپایداری و صدمات را در بر داشــته باشند. پیش تر، درطول 
ساخت وســاز، ســاختمان تحت وزن خود، تغییرشکل می دهد. 
شدت و مدت اعمال خســارت به عوامل مختلفی بستگی دارد و 
بعضا با توجه به حوادث ایجاد شــده، علاوه بر تحمیل خســارات 
پیش بینی نشــده معماری، ســازه ای و یا حتی با خسارات جانی 
نیز همراه بوده است. در صورت مشخص شدن بخش های مختلف 
علت ایجاد خســارات مذکور می توان تــا حد قابل توجهی از بروز 
پیش آمد، جلوگیری نمــود. همچنین در صورت ایجاد مخاطرات 
ناخواســته، تمهیــدات لازم جهت بهســازی و ترمیم  بخش های 
مختلف ساختمان آســیب دیده، بخصوص سیستم زیرسازه قابل 

توجه و موثر می باشد.
این تحقیق ســعی دارد با توجه به شیوع حوادث و عوارض ناشی 
از نشست و بعضاً تخریب ناشی از احداث سازه های مجاور به  ویژه 
ساختمانی، راه حل های مختلف و بهینه را در بخش های مجزا شرح 
و بررسی نماید و دغدغه اکثر مالکان پروژه های بزرگ و کوچک را 
که از همان ابتدای عملیات ساختمانی، درگیر حوادث پیش بینی 
نشده می باشند و چه بسا، عوامل مذکور علاوه بر تحمیل خسارات 

مالی، باعث ایجاد تطویل زمان و نیز بروز اختلافات مختلف گردند 
و این خود خســارات مضاعف را بر پــروژه به دنبال دارد. ترمیم و 
بهســازی ژئوتکنیکی و ســازه ای علی الخصوص سیستم زیرسازه 
از یک ســو و پیش بینی خســارات وارده و میزان و نوع خسارات 
و پیشــگیری از خســارت های بعدی احتمالی در طولانی مدت از 
ســوی دیگر باید مورد کنکاش و مهندسی ژئوتکنیکی قرار گیرد. 
مطالعات موردی نشــان می دهد که برای تشخیص شاخص های 
خســارت ضرورت دارد تجزیه و تحلیل شرایط خاک بستر، نحوه 
ساخت و ســاز سیستم فونداسیون، به روش های مختلف از جمله 
بررسی عملکرد و وضعیت میدانی ساختمان های مجاور، مطالعات 
آزمایشگاهی در حد مدل فیزیکی و تحلیل های عددی و پارامتریک 
با ملاحظه فاکتورهای نشســت غیر یکنواخت، چرخش و کاهش 
لنگر پایداری ناشــی از کجی، مورد بررســی جدی قرار گیرد. با 
تلفیق تحقیق های پایه تئوری مبتنی بر علوم مهندسی بخصوص 
ژئوتکنیک و مشــاهدات آزمایشگاهی و میدانی می توان رویه های 
متداول ساخت و ساز زیرسازه را بازنگری و الگوها و استانداردهای 
قابل اتــکا ارائه نمود تا در نهایت تصویر مشــخصی قبل و بعد از 
بروز خســارات؛ ارائه نموده تا کمترین خسارت به سازه های مجاور 
تحمیل گردد. در راستای تحقق اهداف خود، ضمن انجام بررسی 
آثار همجوارســازی، در قالب آزمایشــگاه مدل فیزیکی با سیستم 
پردازش تصویر، جمع آوری برخی موارد مســتند شــده میدانی و 
واقعی، مطالعات پارامتری تحلیل عددی شامل وزن ساختمان ها، 

هندســه، شــرایط خاک و روش های مقابله، به یک راه حل فنی- 
اجرایی، در راستای اقتصادی و بهینه دست یافت.

در فرآیند مقابله با عوارض و خسارت های ناشی از هم جوارسازی، 
چهار روش مورد اســتفاده قرار می گیرد. روش اول، بهسازی خاک 
زیر پی با اســتفاده از ریزشمع یا اضافه کردن آهک به رس است؛ 
روش دوم، استفاده از شمع جهت کنترل نشست و افزایش ظرفیت 
باربری پی رادیه، روش ســوم استفاده از پی نیمه عمیق به صورت 
باکســی و شناور و روش چهارم اجرای دیوار دیافراگمی ما بین دو 
پی هم جوار بررسی می گردد. انتخاب روش و عملکرد مناسب با نوع 
خاک، وزن و نوع ساختمان، زمان اجرای مقابله، بارگذاری وارده و 
برخی موارد این چنینی بســتگی داشته و با بررسی های مربوطه 

می توان به روش بهینه و مناسب دست یافت.
لازم بذکر اســت در این راه برخی از اســاتید، دانش آموختگان و 
دانشجویان دانشــگاه صنعتی امیرکبیر )پلی تکنیک تهران( ما را 
یاری رســانده و بعنوان اختصار می توان از جنابــان آقایان دکتر 
کاویانــی، دکتر اکبری مهر، مهندس اســماعیل پــور، مهندس 
عسگری، مهندس نظمی، مهندس تکبیری و خانم مهندس افشار 

نام برد و تقدیر نمود.
موضوع مذکور با توجه به تاثیر آن در کاهش خسارات ساختمانی 
و بعضــاً جانی؛ می تواند بیش از پیش بررســی و پیگیری گردد تا 
 نتایج آن بتواند کمک بســزایی در روند شــکوفایی ایران عزیز و 

جهانیان گردد.

سیاسی

چرا در جامعه 
همه چیز سقوط کرد

ادامه از صفحه اول:
اما اگر بخواهیم اعتراضات حاضر را عصر حکمرانی 
ســلبریتی ها قلمداد کنیم باید به این گروه ها چه 
در زمینه های ورزشــی و چــه هنری توجه بدهیم 
که بخشی از ســلبریتی ها می توانستند به خوبی 
از ایــن امتیاز خود بهره گرفتــه و به عنوان مصلح 
بین معترضــان و دولت قرار گرفته و در جهت حل 
مشــکلات حرکت کنند. مثلا وقتی یک سلبریتی 
بــه جای نصیحت به جوانان کــه در حکم نوه های 
ایشان هستند اعلام می کند که عکس من را از فلان 
نمایشگاه بردارید، واقعا این چگونه حرکتی است بودن 
یا نبودن عکس یک خانم چــه تاثیری در حرکت 
جامعــه و جوانان دارد؟ حتی ورزشــکاران در کنار 
هنرمندان به عنوان کنشگران فرهنگی باید در جهت 

حل مشکل و آرام کردن اوضاع حرکت می کردند. در 
حالی که خانواده ها دچار اضطراب و نگرانی بودند و 
هستند، تشدید هیجان ها چه سودی برای مردم و 
جامعه دارد. در حالی که بدون توجه به جنجال های 
شــبکه های ماهــواره ای، صاحبان خــرد و تجربه 
یقین دارند که این گونه حرکت ها تاثیری در تغییر 
سرنوشت حکومت ندارد. سلبریتی ها تصور کرده اند 
با بیان و تکرار حرف ها و شعارهای مطرح در فضای 
مجازی برای خود جایگاهی فراهم می کنند در حالی 
که سختی معیشت، گرانی، تورم، بیکاری و مشکلات 
دیگــر به جامعه و مردم تحمیل می شــد. بنابراین 
انجام اینگونــه تحریکات و همنوایی ها، پایان عصر 
سلبریتی ها را نزدیک می کند. سلبریتی ها در کدام 
دشواری ها قدمی به میدان گذاشتند فقط تحریک و 
بیان مطالب تحریک آمیز نمی تواند دلسوزانه و برادرانه 
یا خواهرانه باشد بنابراین بعد از برقراری آرامش باید 
از نکات و مسائل یاد شده تجربه بیاموزیم و دوستان 

واقعی خود را بشناسیم.

امنیت، رکن متمایز توسعه 
و منافع پایدارملی

ادامه از صفحه اول:
... بــا قدرت توانمنــد دفاعی و نظامــی، همواره در 
معرض انبوهی از تهدیدات در ســطح ملی و فراملی 
قرار گرفته است و چشــم طمع دشمنان را در ادوار 
مختلف بدان معطوف نموده اســت و دراصل مقوله 
اهداف ملی وحاکمیتی و امنیت ملی تصویر آینده و در 
واقع مطلوب نهایی یک جامعه امن محسوب می شود 
وامنیت نعمتی گوارا وموهبتی وزین الهی است و درجه 
ایمنی و مصونیت از تعرض به ســه مقوله ی مردم، 
کشور و حکومت مردمی در سطوح مختلف امنیت 
ملی مطرح اســت که ازمولفه های امنیت پایدارملی 
هر حاکمیت سرزمینی محسوب و تعرض به هر یک 
از ارکان مزبوره، دراصل تعرض به مقوله امنیت ملی 
ومنافع ملی وراهبردی است و همانا حفظ و برقراری 
امنیت ملی وامدار حفظ و برقراری مولفه های ارزشمند 
مزبوره و بدون نعمت گران بهای امنیت، تحقق امنیت 
ملی وسایر بستره های وابسته به آن درجامعه وسطح 
ملی مهیا وفراهم نخواهد شــد و بایــد آحاد عموم 
جامعه وقومیت ها باوحدت وانســجام ملی خویش 
 پاســبان حریم امنیت ملی خویش که زمینه ســاز 
 رشــد وشــکوفایی قطب های مختلــف اجتماعی؛ 
اقتصادی و... اهتمام خاصی داشــته باشند ودراصل 
مولفه امنیت، عنصری والا در صیانت از دستاوردهای 
گرانبهای نظام مقدس جمهوری اســلامی اســت و 
به فرمایش امیرالمومنین علی علیه السلام، امنیت 
نعمتی گوارا و گرانبهااست ودشمنان قسم خورده نظام 
باحرکتی  و اپوزیسیون های خارج نشین وضدانقلاب 
نظام مند در پــی زوال ونابودی آن وبه فرمایش مقام 
معظم رهبری هدف کوتاه مدت دشمن »برهم زدن 
امنیت و ایجاد آشوب و فتنه« است وباید باهوشیاری 
وبصیرت فزاینده تر وبیش ازپیش درشرایط حساس 
امروزه نظام جمهوری اسلامی ایران درسطح منطقه ای 
وجهانی از این عنصر ارزشمندالهی که حاصل خون 
پاک ومطهر شهدای عزیز این مرزوبوم ومجاهدت ها 
ورشادت های آن هاست، صیانت وپاسداری نمود وبا 
مهار کانون آشــوب و رصد دقیق فتنه های دشمنان 
قسم خورده نظام وخنثی ســازی اهداف پلید آن ها 
ومتابعت ازاهداف عالیه نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ویاری رسانیدن مسئولین نظام توطئه های بدخواهان 
نظام وانقلاب را خنثی نماییم وبا قانونمندی واحترام 
به قانون وباپایبندی به آن که همانا درهمه نظام های 
مردم ســالار دموکراتیک احترام به ارزش های پایدار 
ملی آن محسوب می شــود، ناخواسته دربرهم زدن 
امنیت عمومی واین امانت الهی ســهیم نباشــیم، 
امروزه گروه های نظام سلطه،  اپوزیسیون ضدانقلاب 
خارج وبعضی ازعناصرتجزیه طلب داخلی، وخارجی 
و نیروهای استحاله شده، درصدد ایجاد فتنه وآشوب 
و ایجــاد ناامنی و القاء جو ناپایــداری در زمینه های 
اقتصــادی، فرهنگی، امنیتــی، اجتماعی درجامعه 
ودلســرد ومایوس نمودن مردم ازنظام ومســئولین 
ودستیابی به اهداف شوم خویش وتحقّق آن بوده و در 
این میان نیز برخی افراد ناآگاه طعمه این مقاصد سوء 
و بعضا هدایت هدفمند آن ازسوی دشمنان وعناصر 
ضدانقلاب درسایه سار بی بصیرتی وناآگاهی افرادفریب 
خورده ازفرآیند ومقاصد سوء امنیتی آتی علیه نظام و 
البته مورد رصد  اپوزیسیون خارج نشین ضدانقلاب که 
البته درداخل نیزازحمایت پاره ای از عناصر معلوم الحال 
بهره مند بوده قــرار گرفته و با تخریب چهره نظام و 
کارگزاران و نهادهای انقلابی مردم سالار وخدوم، در 
ایجاد کانون آشوب دربستره ای از فتنه جدیدمشارکت، 
که برهم زدن امنیت ملی کشور ثمره ای جز فروپاشی 
پیکره نظام وتجدیدقوای دول استکباری و استثماری 
چون دولت ستم پیشه آمریکا و اپوزیسیون خارج نشین 
ضدانقلاب وپاره ای ازدولت های عرب حاشــیه خلیج 
فارس و رژیم جعلی و غاصب اســرائیل علیه مردم را 
دربرنداشته ونخواهدداشــت واین درحالی است که 
نظام های فاسد والبته مدّعی سردمداری دموکراسی 
چون آمریکا، رژیم جعلی صهیونیستی وانگلیس که 
سابقه دشمنی دیرینشــان بااین مرز وبوم برهمگان 
آشکاراســت و مردمانش ازفســادها وکاستی های 
متعددی دررنج ونابســامانی اند واما همچنان چهره 
بزک کــرده خویش را درلایه های بی بصیرتی پاره ای 
ازعناصربدخواه نظام وانقلاب با دراختیارداشتن نظام. 
ســلطه تبلیغاتی و اجیرنمودن شــبکه های متعدّد 
ماهواره ای آراســته جلوه گر نمــوده، درصدد تعمیم 
وتسری این دامنه افکارشوم درنیل به یاس وناامیدی 
افکارعمومی مردم، نسبت به نظام ومسئولین بوده و 
هدفی جز فروپاشی پیکره مقدس نظام مقدس وکریمه 

جمهوری اسلامی ایران نداشته وندارند.
لذا باید با هوشیاری و انسجام و همدلی بیش از پیش 
و با متابعت ازمنویاّت ارزشمند امام خامنه ای حفظه الله، 
نقشــه های بدخواهان داخلی و خارجی نظام کریمه 
جمهوری اسلامی ایران و منافقین کوردل و داعشی 
را که از ســابقه دیرین عداوت و کشتار و به شهادت 
رساندن خیل عظیم مردم بیگناه بهره مند بوده، خنثی 
وبا انسجام و همدلی و یاری رساندن دولت و مسئولین 

در جهت رفع مشکلات برآمده و با برهم زنندگان نظم 
و امنیت برخورد و همچون همیشــه که این نظام و 
انقلاب از پشتوانه مردمی در ابعاد و مقاطع مختلف و 
حسّاس بهره مند بوده، دوباره مشت محکمی بر دهان 
یاوه گویان و دشــمنان قسم خورده نظام زده و به یاد 
داشته باشیم درهمه نظام های سیاسی جهان امروزه، 
حفظ شــاخصه امنیت خط قرمز آن و مقوله امنیت 
اســت که اقتدار و نظم را درشاخصه های سرزمینی 

تأمین، تبیین و تعریف می کند.
محور ایجاد آشــوب با حمایت رســانه های معاند، 
ایجاد تحریم های همــه جانبه و ظالمانه و نا امنی و 
تفرقه افکنی میان قومیت ها درکشور تنها گوشه ای از 
توطئه دشــمنان قسم خورده علیه این ملت و نظام 
اسلامی وکریمه اســت وایجاد تفرقه قومی و ترویج 
جدایی طلبی در بین اقوام و تحریک مخالفین پراکنده 
جمهوری اسلامی و کمک به حرکت های تجزیه طلب 
و تروریستی در کشور، قسمتی از نقشه شوم دشمن 
اســت، که به وضوح در برخی آشوب ها و ناامنی های 
اخیر، رد پای آمریکا و رژیم جعلی صهیونیســتی و 
منافقین کوردل با حمایت مالی برخی ازکشورهای 
غربی و عرب منطقه مشاهده می شودو برهم زدن امنیت 
ملی و پیروی کردن از عناصر معاند ودشمن، سازش 
بادشمن علیه منافع راهبردی ملت محسوب می شود 
و ایستادگی و تکیه برمحور مقاومت موجب نابودی 
دشمنان گردیده و مقام معظّم رهبری )مدّظلهّ العالی( 
بارها در تبیین سیاست های راهبردی نظام و انقلاب 
بیان فرمودند، »ســازش« با دشمنی که با تمام توان 
جنگ اقتصادی را به ملت ایران تحمیل کرده، هزینه ای 
به مراتب بیشتر و دردناک تر از »ایستادگی« در مقابل 
زورگویی های او داشته و داردوبیاد داشته باشیم تاریخ 
آینه گذشتگان و مملو از عبرت آموزی است و کاستی 
و خدشه درامنیت ملی توسط دشمنان، ثمره ای جز 
زوال امنیت نداشته وتجزیه طلبی ودشمنی مقصود 
نظام سلطه استعماری امروزی است و شاهد این معنا 
ومضمون وضعیت امنیّت و درمعرض تجزیه قرارگرفتن 
برخی از کشورهای منطقه، چون عراق، افغانستان و... 
منطقه است که فقدان بصیرت وعدم آرمان گرایی ملی 
موجبات چنین کانون های آشوب وناامنی درآن هارا 
فراهــم وپدیدار نمــوده و اگرچه کــه نظام مقدس 
جمهوری اسلامی که همواره قربانی تروریسم وحاصل 
خون پاک ومطهر هزاران شــهیدعزیز بوده، همواره 
باتکیه بر رأفت اسلامی صف مردم را ازاغتشاشگران 
جدا فرض نموده، ولیکن نقطه ثقل راهبردی ومحوری 
این موضوع، ذکراین نکته مهم اســت کــه، پاره ای 
ازکاستی ها ونقایص که دراکثر کشورها نیز به وضوح 
و آشکارا وجود دارد، نیز نباید مستمسکی برای خدشه 
درامنیت ملی و حرکت ناخواســته درمسیر اهداف 
نظام مند دشمنان علیه نظام وتمامیت ارضی کشور قرار 
گیردوتامًین نظم وامنیت در جامعه منحصراً از سوی 
دولت و حاکمیت امکان پذیرو مقدورخواهد بود، بلکه 
آحاد مردم به عنوان صاحبان انقلاب وکنشگران فعال 
در عرصه های مختلف اجتماعی نظام در تأمین وتحقّق 
فزاینده تراین موهبت الهی ومهم نقش بسزایی داردو 
کسانی که اموال خصوصی را تخریب و در سطح شهرها 
هنجارشکنی می کنندودست به تخریب اموال عمومی 
وسرمایه های عمومی واجتماعی مردم زده، حق الناس 
را نادیــده گرفته وهرحرکتی درجهت تضعیف نظام 
وضربه زدن به نظام ومنافع ملی وراهبردی آن ظلمی 
آشکارو نابخشــودنی وخیانت به آرمان های ارزشی و 
ولایی نظام کریمه ومقدس جمهوری اسلامی، همنوا 
بودن با دشمنان قسم خورده نظام و خون پاک ومطهر 
شهدای گرانقدری است که امروزه سند هویت ملیّ 
انقلاب اسلامی است و به فرمایش امام خامنه ای، القاء 
بی آیندگی، بن بست و اینکه مسئولان اداره کشور را 
بلد نیستند، از جمله کارهای بدخواهان ایران است 
وعقده گشــایی های ناموزون و تخریب های بی امان 
وعدم توجه به منافع ملی وتخریب اموال وسرمایه های 
عمومی مردم وبیت المال وگام نهادن بر مداراهداف 
دشمنان جمهوری اســلامی ایران وعدم همدلی با 
دولت و ارکان نظام ونیروهای ارزشــی بسیج، سپاه 
غیوروارتشــیان دلاورتقویت آشکارمواضع دشمنان 
نظام است، مرکز وکلا، کارشناسان رسمی ومشاوران 
خانواده قوه قضاییه، بر بیعت خویش باآرمان های اصیل 
وارزشی معمار کبیر انقلاب، حضرت امام خمینی )ره( 
ونظام با تکیه واهتمام بر منویات حکیمانه رهبر معظّم 
انقلاب اسلامی امام خامنه ای راسخ واستوارودردفاع 
از مواضع انقلاب اسلامی ازهیچگونه تلاش واقدامی 
درجهت حفظ وصیانــت از ولایت فقیه وآرمان های 

اصیل ومکتبی نظام دریغ نخواهد نمود.
فراموش نکنیم پرچم مقدسی که امروزه باصلابت و 
همواره برافراشته است، ثمره خون مقدس شهدا وخون 
پاک سید شــهدای محور مقاومت و مدافع امنیت 
این مرزوبوم، همچون سردار دلها، شهید حاج قاسم 
سلیمانی است، که تا لحظه شهادت خود را سربازی 
بیش برای این مرزوبوم نپنداشــت و مزینّ شــدن 
کوچه ها وخیابان های شهربنام شهدای عزیز، طریق 
روشنایی درطی نمودن مسیر همین ارزش های ملی 
و منافع راهبردی است و امنیت، عزت و آرامش امروز 
کشور حاصل تدابیر امامین انقلاب و قطره قطره خون 

شهدا است و تا ابد مدیون خون شهیدانیم.
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دبیرکل ســازمان ملل متحد از سران عراق و فعالان سیاسی این کشور می خواهد که در سریع ترین زمان ممکن دولتی فراگیر 
که خواسته های مردم عراق را برآورده کند، تشکیل دهند. به گزارش ایلنا، »استفان دوجاریک« سخنگوی سازمان ملل متحد با 
استقبال از انتخاب رئیس جمهوری جدید عراق، آن را تحولی مثبت ارزیابی کرد. وی افزود که »آنتونیو گوترش« دبیرکل سازمان 
ملل متحد از سران عراق و فعالان سیاسی این کشور می خواهد که در سریع ترین زمان ممکن دولتی فراگیر که خواسته های مردم 

عراق را برآورده کند، تشکیل دهند. 

< استقبال آمریکا از انتخاب رئیس جمهوری جدید عراق
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا طی بیانیه ای از انتخاب رئیس جمهوری جدید عراق استقبال کرد.  به گزارش ایلنا، »ند پرایس« 
ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا طی بیانیه ای از انتخاب رئیس جمهوری جدید عراق استقبال کرد. وی در این بیانیه ای اعلام 
کرد که از سیاســیونی که در دولت جدید عراق حضور دارند، می خواهیم که بــه اراده عراقی ها برای روی کار آمدن دولتی که 
پاسخگوی خواسته های آن ها باشد، احترام بگذارند. پرایس افزود که آمریکا از تمامی طرف ها می خواهد از خشونت خودداری 
کرده و مشکلات را به طور مسالمت آمیز و از مسیر گفت وگو حل و فصل کنند. وی گفت که ایالات متحده بار دیگر بر تعهد خود 

برای همکاری با عراق در راستای پیشبرد اهداف مشترک متعدد، تاکید می کند.

سخنگوی سازمان ملل: انتخاب رئیس جمهوری عراق، تحول مثبتی بود |

عوارض ناشی از همجوارسازی ساختمان ها از دیدگاه ژئوتکنیکی
دکتر ابوالفضل اسلامی /مهندس حسن مقدسی -کارشناسان رسمی دادگستری



صدور دستور ویژه پلیس 
برای پیگیری موضوع فیلم 

منتشر شده در فضای مجازی

مرکز اطلاع رســانی فرماندهــی انتظامی تهران 
بزرگ درخصوص فیلم منتشــر شــده در فضای 
مجــازی پیرامــون عملکرد مامــوران پلیس در 
دستگیری خانمی که از محرکان اغتشاشات در 
میدان آرژانتین بوده از صدور دســتور ویژه برای 

پیگیری این موضوع خبر داد. 
به گزارش ایلنا به نقــل از پایگاه خبری پلیس، 
مرکز اطلاع رســانی فرماندهــی انتظامی تهران 
بزرگ با اشــاره به فیلم منتشــر شده در فضای 
مجــازی پیرامــون عملکرد مامــوران پلیس در 
دستگیری خانمی که از محرکان اغتشاشات در 
میدان آرژانتین بوده اســت اعلام داشت با توجه 
به فیلم منتشــر شده در شــبکه های اجتماعی، 
ماهواره ای و تلاش و دروغ پردازی های دشــمن 
در ایــن خصوص بــا اســتفاده از تاکتیک های 
عملیــات روانی و ســیاه نمایی برای تشــویش 
اذهان عمومی و برانگیختن احساسات شهروندان 
داشته اند دســتور ویژه مبنی بر رسیدگی به این 
 موضوع از ســوی سلسله مراتب فرماندهی صادر 

شده است. 
پلیس ضمــن اقدام در خصــوص تامین امنیت 
شــهروندان خــود را مکلــف به پاســخگویی 
می داند و رفتارهای خــارج از ضوابط و مقررات 
را به هیچ وجه تاییــد نمی کند و در صورت وقوع 
هرگونه تخلف برابر قوانین و مقررات با متخلفان 

برخورد خواهد کرد.

آفتاب یزد - گروه شــبکه: چند روز پیش 
سازمان اوج از دیوار نگاره ای با عنوان »زنان 
ایران« در میدان ولیعصر)عج(  سرزمین من 
رونمایــی کرد. دیوار نــگاره ای که به دلیل 
اعتراضات گســترده، زیــاد دوام نیاورد و 
خیلی زود جمع آوری شــد. این دیوارنگاره 
حاوی تصاویری از بانــوان فاخر ایرانی بود. 
پروین  دانشور،  ســیمین  چون  چهره هایی 
زارعی،  مریلا  آریا،  معتمد  فاطمه  اعتصامی، 
پروانه کاظمی، مینو محرز، توران میرهادی، 
فروغ  میرزاخانی،  مریــم  درودی،  ایــران 

فرخزاد، ژاله علو و...
اما نصب این دیوار نگاره علاوه بر حواشــی 
بازتــاب گســترده ای نیز در شــبکه های 
کاربران  برخی  اســت.  داشــته  اجتماعی 
می گویند تا پیش از این فقط نقش »مادری« 
برای زنان به رسمیت شناخته می شد، اما حالا 
تصویر مفاخر زن بر دیوار شهر نصب می شود. 
برخی دیگر اشــاره کرده اند که پیشتر در 
تصاویر  ولیعصر)عج(  میدان  دیوارنگاره های 

زنان سانسور شده است. 

< نصب طرح جدید
همه این حواشی ها باعث شد که خانه طراحان 
انقلاب اسلامی با صدور بیانیه ای، خبر اصلاح 

طرح فعلی را اعلام کند و نسبت به این مسئله واکنش نشان 
دهد. متن این بیانیه به این شرح است: 

»یکی از مهم ترین اهداف ما در خانه طراحان انقلاب اسلامی 
حفظ یکپارچگی ایران عزیز، فارغ از رنگ ها، ســلیقه ها و 
فرهنگ ها بوده است. تصویر حاضر دیوارنگاره میدان ولی عصر 
)عج( نیز بر آن بوده تا به پاسداشت مقام زن، تعدادی از زنان 
موفق ســرزمین مان ایران را معرفی کند. برای این روزها که 
همه جا سخن درباره زنان است، همه باید سعه صدر خود را 
برای ایران بالا ببریم. ما در یک کشتی هستیم، چه بخواهیم 
چه نخواهیم. دیوارنگاره جدید میدان ولی عصر)عج( به افتخار 
همه مادران و زنان ایرانی که در راه میهن، از خود گذشتند 
تا زندگی جاودانه را برای ایران به ارمغان آورند تغییر یافت. 
ایران، این کهن بوم و بر، با همه اعتقادها، رنگ ها و فرهنگ های 
متفاوت فرزندانش به یمن همه شــما بانوان ایرانی جاودانه 
خواهد ماند.« مهرداد معظمی مدیر روابط عمومی سازمان اوج 
نیز در توییتی درباره دیوارنگاره میدان ولیعصر )عج( نوشت: 
»نظر به اصلاح طرح فعلی دیوارنگاره، تا بازگشت مجدد این 

طرح، از طرح جدید رونمایی می شود.« 
در نهایت پس از حذف دیوارنگاره پرحاشیه »زنان سرزمین 
من«، دیوارنگاره جدیــدی در میدان ولی عصر )عج( تهران 
نصب شد. البته طراحان این پوســتر، توضیح داده اند که 
برخی هدف از دیوارنگاره ولیعصر )عج( را اشــتباه متوجه 
شده اند. قرار نبوده ما لزوما زنان همراه با جمهوری اسلامی را 
به تصویر بکشیم بلکه زنانی که در این مملکت و با استفاده از 
آزادی و امنیت و امکانات موجود در آن، در زمینه کاری خود 

موفق شده اند را به صورت محدود لیست کرده ایم. 

< واکنش عباس عبدی
اما این پایان ماجرا نبود چرا که علی رغم تغییر دیوارنگاره، 
همچنان انتقادها نسبت به این ماجرا ادامه دارد. مثلا عباس 
 عبدی در واکنش به دیوارنگاره پرحاشیه میدان ولی عصر )عج(

نوشــت: »کاری ندارم کدام متفکری! این تابلو را طراحی و 
به این نام منتشر کرده و لحظه ای هم فکر این را هم نکرده 
که بعضا انصراف می دهند. ولی اگر به همین زنان فرهیخته 
احترام می گذاشــتند قطعا گشت ارشــاد از ابتدا تاسیس 
نمی شد. چون اگر گشت بود بیشــتر آنان مشمول قانون 

حجاب شده و به وزرا می بردند.« 

< این فقط یک دیوارنگاره نیست؛ یک مسیر طی شده است
اما عصر ایران نیز طی یادداشتی به قلم جعفر محمدی نوشته 

است: »مشخص است که این دیوارنگاره، واکنشی است به 
جریان اعتراضی اخیر در کشــور که محوریت آن با زنان و 
دختران است. فارغ از نقدهایی که به انتخاب چهره های روی 
این دیوارنگاره شده و نیز انتقاد برخی چهره ها به استفاده از 
عکس شان در این تابلو، باید گفت که نفس طراحی و نمایش 
این دیوارنگاره اتفاقی معنی دار در حوزه زنان به شمار می رود. 
می دانیم که ضلع شمال غربی میدان ولیعصر )عج( که محل 
دیوارنگاره است، در اختیار سازمان فرهنگی-رسانه ای اوج 
است که به اصولگرایان تعلق دارد. در خرداد ۱۳۹۷ که ایران 
به جام جهانی فوتبال راه یافته بــود، دیوارنگاره ای در این 
میدان به نمایش درآمد با عنوان »با هم قهرمانیم - یک ملت، 
یک ضربان«. در این تصویر، مردانی از اقوام مختلف ایرانی 
در حال شادمانی برای حضور کشورشــان در جام جهانی 
بودند و تصویری از زنان وجود نداشــت. حذف زنان در این 
تابلو با انتقادات بسیار زیادی مواجه شد و آنقدر بالا گرفت 
که طراحان با یک قدم عقب نشــینی، آن را پایین آوردند و 
دیوارنگاره جدیدی با همان عنوان و این بار با حضور تنها یک 
زن را به جایش نصب کردند! واقعیت این است که جریانی در 
کشور وجود دارد که زنان را تنها در کنج خانه و در حال زایش 

نوزاد و فرزندپروری و شوهرداری می پسندند و 
اساساً جایگاه مستقلی برای زنان جز همسری 
و مادری قائل نیست به گونه ای که حتی زمانی 
که زن یکی از بزرگان همین جریان فوت کرد، 
روی سنگ قبرش نیز اســم او را ننوشتند و 
تنها نوشتند »آرامگاه مرحومه مغفوره همسر 
فلانی...«! این در حالی است که زنان ایرانی به 
ویژه در دوران معاصر و از مشروطه به این سو 
و از جمله در انقلاب اســلامی و دفاع مقدس، 
همیشه در جریان های کلان کشور تاثیر گذار 
و فعال بوده اند. خاصه بعــد از انقلاب که با 
گســترش آموزش عالی - و عمدتاً دانشگاه 
آزاد - در شــهرهای دور افتاده بر تعداد زنان 
تحصیلکرده و آگاه بسیار افزوده شد و ظرفیت 
عظیم زنان در خدمت توسعه بنیادین جامعه 
قرار گرفت. مع الوصــف، در حالی که همان 
جریان، هنگام پز دادن در برابر خارجی ها از 
تعداد بالای دانشــجویان و فارغ التحصیلان 
دختر ســخن می گفت ولی در عمل آن ها را 
نادیده می انگاشــت. این وضعیت جدید بود 
که انتقادات از دیوارنــگاره جام جهانی را به 
وجود آورد. قطعــاً اگر چنان تابلویی مثلا در 
سال ۱۳۶۵ در خیابان های کشور نصب می شد، 
اعتراض خاصی صورت نمی گرفت ولی این بار، 
زنان از این که حتی در حد یک تابلوی موقت 
شهری هم سانسور شوند، ناراضی و معترض بودند. اگر نیک 
بنگریم، انتقادات به حذف زنان در دیوارنگاره جام جهانی، 
یک »زنگ هشدار« برای مسئولان بود مبنی بر این که نسل 
جدیدی از زنان و دختران پا به عرصه گذاشته است که سهم 
خود را در عرصه های عمومــی می خواهد. اگر آن روز نگاه 
عمیق تری به موضوع ظاهراً ساده انتقاد از دیوارنگاره وجود 
داشت و مسئولان سعی در شناخت نسل نوین زنان و دختران 
ایرانی می کردند و بر مبنای مطالبات آن ها، اصلاحاتی را در 
سیاست ها و رفتارهای خود ایجاد می کردند، این روزها شاهد 
حجم بیشتر نارضایتی و اعتراضات جدی تر زنان و دختران 
ایرانی نبودیم. به هر روی، همان جریان که همین ۴ سال قبل، 
در »اتفاق ملی حضور ایران در جام جهانی«، کل زنان را حذف 
کرده بود و بعدها حاضر شد تنها یک زن را در تصویر اصلاح 
شده بگنجاند، اینک در واکنش به مطالبات زنان و دختران 
ایران، کل دیوارنگاره را به بانــوان ایرانی اختصاص داده و 
عکس ده ها زن را در یکی از مهم ترین میدان های پایتخت 
به نمایش گذاشته است و تو خود حدیث مفصل بخوان از این 
مجمل. و کوتاه سخن این که زنان و دختران ایرانی را دیگر 

نمی توان نادیده گرفت«.

ساخت سردترین ماده جهان ماجرای تعویض دیوارنگاره میدان ولیعصر )عج( چه بود؟
با استفاده از لیزر

تیمی از محققان ژاپنی با اســتفاده از لیزر، سردترین 
ماده جهــان را به دمای یک میلیــاردم صفر مطلق 
ساختند. در آزمایشگاهی در کیوتوی ژاپن، محققان 
در حال کار روی آزمایش های بسیار جالبی هستند. 
تیمی از دانشــمندان دانشگاه کیوتو و دانشگاه رایس 
در هیوســتون تگزاس، ماده را تا حدود یک میلیاردم 
درجه صفر مطلق )دمای زمانی که تمام حرکت متوقف 
می شود( سرد و آن را به سردترین ماده در کل کیهان 
تبدیل کرده اند. به گزارش باشگاه خبرنگاران، به گفته 
دانشــگاه رایس، این مطالعه دریچه ای را به قلمروی 
ناشــناخته مغناطیس کوانتومی بــاز می کند. کادن 
هازارد، استاد دانشگاه رایس، نویسنده تئوری مربوطه 
این مطالعه و عضــو این پژوهش، گفت: »مگر اینکه 
تمدن بیگانه در حال حاضر آزمایش هایی مانند این 
انجام دهد، هر زمان که این آزمایش در دانشگاه کیوتو 
اجرا می شود، سردترین فرمیون های جهان را می سازد. 
فرمیون ها ذرات کمیاب نیستند. آن ها شامل چیزهایی 
مانند الکترون هستند و یکی از دو نوع ذره ای هستند 
که همه مواد از آن ها ســاخته شده اند. تیم کیوتو به 
سرپرستی نویسنده مطالعه یوشیرو تاکاهاشی از لیزر 
برای خنک کردن فرمیون ها )یا ذراتی مانند پروتون ها، 
نوترون ها و الکترون هایی که عدد کوانتومی اســپین 
آن ها نصف عدد صحیحی مانند ۲/۱یا۲/۳ اســت( از 
اتم های ایتربیوم تا حدود یک استفاده کردند. میلیاردم 
درجه صفر مطلق تقریبا۳ میلیارد بار سردتر از فضای 
بین ســتاره ای اســت. این ناحیه از فضا هنوز توسط 
پس زمینه مایکروویو کیهانی )CMB( یا پس تابش 
تشعشــعات بیگ بنگ در حدود ۱۳.۷ میلیارد سال 
پیش گرم می شــود. سردترین منطقه شناخته شده 
فضا، ســحابی بومرنگ است که دمای آن یک درجه 
بالاتر از صفر مطلق است و ۳۰۰۰ سال نوری از زمین 
فاصله دارد. درست مانند الکترون ها و فوتون ها، اتم ها 
تابع قوانین دینامیک کوانتومی هستند، اما رفتارهای 
کوانتومی آن ها تنها زمانی قابل توجه می شوند که تا 
کســری از درجه صفر مطلق سرد شوند. بیش از ۲۵ 
سال اســت که از لیزر برای خنک کردن اتم ها برای 
مطالعه خواص کوانتومی اتم های فوق ســرد استفاده 
می شــود. هازارد می گوید: »بازده این سرماخوردگی 
این اســت که فیزیک واقعا تغییــر می کند. فیزیک 
شروع به مکانیک کوانتومی تر شدن می کند و به شما 
امکان می دهد پدیده های جدیدی را ببینید. در این 
آزمایش، از لیزر برای خنک کردن ماده با توقف حرکت 
۳۰۰۰۰۰ اتم ایتربیوم در یک شبکه نوری استفاده شد. 
این مدل هوبارد را شبیه ســازی می کند، یک فیزیک 
کوانتومی که اولین بار توسط فیزیکدان نظری جان 
هوبارد در ســال ۱۹۶۳ ارائه شــد. این مدل به اتم ها 
اجازه می دهد تا ویژگی های کوانتومی غیرمعمول خود 
را نشان دهند که شامل رفتار جمعی بین الکترون ها 
کمی شــبیه گروهی از هوادارانی اســت که در یک 
بازی فوتبال حرکت »موج« را انجام می دهند. هازارد 
می گوید: »دماســنجی که آن ها در کیوتو اســتفاده 
می کنند، یکی از موارد مهمی است که توسط نظریه 
ما ارائه شده است. با مقایسه اندازه گیری های آن ها با 
محاسبات ما، می توانیم دما را تعیین کنیم. دمای ثبت 
شده به لطف فیزیک جدید سرگرم کننده که با تقارن 
بسیار بالای سیستم ارتباط دارد به دست می آید«. یکی 
از نویسندگان مطالعه اضافه کرد: هدف مدل هوبارد این 
است که مواد اولیه مورد نیاز برای چیزی که یک ماده 
جامد را به فلز، عایق، آهنربا یا ابررسانا تبدیل می کند، 
به دســت آورد. یکی از سؤالات جالبی که آزمایش ها 
می توانند بررســی کنند، نقش تقارن است. داشتن 
قابلیت مهندســی آن در آزمایشگاه فوق العاده است. 
اگر بتوانیم این را بفهمیم، ممکن است ما را به سمت 
ساخت مواد واقعی با خواص جدید و دلخواه راهنمایی 
کند. این تیم در حال حاضر روی توسعه اولین ابزاری 
کار می کند که قادر به اندازه گیری رفتاری است که یک 

میلیاردم درجه بالاتر از صفر مطلق است. 
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مامان! دیکته ســخت بهت نمی گــم تا نمره 
بیست بگیری! 
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صاحب امتیاز و مدیر مسئول: منصور مظفری روزنامه فرهنگی، سیاسی، اجتماعی، اقتصادی 
سردبیر:  سید علیرضا کریمی
ارتباط با روزنامه )واتس اپ(: 0۹2۱۳۵۵۳۱۹۳

تهران: خیابان شهید مطهری،  ابتدای قائم مقام فراهانی)به سمت هفت تیر( 
کوچه 2۶ پلاك۱0 طبقه اول واحد یک
                     امور اجرایی و آگهی ها: ۷۷82 8۱۹ 0۹۱2
   تلفن: 8 -88۳2۱۳۹۷ نمابر: 88۳2۱۳۹۹  
چاپ:  صمیم- تلفن: ۴۴۵828۱۴
توزیع: موسسه نشرگستر امروز نوین- تلفن: ۶۱۹۳۳000 
دفتر مرکزی یزد: بلوار22  بهمن، تلفکس: 0۳۵-۳۵2۴۶۹۱۹
مقالات و نوشتارهای ارسالی به روزنامه افتخاری بوده و درصورت عدم چاپ مسترد نمی گردد

سال 2۴ | شماره 6414< اذان ظهر ۱۱:۵0    <  اذان مغرب ۱۷:۴۷    <   اذان صبح فردا ۴:۴8    <  طلوع آفتاب فردا  ۶:۱۱ امام علی )ع(:  خشنودی میوه یقین است. شنبه 2۳ مهر ۱۴0۱  |

مرحبا  ای پیکِ مشتاقان بده پیغامِ دوست حافظ نامه 
ر و بادامِ دوست  طوطی طبعم ز عشقِ شِکَّ

تفسیر: یک نماینده مجلس گفته اند: در برخی کشور ها برای جلوگیری 
از مهاجرت سلبریتی ها، اموالشان در رهن دولت قرار می گیرد. حافظ 

می گوید: ما شوخ طبع هستیم اما آنقدر به طنز خبرخوش ندهید!

ایلان ماسک روز پنجشنبه ۲۱ مهر اعلام کرد 
که چند ترمینال اینترنت ماهواره ای استارلینک 
در ایران فعال شده اســت. مدیرعامل شرکت 
اســپیس ایکس این خبر را در پاسخ به پرسش 
یک کاربر توئیتری اعلام کرد. او پیشــتر گفته 
بود که برای استفاده کاربران ایرانی از اینترنت 
ماهواره ای اســتارلینک، پایانه های ویژه ای باید 
در داخل کشور مستقر شوند. مشخص نیست 
که پایانه های فعال شــده در ایــران در اختیار 
چه کســی اســت. به گزارش فرارو، اینترنت 
ماهواره ای اســتارلینک با هــدف فراهم کردن 
ارتباط ماهواره ای به مناطق دورافتاده راه اندازی 

شــده و طرحی جاه طلبانه از اســپیس ایکس 
برای راه اندازی مجموعه ای از ماهواره ها اســت. 
اینترنت ماهواره ای استارلینک دو روز پیش در 
ژاپن فعال شده بود. روز۲۹ شهریور امسال ایلان 
ماسک، مالک شرکت اسپیس ایکس، اعلام کرد 
که به دنبــال معافیت از تحریم هــای ایالات 
متحده علیه تهران برای ارائه خدمات اینترنت 
ماهواره ای استارلینک به مردم ایران است. سه 
روز بعد در روز دوم مهرماه پس از جدی شدن 
ارائه اینترنت ماهواره ای اســتارلینک در ایران، 
سایت این شرکت روی اکثر اپراتورهای همراه 

و ثابت فیلتر شد.

وقتی خوب توجه می کنیم متوجه می شــویم 
این نسل جدید عجب نسل متحولیست. اینها 
با نســل ما تومانی چنــد دلار توفیر و تفاوت 
دارند! مثلا علاقه عجیب این نسل به اینترنت و 
واتساپ و... مثال زدنیست. از برخی خانواده ها 
در این مورد گزارش زنده گرفتیم )چون نت و 

واتساپ قطع است( برخی چنین گفتند: 
*پسرم تا قبل قطعی واتســاپ و اینستاگرام 
همه اش ســرش تو فضای مجازی بود. به وی 
می گفتم بچه من با بدبختی تلویزیون خریدم 
چرا برنامه های تلویزیون را نمی بینی؟ می گفت: 

با برنامه هاش حال نمی کنم! 
* بچه های الان تو یه دنیای دیگه اند. به بچه ام 
گفتم: اسم چند تا نماینده مجلس را ببر؟ پدر 
سوخته گفت: خودت اســم چند تاشو ببر تا 
منم بگم. گفتم: بچه ســوال را با سوال جواب 
نده. اما به عمد ازش پرســیدم می دونی اسم 
نامزد جدید جنیفر لوپز چیه؟ سریع گفت آره، 
بن افلاک، حتی نــام نامزدهای قبلی او را هم 
گفت. البته بعدش پدر سوخته خندید و گفت: 
بابا چی شده اسم جنیفر را آوردی؟ فالوورش 

هم هستی؟! به مامان میگم! 
*چنــدی پیش بچه ام بــه مامانش گفته بود: 
مامان بابام چرا آنقدر از فشن دور است؟ شلوار 
جین زده دار خریدم میگه: شلوارتو بده مامانت 

رفو کنه!
*از وقتی نت قطعه بچــه من میگه باید برام 
فیلترشکن بخری! میگم من فیلترشکن از سر 

قبر بابام بیارم؟ 
*بچــه ام بخاطر قطعی اینترنت گوشــه گیر 
شــده. بهش می گم حالا واتساپ نداری، نون 
سرســفره ات که قطع نشــده؟ میگه حالا که 
واتساپ ندارم کی نوشته هامو لایک می کنه؟ 
به طنز به وی گفتم: نوشــته هاتــو رو کاغذ 
بنویس من برات یک اســتیکر لایک نقاشــی 

می کنم! 
اما این بچه در فراق واتساپ چنان گریه می کنه 

انگار دور از جون باباش مرده؟! 
*من یــه معلم راهنمایی ام چندی پیش یکی 
از بچه های کلاس مقابلم ایســتاد و گفت: آقا 
اجازه! می تونم یه ســوال غیر درسی بپرسم؟ 
گفتم بگو عزیزم. گفت: حالا که واتساپ قطعه 
شما فیلترشکن نصب کردی؟! همه بچه های 

کلاس زدن زیر خنده. 
* این بچه های نسل امروز واژه ها و کلامشون 
هم اینترنتی و مجازی شــده. چندی پیش یه 
پولی ریختم به حســاب دخترم. به من میگه 
بابــا هزار تا لایــک داری. میگم بچه مثل آدم 

تشکر کن!

خبرچین

قطع اینترنت یا عزیز از دست داده
 امیر حسین ذاکری 

طنزنویس 
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نوب ایلان ماسک: 
چند ترمینال اینترنت ماهواره ای 

در ایران فعال شد

همزمان با فرارسیدن هفدهم ربیع الاول سالروز 
میلاد پیامبر اکرم )ص( و امام جعفر صادق )ع(، 
جشن بزرگ رسول مهربانی و لبخند جمعه 22 
مهرماه ۱۴0۱ بــا حضور مردم تهران در میدان 

ولیعصر)عج( برگزار شد



 همزم��ان ب��ا عید بزرگ میلاد باس��عادت پیامبر اعظ��م )ص( و امام 
ص��ادق )ع(، س��ران ق��وا، جمع��ی از مس��ئولان نظ��ام و میهمانان 
شرکت کننده در سی وششمین کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی، 
صبح امروز )جمعه( با حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی 
دی��دار کردند.رهبر انقلاب، در این دیدار اظهار داش��تند: ش��خصیت 
رس��ول اکرم ش��خصیت منحصر بفردی در همه ی عالم وجود است. 
نش��انه های عظمت حق تعالی را در همه ی دوران زندگی آن بزرگوار 
می شود دید، حتی در هنگام ولادت. ما امروز را به عنوان مولود پیغمبر 
عید گرفتیم و جش��ن گرفتیم، حت��ی در روز ولادت آن بزرگوار هم 
نشانه ها و آثار برکات الهی که منشأ اصلی اش همان نقطه ی اوج است 

یعنی بعثت، انسان مشاهده می کند.
<مراد از وحدت، اشتراک عمل در برابر نقشه های استکبار است

ایش��ان ادامه دادند: آثار توحید را و نشانه های عملی توحید را انسان 
در روز ولادت هم می بیند. از داخل کعبه که بت ها در آنجا س��رنگون 
می ش��وند تا برخورد با بت های طاغوتی، طاغوت های بزرگ بش��ری 
آن روز، فلان دریاچه ی مقدس خش��ک می ش��ود، فلان آتش��کده ی 
به اصطلاح مقدس خاموش می ش��ود، کنگره های طاق کس��ری فرو 
می ری��زد، این حوادث رخ می دهد؛ ل��ذا روز ولادت یک روز معمولی 
نیس��ت، روز بسیار مهمی است، روز بس��یار بزرگی است. ما این روز 
را عید می گیریم به این مناس��بت. رهبر انقلاب تاکید کردند: نکته ی 
اساسی این اس��ت که عیدگرفتن فقط جشن و ماندگاری و یادبود و 
این چیز ها نیست. عیدگرفتن برای درس گرفتن است. برای الگو قرار 
دادن پیغمبر اکرم است. ایشان تاکید کردند: یکی از درس های زندگی 
نْ  و ولادت پیامبر )ص( این اس��ت که فرمود: »لقََدْ جَاءَکُمْ رَسُ��ولٌ مِّ
أنَفُسِ��کُمْ عَزِیزٌ عَلیَْهِ مَا عَنِتُّمْ حَرِیصٌ عَلیَْکُم باِلمُْؤْمِنِینَ رَءُوفٌ رَّحِیمٌ« 
من روی این مسئله ی عزیزٌ علیه ما عنتم میخواهم تکیه کنم. شما که 

رنج می کشید، پیغمبر رنج می کشد.
رهبر انقلاب افزودند: بلاشک این مخصوص به مسلمان معاصر پیغمبر 
نیست، خطاب به عموم مؤمنین در طول تاریخ است، یعنی اگر امروز 
مسلمان ها در فلس��طین و میانمار و... رنج می کشند، بدانند این رنج 
روح مطهّر پیغمبر را به رنج و زحمت در می آورد؛ در نقطه ی مقابل، 
وضع دشمنان اس��ت که از رنج شما خوشحال می شوند. طبعاً وقتی 
یک چنین حالتی دارد آن جبهه س��عی می کند ش��ما را به س��مت 

سختی و بدبختی پیش ببرد.
آیت الله خامنه ای اظهار داشتند: خب حالا این رنج های امت اسلامی 
در زمان کنونی ناش��ی از چیس��ت؟ یکی از مهمتری��ن عوامل تفرّق 
مسلمین است: از هم جداییم، متفرقیم، وقتی که متفرّق هستیم وقتی 
خیرخواه هم نیستیم، وقتی گاهی حتی بدخواه همدیگر هستیم؛ خب 
نتیجه همین است. اینجا هم باز قرآن صریح است: وقتی تنازع کردید 
فشل بوجود می آید. فشل یعنی سستی. اختلاف که پیدا کردید قهراً 
خاک نشین و ذلیل میشوید و قهراً وسیله ی تسلط دیگران بر خودتان 

را فراهم می کنید. این طور است. نتیجه تفرّق این است.
رهبر انقلاب، تاکید کردند: باید برویم به س��مت عملی ش��دن هفته 
وح��دت. حالا وحدت یعنی چه؟ مراد از وحدت قطعاً وحدت مذهبی 
نیس��ت؛ یعنی اینکه این ب��ه مذهب آن دربیای��د، آن به مذهب این 
دربیای��د؛ نه، این قطعاً مراد نیس��ت. وحدت جغرافیایی هم نیس��ت، 
مث��ل آن چیزی که در دهه های ش��صت می��لادی و هفتاد میلادی، 

بعضی کشور های عربی با هم اتحّاد پیدا کردند و اعلام کردند که یکی 
هستند، که نشد و نمی شود و امکان هم ندارد.

<امت اسلامی به شرط اتحاد
 می تواند در دنیای جدید جایگاه رفیعی داشته باشد

ایش��ان افزودند: مراد از وحدت، وحدت در حفظِ منافعِ امّتِ اسلامی 
است. اوّل تشخیص بدهیم منافع امّت اسلامی کجاست و در چیست؛ 
بعد در این زمینه ملّتها با هم توافق کنند، ببینند امّت اسلامی امروز 
به چه احتیاج دارد، با که باید دش��منی کرد، با که باید دوستی کرد 
و چه جوری دوس��تی کرد، این جهت گیری ها را در ضمن گفتگو ها و 
مذاکرات، به توافق برسند، در این جهت حرکت کنند. مراد این است: 
اش��تراک عمل در برابر نقشه های اس��تکبار.آیت الله خامنه ای اظهار 
داش��تند: امروز روز به روز بیشتر واضح می شود که نقشه ی سیاسی 
دنیا در حال تغییر اس��ت. آن مس��ئله ی یک قطبی بودن و زورگویی 
کردن یک قدرت یا دو قدرت بر کشور ها و ملت ها مشروعیت خودش 
را از دس��ت داده، یعنی ملت ها بیدار ش��دند. نظام تک قطبی مطرود 
شده است، به تدریج دارد مطرودتر میشود. ایشان افزودند: نظام تک 
قطبی یعنی چه؟ یعنی اینکه مثلًا فرض کنید آمریکا بنش��یند برای 
عراق یا برای سوریه یا برای ایران یا برای لبنان یا برای فلان طراحی 
کند: »باید این کار را بکنید، باید این بش��ود، باید این نش��ود« گاهی 
بگوید، گاهی هم نگوید، اما عمل کند. امروز این جوری است. طراحی 
می کنند برای کش��ور ها و بسیج می کنند نیروهایشان را. خب نقشه 
دارند. اس��تکبار نقش��ه دارد. تدریجاً این حالت تسلطی که استکبار 
جهانی بر کشور ها و بر ملت ها و بر مناطق گوناگون داشته، دارد تغییر 
می کند، درست مثل تغییری که در دوران نهضت های ضد استعماری 
در نیمه ی دوم قرن بیست اتفاق افتاد که پشت سر هم کشور ها قیام 

کردند در میانه ی قرن بیست علیه استعمار مستقیم.
<نهال جمهوری اسلامی امروز به یک درخت تناور تبدیل شده است

رهب��ر انقلاب در تش��ریح جایگاه امت اس��لامی در این دنیای جدید 
اظهار داش��تند: ما امّت اسلامی، ما کش��ور های اسلامی و ملّت های 
اسلامی می توانیم در دنیای جدیدی که دارد بتدریج شکل می گیرد، 
جایگاه رفیعی داشته باشیم، می توانیم به عنوان یک الگو مطرح بشویم، 
می توانیم به عنوان پیش��رو مطرح بش��ویم، امّا به یک شرط. شرطش 
چیس��ت؟ اتحّاد، نداش��تن تفرقه، خلاص شدن از ش��رّ وسوسه های 
دشمن، وسوسه های آمریکا، وسوسه های صهیونیست ها، وسوسه های 
کمپانی ها، از ش��رّ وسوسه های اینها؛ که گاهی این وسوسه ها از زبان 

خودی ها ش��نیده می ش��ود. اگر این ش��رط را بتوانیم عملی بکنیم، 
بلاش��ک خواهیم توانست امّت اسلامی را در جایگاه رفیعی در دنیای 

آینده و شکل آینده ی جغرافیای سیاسیِ جهان قرار بدهیم.
رهبر انقلاب تاکید کردند: اتفّاق و اتحّاد بین ملتّ های اسلامی ممکن 
اس��ت. منتها کار لازم دارد. ما حالا از سیاس��تمداران و زمامداران و 
حکمرانان کشور های اسلامی هم ناامید نیستیم، امّا بیشترین امیدمان 
به خواص دنیای اس��لام اس��ت؛ به علمای دین، به روش��نفکران، به 
اساتید دانشگاه، به جوانان روش��ن بین، به فرزانگان، به ادبا، به شعرا، 
به نویس��ندگان، به گردانندگان مطبوعات، امید ما به این ها اس��ت. 
این ها احس��اس اس��تقلال و احساس مس��ئولیّت و احساس وظیفه 
کنند. وقتی خواص در یک راهی وارد ش��دند، افکار عمومی را به آن 
س��مت حرکت می دهند. وقتی افکار عمومی در یک کشوری شکل 
گرفت، سیاس��ت های اداره ی کش��ور هم به طور قهری به آن سمت 
حرکت می کند.ایشان با تاکید بر اینکه نمونه ی کوچکش ما هستیم، 
جمهوری اس��لامی. ما درمقابل قدرت های بزرگ ایس��تادیم، اظهار 
داشتند: یک روزی این دنیا دست دو قدرت بزرگ بود: قدرت آمریکا 
و قدرت شوروی سابق. هر دو قدرت که در ده ها مسئله با هم اختلاف 
داشتند، در یک مسئله متّفق بودند و آن، ضدیت با جمهوری اسلامی 
بود. خیال می کردند این نهال را میتوانند از ریش��ه بکنند. این نهال 
امروز تبدیل ش��ده به یک درخت تناور. غلط میکند فکر کندن آن را 

هم کسی بکند. ایستادیم و پیش رفتیم.
<شیعه انگلیسی یعنی شیعه ی دعوادرست کن

رهب��ر انقلاب تاکید کردن��د: آن چیزی که امروز بی��ش از همه باید 
روی آن تکیه کنیم مس��ئله یِ مذهبی اس��ت؛ ش��یعه و سنّی. نباید 
بگذاریم اختلاف عقیده و اختلاف مذهبی به تنازع کشیده بشود. یک 
چیز هایی است که تنازع ایجاد می کند، باید به طور جدّ مانع بشویم. 
حالا سیاستمداران آمریکایی و انگلیسی هم در محافل خودشان وارد 

بحث شیعه و سنّی شدند، این خیلی چیز خطرناکی است.
ایشان ادامه دادند: این هایی که ضدّ اسلامند؛ نه با شیعه خوبند نه با 
سنّی. این ها وارد بحث شدند. بنده یک وقت گفتم شیعه یِ انگلیسی 
و س��نّی آمریکایی؛ بعضی خیال کردند که ما که میگوییم ش��یعه ی 
انگلیس��ی، یعنی اینجور تبلیغ کردند به دروغ که شیعه یِ انگلیسی 
یعنی شیعه ای که ساکن انگلیس است، نه؛ شیعه ی انگلیسی ممکن 
است در خود کشور اسلامی باشد. منظور الهام گیری از انگلیس است؛ 
یعنی شیعه ی دعوا درست کن، سنّی دعوا درست کن. مثل داعش و 
مثل وهّابی ها و امثال این ها که دعوا درست می کنند. مثل تکفیری ها؛ 
این ها اسمش��ان مس��لمان است، ممکن اس��ت متعبّد هم باشند به 
احکام فردی اس��لامی، اما در خدمت دشمن حرکت می کنند. اینکه 
اختلاف ایجاد می کند در خدمت دشمن است، فرقی نمی کند در هر 
جایگاهی باش��د، در هر مقامی باشد، در هر کشوری باشد. ما به این 
عمیقاً اعتقاد داریم.آیت الله خامنه ای اظهار داش��تند: ما با کسانی که 
بعنوان طرفداری از تشیّع احساسات برادران اهل تسنّن را برانگیخته 
می کردند برخورد جدّی کردیم. این باید همه گیر بش��ود. باید اتفّاق 
نظ��ر بوجود بیاید. البته در هر دو طرف تندروانی وجود دارند، هم در 
شیعه افرادی هستند که حالا یا بر اثر اعتقاداتشان یا هر چه تندروی 
می کنند، در سنّی ها هم کسانی هستند که تندروی می کنند، تندروی 

وجود دارد.

معصومه پاشایی بهرام نماینده مردم جلفا و مرند در مجلس شورای 
اسلامی نس��بت به رویکرد صداوس��یما انتقاد کرد.به گزارش خانه 
ملت،معصومه پاشایی بهرام نماینده جلفا و مرند و عضو کمیسیون 
صنایع و معاون مجلس در نشست علنی روز چهارشنبه ۲۰ مهرماه 
مجلس شورای اسلامی در تذکر شفاهی گفت: چرا صداوسیما برنامه 
ای برای افزایش تولید برنامه های شاد و مفرح و سریال های خوب 

ندارد؟ جامعه نیازمند شور و نشاط است اما صداوسیما همچنان اندر 
خ��م یک کوچه کار فرهنگی مس��تقیم انجام می دهد ولی این کار 
و موعظ��ه مردم جواب نمی ده��د.وی ادامه داد: باید در قالب فیلم، 
سریال و برنامه های شاد و به صورت غیرمستقیم کار فرهنگی کرد. 
هر شبکه ای که می زنیم یک نفر در حال نصیحت و موعظه است. 
اگ��ر بچه ای را هم موعظه کنیم راه را برعکس می رود و این تذکر 

را خطاب به کل بدنه دولت نیز دارم و باید برنامه ای یکپارچه برای 
افزایش شور و نشاط اجتماعی و امید و اعتماد به آینده داشته باشند.
این نماینده مجلس همچنین گفت: نوجوانان و جوانان نیاز به تخلیه 
هیجان دارند که این اقتضای سنشان است و اگر جامعه ای برای آن 
برنامه نداشته باشد دچار مسایل ضد اجتماعی زیادی می شود. باید 

اینجا هزینه کنیم تا هزینه های گزاف تر ندهیم.

 چرا تولید اشتغال آفرین؟

ادامه از صفحه اول:
... با استفاده از تکنولوژی، سرمایه، جانشین نیروی کار می شود و این 

یک ضرورت ناشی از کمبود نیروی کار است. 
در کش��ورهایی که با کمبود نی��روی کار مواجهند، برنامه ریزی ها، 
بصورت طبیعی به سمت افزایش سهم سرمایه در تولید یا سرمایه بر 

نمودن فرایند تولید، پیش می رود. 
از طرف دیگر در بسیاری از کشورهای در حال توسعه، نیروی انسانی 
فراوانی وجود دارد. منطقی است در این کشورها که نیروی انسانی به 
حد کافی در اختیار هست، فرایندهایی که سهم نیروی کار در تولید 

بیشتر است یا به عبارتی فرآیندهای کاربر، انتخاب گردد. 
از آنجایی که بخش زیادی از درآمد خانواده ها از طریق اش��تغال به 
دس��ت می آید و درآمدهای ناشی از اجاره، سود و... نیز به تولید که 
تابعی از اشتغال است، بستگی دارد، بنابراین اشتغال بیشتر، در مرحله 
اول منج��ر به کاهش فقر و در مرحله نهایی به افزایش درآمد و رفاه 

عمومی که خواست عمومی کشورهاست، منتهی می شود. 
اش��تغال آفرینان با تغییراتی که در اقتصاد از طریق تولیدات جدید، 
فرآیندهای جدید، بازارهای جدید، منابع جدید و تجدید ساختارها، 
بوجود می آورند، به کاهش فقر، تامین حداقل غذا، مسکن، بهداشت 
و آموزش کمک می کنند و با توسعه اشتغال آفرینی، نشاط اجتماعی 

و امکانات اقتصادی را گسترش می دهند. 
در بازار رقابتی یا بازاری که تعداد تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 

بیشماری دارد، سود صفر هست و پس اندازی وجود ندارد. همچنین 
در ش��رایط بازار انحصاری که تهدیدی برای س��ود صاحبان سرمایه 
وجود ندارد تمایل به تغییر از س��وی صاحبان س��رمایه وجود ندارد 
و موان��ع زیادی بیش پای اش��تغال آفرینی برای جلوگیری از تغییر 

قرار می دهند. 
این اشتغال آفرینان هس��تند که با صرف هزینه بالا و با انگیزه های 
سودآوری، موفقیت و انسان دوستی فرآیندها و محصولات و بازارهای 
جدید را معرفی می کنند و از طریق بهره وری بیشتر سایه سنگین 
 افزای��ش قیمت بر رف��اه جامعه را دور می کنند. اش��تغال آفرینان با 
بهره وری بیش��تر و راه های جدید قیمت ها را کاهش می دهند. یکی 
از راه های ثبات قیمت و رهایی از تورم اش��تغال آفرینی دانش بنیان 

است. 
اشتغال آفرینان برای تبلور اراده خود در فضای کسب و کار و تحقق 
رویای موفقیت، ش��رایط حاکم بر بازارهای اقتصادی را می سنجند 
و با توجه به آزادی و س��هولت کار در کش��ورهای مختلف، بهترین 
مکان را برای تبدیل نوآوری به محصول، انتخاب می کنند. کشورهای 
مختلف با توجه به منابع طبیعی که در اختیار دارند، بازارها و فضای 
کس��ب و کار، درجات مختلفی از توانایی آشکارسازی نبوغ اشتغال 
آفرینان را دارند. کشور ما مزیت های فراوانی برای اشتغال آفرینان در 
اختیار دارد و به صورت طبیعی موانعی نیز وجود دارد که مهمترین 
آن موقعیت هایی اس��ت ک��ه از طریق آن دلالی و واس��طه گری بر 
 تولید مقدم می ش��ود و سودهای فراوانی، نصیب دلال ها می کند که

 هی��چ انگیزه و منطقی برای صرف نظر ک��ردن از آن وجود ندارد. از 

دیگر موانعی که سد راه اشتغال آفرینان است، برندسازی های رانتی 
است که غلبه بر آن ها به راحتی امکان پذیر نیست. 

اگرچه اشتغال آفرینان ریسک پذیر هستند، ولی تغییر مداوم قوانین 
و مق��ررات و افزایش مداوم قیمته��ا، فضا را بیش از حد قابل قبولی 
نا مطمئن می س��ازد و اراده و انگیزه اشتغال آفرینی را غیر منطقی 
می سازد. در حال حاضر در فضای اقتصادی کشور، پیش بینی نرخ ارز 
و قیمت حامل های انرژی و قوانین و مقرراتی که وضعیت این دو را 

مشخص می کند، بسیار دشوار است. 
به کرات مش��اهده شده اس��ت که دولت در مورد ثبات قیمت ارز یا 
حامل های انرژی وعده داده است، ولی به فاصله زمانی بسیار کوتاهی 

قیمت آن ها را تغییر داده است. 
اش��تغال آفرینان برای متجلی نمودن نبوغ خود، انگیزه هایی مانند 
شگفتی س��ازی در طبیعت، کس��ب سود و انس��ان دوستی را دنبال 
می کنند. رفتارهایی که کارآفرینان را نس��بت به شاخص های رشد 
بی انگیزه می کند و یا مسیر آنان را در توسعه و خلق موضوعات جدید 
غیر منطقی می سازد، جامعه را با آسیب های جدی مانند بی کاری و 
فقر روبرو می نماید و ضروری اس��ت مورد توجه قرار گرفته و اصلاح 
شود. فساد در سیستم اداری و چندگانگی در تفسیر قوانین و مقررات 
به نفع یکی و به ضرر دیگری و دش��واری صدور مجوز و رهاس��ازی 
شایسته س��الاری در مناصب دولتی و تبعیض در امکانات عمومی، 
انگیزه های اش��تغال آفرینی را از بین می برد. این در حالی است که 
 س��رعت انتقال فناوری، مدت زمان برخورداری اش��تغال آفرینان از 

سود انحصاری نوآوری هایشان را به شدت کاهش می دهد.

 سرریز ناترازی های رفاهی
 به بانک ها عامل ایجاد تورم

ادامه از صفحه اول:
هرچند بعضی از سال ها به دلایل افزایش درآمدهای نفتی، ممکن 
اس��ت این مراجعه به بانک ها کمتر ش��ده باش��د اما به علت عدم 
اس��تفاده از این درآمدهای نفتی در ایجاد زیرساخت و خرج کردن 
آن درآمده��ا برای مص��ارف و مخارج، خ��ود آن درآمدهای نفتی 
موج��ب بیماری هلندی ش��ده که به مرور زم��ان خودش موجب 

افزایش تورم شد.
ب��ا توجه به اینکه درآمدهای دولت تاکنون کفاف هزینه های آن را 
نم��ی داد و اکنون نیز از طریق بانک ها کس��ری های خود را جبران 
می کن��د، از این رو دولت نمی تواند بدهی ه��ای خود را به بانک ها 
برگرداند که این عاملی برای افزایش ناترازی بانک ها ش��ده است؛ 
چنانکه از بررس��ی صورت های مالی بانک ها مش��اهده می شود که 

بزرگترین بدهکار بانکی، دولت و شرکت های دولتی هستند.
این روند در قبال صنایع مختلف اتفاق افتاده اس��ت؛ صنعت برق، 

صنعت گاز، بنزین، خودروسازی و سایر، از جمله این موارد هستند 
ک��ه به علت قیمت گذاری دولت برای آن ها و جهت جبران کاهش 
رفاه اجتماعی، با ناترازی بس��یاری مواجه ش��دند که راهکار دولت 
ب��رای جبران ناترازی های آنان، وام بانک��ی و اعطای خط اعتباری 

بوده است.
وقتی دولت ب��رای این صنایع به صورت دس��توری قیمت تعیین 
می کن��د، در واقع مانع کارکرد اقتصادی این بنگاه ها و دس��تیابی 
آن ها به سود می ش��ود. از این رو، این بنگاه ها نمی توانند از طریق 
س��رمایه گذاری از محل سود به دس��ت آمده ی خود برای توسعه 
و افزایش تولید و در جهت پاس��خ به مص��رف افزایش یافته اقدام 
کنن��د. دول��ت ب��رای جبران عدم تناس��ب بین عرض��ه و تقاضای 
ایجادشده در بازار این محصولات، از طریق نظام بانکی و پرداخت 
 تس��هیلات به آن ها کمک می کند تا بتوانند این ناترازی را جبران

 کنند.
مجددا این بنگاه ها چون دارای قیمت گذاری دس��توری هس��تند، 
نمی توانند از طریق فعالیت طبیعی خود به سود برسند و در نتیجه 
در بازپرداخت تس��هیلاتی که گرفته اند، ناتوانند. از این رو، بانک ها 

دچار ناترازی می شوند. زیرا تسهیلاتی پرداخت کرده اند که در ازای 
آن آورده و سودی نداشته اند.

  راهکار حل مشکلات تورمی و ناترازی ها چیست؟
اولین چیزی که در رابطه با کنترل ریشه های تورم به نظر می رسد 
این اس��ت که دیوار کوتاه بانک ها کمی بلندتر شده و مسیر سرریز 
ناترازی ها به بانک ها بسته شود و از طرف دیگر، مسیر غیرتورم زایی 
برای دولت ایجاد ش��ود تا هم بتواند کس��ری بودجه های خود را از 
آن طریق جبران کند و هم بتواند از طریق مکانیزمی که تش��کیل 
می ش��ود، بحث های تأمین رفاه از دست رفته مردم را جبران کند؛ 
چرا که کارک��رد دولت به عنوان نهادی ک��ه وظیفه تامین کالای 
عمومی را دارد ایجاب می کند که برای افزایش رفاه برنامه داش��ته 
باشد.اگر می پذیریم که رفاه اجتماعی به عنوان یک کالای عمومی 
که تفکیک پذیر و رقابت پذیر نیست، در نتیجه دولت وظیفه دارد 
برای آن برنامه ریزی کند. از این رو باید مسیرهای غیرتورمی برای 
دولت ایجاد ش��ود که دولت بتواند رف��اه اجتماعی را از این طریق 

افزایش دهد.

 رهبر انقلاب در دیدار با میهمانان کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی:

نقشه ی سیاسی دنیا در حال تغییر است
نظام تک قطبی در دنیا مطرود شده است

11۲5- افرادی امثال آقای حس��ن عباسی با 
آن حرف های جنجالی و توهین ها به اقشاری 
از جامعه فقط باعث ایجاد اختلاف و تفرقه در 
جامعه می ش��وند که این به ضرر کشور است. 

)7/16(
1141- خبر رسیده سطل زباله ها هم به خاطر 
راهبندان نش��دن جمع آوری می ش��وند. واقعا 
حیرت انگیز اس��ت. خود شهرداری با این طرح 
بیشتر به مشکل می خورد. زباله ها کنار خیابان 
انبوه می شوند. بوی بد همه جا پخش می شود. 

)7/16(
1153- آقای صادق زیباکلام اس��تاد دانشگاه 
گفته ممنوع التدریس شدم. حتی به دانشگاه هم 

راهم ندادند. )7/16(
1۲۰1- اگر احزاب و تشکل های قدرتمند خوبی 
در کشور داشتیم که صدای مردم بودند شاید 
شاهد اتفاقات و اعتراضات اخیر کشور نمی بودیم. 
کشور ما از کمبود تشکل و کم کاری احزاب رنج 

می برد. )7/16(
1۲1۰- آق��ای زاکانی ش��هردار تهران در یک 
ادعای عجیب و غریب گفته اند تهران ظرفیت 
جمع آوری بیش از 19 هزار معتاد را دارد. ایشان 

مجبور است چنین وعده هایی بدهد؟ )7/16(
17۰1- ی��ک عضو کمیس��یون امنیت ملی 
مجلس می گوید مسائل و مشکلات مانند کوه 
یخ است. برخی فقط بخش پنهان مانده زیر آب 
را می بینند. انصافا بسیار زیبا و درست گفتند. 
برخی ها به عمق مشکلات جامعه توجه ندارند. 

)7/16(
171۲- از س��خنان ی��ک نماینده مجلس که 
گفته باید بسترهای لازم را برای طرح اعتراض 
به صورت مدنی و قانونی فراهم شود استقبال 
می کنیم اما سالهاس��ت این طرح معلق مانده 

است. )7/16(
17۲1- سخنگوی ش��ورای نگهبان می گوید 
قانون اساس��ی ما حق برگ��زاری راهپیمایی و 
تجمعات را به رس��میت ش��ناخته است. پس 
چرا در کش��ور آنقدر این موضوع دچار مشکل 

می شود؟ )7/16(
آفتاب ی�زد: برخی افراد ی�ا اعتراض بلد 
نیستند و یا اغتشاش�گران از اعتراضات 

برای اغتشاش سوءاستفاده می کنند. 
1731- وزی��ر ارتباطات گفتند ۲ روز اس��ت 
محدودیت��ی در اینترنت نداریم درحالی که در 
این چند روز ما مشکل اینترنت و کندی و گاهی 

قطعی آن را هم شاهد هستیم. )7/16(
19۰5- متاسفانه برخی رسانه های اصولگرا با 
وجود این همه مش��کل و حاشیه از آشوب ها و 
ناآرامی ها هنوز نمی خواهند واقعیت های جامعه 
را در نظر بگیرند و به یکسری شعارهای نخ نما 

بسنده می کنند. )7/16(
19۲5- معترضان واقعی و مردم اهل اغتشاش 
آش��وب و تخریب اموال عمومی نیس��تند. هر 
کسی که به اسم اعتراض باعث ایجاد آشوب و 
خسارت به اموال شود از مردم نیست. فحاشی 
و ناس��زاگویی هم در هر صورت محکوم است. 

)7/16(
 ۰8۲1- مگ��ر آق��ای علی دایی ی��ا همایون 
شجریان ممنوع الخروج بودند؟ چون در خبرها 
آمده مش��کل خروج آنها رفع شده و پاسپورت 

آنها هم تحویل داده شده. )7/18(
۰9۲1- جالب است سخنگوی وزارت خارجه 
گفتند روند مذاکرات احیای برجام به حوادث 
اخیر ایران ربطی ندارد. دستیابی به توافق ممکن 
است. آیا می توان امید داشت که غربی ها به بهانه 
حوادث اخیر بر سر راه توافق کارشکنی نکنند؟ 

)7/18(
۰9۲1- معاون پرورشی آموزش و پرورش خبر 
دادند در مدارس نماز جماعت سراسری برگزار 
می شود. مدارس��ی هم که نمازخانه ندارند در 
مسجد همجوار اقامه نماز خواهند کرد. )7/18(

۰94۲- آی��ا صح��ت دارد دو مجری معروف 
تلویزی��ون اع��لام کردند دیگ��ر در برنامه های 

تلویزیونی اجرایی نخواهند داشت؟ )7/18(
1۰۰۲- قهرمانی آسیا را در مسابقات فوتسال 
آسیا مفت از دست دادیم. بهترین تیم مسابقات 
بودیم اما چرا در فینال مقابل ژاپن تیم ما آنقدر 
بد عمل کرد؟ پای س��وءمدیریت هم در میان 

است. )7/18(
1۰15- آقای س��رافراز مدیرسابق رسانه ملی 
خطاب به این رس��انه می گوید دشمنی به نام 
فضای مجازی ساخته اید و ناکارآمدی های خود 

را گردن آن می اندازید. )7/18(
1۰۲1- سخنگوی وزارت خارجه گفتند از نظر 
ما مسیر مذاکرات همچنان باز است. اما به نظر 
ما باید دید در این ش��رایط فعلی چقدر احیای 

مذاکرات امکانپذیر است؟ )7/18(
1۰35- ناراحت کنن��ده اس��ت پس از س��الها 
قهرمای های پی درپی در فوتس��ال آسیا حالا 
ژاپن این قهرمانی را هم از ما گرفتند. این یعنی 

عقب گرد فوتسال. )7/18(
1۰41- سرپرس��ت س��تاد ام��ر ب��ه معروف 
گفتند مس��ئولانی که فرزندان آنها در خارج از 
کشور هستند مشخص ش��ود و از مسئولیت 
 کنار بروند. ب��ه نظر این حرفها قابلیت اجرایی

 ندارد. )7/18(
1۰53- وزارت ارتباطات و مس��ئولان مربوطه 
سعی کنند زودتر فیلترینگ را رفع کنند. این 
فیلترینگ ها بسیار برای مردم مشکل ساز شده 

است. این وضع تا چه زمانی ادامه دارد؟ 
پیامهای مردمی در صفحات 4-2
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 شهرداری 

 واگذاری خانه های پایتخت 
بصورت سلیقه ای

شهرداری تهران یکی از بزرگترین سازمان هایی 
است که املاک بسیاری را در سطح شهر تهران 
در اختی��ار دارد و حت��ی از این س��ازمان ها به 
درآمدزایی نیز می پردازد.این املاک با دستور و 
تصویب شورای ش��هر تهران جهت بهره برداری 
به اش��خاص حقیقی و حقوقی واگذار می شود و 
با تأیید نمایندگان مردم تهران بهره برداران این 
املاک برای مدت زمان تعیین ش��ده مشخص 
می ش��وند.اما اجازه شورای ش��هر تهران از این 
جهت دارای اهمیت است که املاک به اشخاص 
و نهادهایی واگذار شوند که برای پایتخت نتیجه 
داشته باشند.چندی پیش بود که یکی از اعضای 
شورای شهر در صحن ش��ورا و طی تذکری به 
ش��هردار تهران گوش��زد کرد که باید لیس��ت 
املاکی که واگذار شده اند به صحن شورای شهر 

بیاید و شهردار درباره آنها صحبت کند.
<حساسیت شورای شهر

 در املاک واگذار شده شهرداری
ناصر امانی عضو ش��ورای شهر تهران در گفتگو 
با مهر، با اش��اره به املاک واگذار ش��ده گفت: 
مطابق با قان��ون واگذاری املاک به اش��خاص 
حقیقییا حقوقی برای به��ره برداری باید حتماً 
به تصویب شورای ش��هر تهران برسد.وی ادامه 
داد: البت��ه ب��رای فروش املاک نی��ز باید حتماً 
تأیید شورای شهر تهران دریافت شود بر همین 
اساس زمانی که ش��هرداری لایحه بودجه را به 
شورای شهر تحویل می دهد لیست املاکی که 
می خواهد برای کسب درآمد در طول یک سال 
به فروش برس��اند را ارائ��ه می دهد اما آنچه که 
برای آن حساس��یت بس��یار زیادی وجود دارد 
واگذاری املاک به صورت موقت و به شکل یک 
ساله برای بهره برداری است.عضو شورای شهر 
تهران تصریح کرد: بر این اساس قانون می گوید 
چه اشخاص حقیقی و چه اشخاص حقوقی که 
شهرداری می خواهد املاک را به آنها واگذار کند 
باید حتماً از شورای شهر اجازه بگیرد و مصوبه 

شورای شهر را داشته باشد.
<هیچ گزارشی در رابطه با املاک
 به شورای شهر واگذار نشده است

امانی با بیان اینکه سوال است آیا در طول یک 
سال ملکی به هیچ فرد حقیقی و حقوقی واگذار 
نشده است اظهار کرد: ما اطلاعی از جواب این 
سوال نداریم زیرا به شورای شهر هیچ گزارشی 
واصل نش��ده اس��ت و این موضوع حاکی از آن 
اس��ت.وی ادام��ه داد: ای��ن عدم ارائ��ه گزارش 
می تواند به معنای این باش��د که ش��هرداری به 
خوبی از اموال خود نگهداری و با دقت و وسواس 
در رابط��ه با واگذاری ها صحب��ت می کند.عضو 
شورای شهر تهران با اشاره به املاکی که مصوبه 
ش��ورای ش��هر را دریافت نکرده ان��د گفت: اگر 
املاکی واگذار شده اند اما مصوبه شورا را دریافت 
نکرده باشند حتماً تخلف صورت گرفته است و 
به همین دلیل باید در اس��رع وقت لایحه هایی 
برای تک تک املاکی که جهت بهره برداری در 
اختیار اشخاص حقیقی و حقوقی قرار گرفته اند 
به شورای ش��هر ارسال شود.امانی افزود: اگر در 
گذش��ته نیز واگذاری های صورت گرفته باش��د 
که به صورت قطع این کار انجام شده مطابق با 
مصوبه شورای پنجم باید مجدداً از شورای شهر 

مصوبه دریافت شود.
<املاک شهرداری نیازمند دریافت 

اجازه شورای شهر
عضو ش��ورای ش��هر تهران ب��ا بی��ان اینکه ما 
نمی دانی��م که آیا ملکی واگذار ش��ده اس��ت یا 
خی��ر گف��ت: اما ای��ن احتمال وج��ود دارد که 
ش��هرداری بگوید در حال بررسی املاکی است 
که در گذش��ته واگذار ش��ده اند و ممکن است 
بسیاری از آنها را پس گرفته باشد که آنها نیاز به 
مصوبه ندارند اما املاکی که همچنان در اختیار 
اشخاص حقیقی و حقوقی است و مجوزی برای 
آنها دریافت نشده باید حتماً به شورای شهر ارائه 

شوند.
<شهرداری هیچ ملکی را واگذار نکرده است

البته به گفته مدیران شهری بخشنامه ای، برای 
باز پس بازپس گیری املاک ش��هرداری تدوین 
ش��ده اس��ت که یک بخش از این بخشنامه در 
خصوص تخلیه املاک است که شامل شناسایی 
و ثب��ت و ضبط و بخش دیگر آن، س��اماندهی 
این املاک و دریافت مصوبه شورای شهر است.
علیرضا زاکانی شهردار تهران ، با اشاره به املاک 
واگذاری ش��هرداری تهران گف��ت: املاکی که 
توسط شهرداری تهران واگذار می شوند در ماده 
6 قرار دارند و باید به ش��ورای شهر آورده شوند.
وی تصریح کرد: شهرداری تاکنون هیچ ملکی را 
واگذار نکرده است.ش��هردار تهران با بیان اینکه 
معاونت فرهنگی و اجتماعی ش��هرداری املاک 
را آماده کرده و در حال آوردن به ش��ورای شهر 
اس��ت اظهار کرد: ش��هرداری تهران اقدامی در 
رابط��ه با واگ��ذاری املاک انجام نداده اس��ت و 
لیست تمام املاکی که در گذشته از شورا مجوز 
داشته یا نداشته اند را اعلام می کند.زاکانی گفت: 
انجام این کار پر دردس��ر اس��ت و متأسفانه در 
دوره های گذش��ته به صورت سلیقه ای تعدادی 
املاک واگذارشده است که به سراغ تمامی آنها 
رفته ایم و در حال س��اماندهی ش��ان هستیم و 
برای اس��تمرار یا واگذاری جدید از شورا مجوز 
دریافت خواهیم.مطابق با گفته ش��هردار تهران 
قرار است به زودی لیست خانه هایی که همواره 
درباره سرنوش��ت آنها نگرانی هایی وجود داشته 
اس��ت به شورای شهر ارسال شود و باید منتظر 
ماند و دید تا چه زمانی شورای شهر از سرنوشت 

املاک واگذار شده با خبر می شود.

2 خبر  شنبه23  مهر  1401    شماره  6414 

نماینده مجلس:

 صداوسیما برنامه ای برای شاد کردن مردم ندارد



هفت مرد ش��یطان صفت که زن جوان را در باغ 
مخوف آزار داده بودند پای میز محاکمه ایستادند.
تج��اوز در فرحزاد اتفاق افتاد. 7 مرد افغان به زن 
جوان تجاوز کردند. زن ج��وان برای دیدن خانه 
ب��رای خرید به آنجا رفته بود که مورد تجاوز قرار 
گرفت. متهمان تجاوز دس��تگیر شدند. زن جوان 
برای عاملان تجاوز اش��د مجازات را درخواس��ت 
کرد.رسیدگی به این پرونده از سال 98 به دنبال 
شکایت یک زن جوان به نام سپیده آغاز شد.وی 
که با س��ر و وضعی آشفته به پلیس آگاهی رفته 
بود از جنایت س��یاه 7مرد افغان پرده برداش��ت. 
او گفت: من و همس��رم وضع مالی خوبی داریم. 
مدتی پیش تصمیم گرفتیم خانه مان را بفروشیم 
و یک خانه ویلایی در غرب تهران بخریم.من در 
سایت های اینترنتی به دنبال ملکی مناسب بودم 
که خان��ه ویلایی را در حوالی فرحزاد پیدا کردم.
من با صاحب آگهی که مردی بنگاه دار بود، قرار 
گذاش��تم و به ملاقات او رفتم. آن مرد که جمعه 
نام داشت و بعدها متوجه شدم افغان است، خانه 
ویلایی را به من نش��ان داد و سپس پیشنهاد داد 
ت��ا از خانه باغی در همان حوال��ی بازدید کنم.او 
می گف��ت خانه باغ ملکی موروثی اس��ت و وراث 
آن در خارج از کش��ور هس��تند. به همین دلیل 
قبول کردم همراه او به خانه باغ بروم.او ادامه داد: 
عصر بود که مقابل در خانه باغ رس��یدیم. من در 
یک لحظه تردید کردم و می خواس��تم برگردم و 
با همس��رم تماس بگیرم اما مرد بنگاه دار مرا به 
داخل ه��ل داد. آن جا بود که ش��ش مرد افغان 
به من حمله کردند و بی رحمانه مرا آزار دادند.به 
دنبال شکایت این زن، پلیس به خانه باغ در حوالی 
فرح��زاد رفت و در بررس��ی آن جا کارت ویزیت 
مربوط به ی��ک مرد بنگاه دار را پیدا کرد.صاحب 
کارت ویزیت شناسایی ش��د و گفت جمعه را از 
قبل می شناسد.با اطلاعاتی که این مرد به پلیس 
داد، جمعه طی قرار صوری ردیابی و بازداشت شد 
ام��ا آزار زن جوان را انکار کرد.در حالی که تلاش 
برای ردیابی ش��ش همدس��ت وی ادامه داشت 
پرونده به شعبه هفتم دادگاه کیفری یک استان 
تهران فرستاده شد. در این میان سپیده در دادگاه 
حاضر شد و به افشای زوایای پنهانی از این پرونده 
مخوف پرداخ��ت.او به قضات دادگاه گفت: هفت 
مرد افغان به من حمله کردند و می خواستند مرا 

آزار دهن��د که مقاومت کردم.در آن میان یکی از 
آنها فیلم س��یاهی را به من نشان داد که مجبور 
شدم تسلیم خواسته شیطانی آن ها شوم. در آن 
فیلم مردان افغان قصد داشتند دختری جوان را 
آزار دهن��د اما چون مقاومت کرد بی رحمانه او را 
کشتند و جسدش را دفن کردند.این زن در حالی 
که اشک می ریخت، ادامه داد: با دیدن این فیلم به 
شدت ترسیده بودم. التماس کردم تا مرا رها کنند 
اما آن ها از س��اعت ۴ بعد از ظهر تا ۱۱ شب مرا 
آزار دادند و شکنجه کردند.حوالی ساعت ۱۱ شب 
بود که مرا رها کردن��د. آن ها تهدیدم کردند اگر 
در این باره به کس��ی حرفی بگویم مرا می کشند 
اما من بلافاصله به خانه برگش��تم و با همسرم به 
پلیس آگاهی رفتیم.با افشای جنایت هولناکی که 
مردان افغان رقم هم زده بودند پلیس رد شش نفر 
دیگر از آن ها را یافت و همگی بازداشت شدند اما 
جرمشان را انکار کردند.در این میان فقط یکی از 
آن ها لب به اعتراف گشود و گفت:جمعه زن تنها 
را به خانه باغ آورد و دوس��تانم او را آزار دادند اما 
من وی را آزار ندادم و فقط نظاره گر بودم.به دنبال 
اظهارات جدید زن جوان، رئیس شعبه 7 دادگاه 
کیفری یک اس��تان تهران دستور داد تا ماجرای 
قتل در خانه باغ مخوف پیگیری و طی بازرس��ی 
تخصصی از آنجا مش��خص شود قتلی رخ داده یا 
نه.با تکمیل تحقیقات و در حالی که س��رنخی از 
جنایت در باغ مخوف به دست نیامده بود 7 مرد 
افغان پای میز محاکمه ایستادند.در ابتدای جلسه 
زن جوان در حالی که اشک می ریخت به تشریح 
ماجرا پرداخت و گفت: مردان شیطان صفت مرا 
آزار دادند و گفتند من تنها قربانی آنها نیس��تم. 
و آنه��ا قبلا چندین زن و دخت��ر دیگر را نیز آزار 
داده اند.این زن گفت: من به هیچ قیمتی حاضر 
به گذش��ت نیس��تم و برای عاملان جنایت سیاه 
اش��د مجازات می خواهم.سپس متهمان به دفاع 
پرداختند و منکر جرمش��ان شدند. جمعه گفت: 
این زن دروغ می گوید و من او را به زور به داخل 
باغ نکشانده ام.سایر متهمان نیز گفتند با میل زن 
جوان با وی رابط��ه برقرار کرده اند و او با رضایت 
خ��ودش با باغ رفته اس��ت. اما یکی از آنها گفت: 
دوس��تانم به زور زن ج��وان را آزار دادند. با پایان 
دفاعیات متهمان،قضات وارد ش��ور شدند تا رای 

صادر کنند.

 حوادث 

 کرونا خبر 

سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
گفت: در حوزه دانش آموزی و دانشجویی به ندرت 
بازداش��تی داریم و جز موارد خاصی که ارتباط با 
برخی ش��بکه های معاند خارج از کشور داشتند، 
بازداش��تی نداریم که آن هم با اس��ناد و مدارک، 
دوس��تان افراد را فراخوانده اند و در حال بازجویی 
هس��تند.رضا حاجی پور س��خنگوی کمیس��یون 
آم��وزش و تحقیقات مجلس ش��ورای اس��لامی 
در گفت وگو با ایلن��ا در رابطه با پیگیری های این 
کمیس��یون پیرامون بازداشت برخی دانش آموزان 
و تعداد آنها گفت: رئیس مجلس شورای اسلامی، 
ریاس��ت کمیس��یون و اعضای کمیسیون و حتی 
من به عنوان س��خنگو، همگی با مذاکراتی که از 
طریق کمیسیون با دادستان کشور داشتیم، متوجه 
شدیم که بازداشتی دانش آموزی آنچنانی نداشتیم. 
حاجی پور افزود: اکثر کس��انی که امروز بازداشت 
شده هس��تند، جزو افرادی محسوب می شوند که 
دانش آموز و دانش��جو هم نیس��تند و تحت تاثیر 
رسانه های خارجی بودند و متاسفانه بیرون آمدند 
و خیلی از آن ها ابراز پشیمانی کرده اند.وی تصریح 

کرد: در حوزه دانش آموزی و دانشجویی به ندرت 
بازداش��تی داریم و جز موارد خ��اص که ارتباط با 
برخی ش��بکه های معاند خارج از کشور داشتند، 
بازداش��تی نداریم که آن هم با اس��ناد و مدارک، 
دوس��تان افراد را فراخوانده اند و در حال بازجویی 
هستند. سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسلامییادآور شد: دادستان تهران، 
قوه قضائیه و رئیس قوه مقننه و مجلس و کمیسیون 
و همه نمایندگان در کنار مردم هس��تند.گفتنی 
است؛ یوس��ف نوری، وزیر آموزش و پرورش اخیرا 
در قالب گفت وگویی، در پاسخ به سوالی در رابطه 
با اعتراضات خیابانی اخیر و بازداشت دانش آموزان 
گفته بود: دانش آموزی در زندان نداریم و مواردی 
هم اگر بازداشت باشند برای بحث اصلاح و تربیت 
است که در مرکز روان شناسی هستند و دوستان 
کارش��ناس، کارش��ان را انجام می دهند تا بعد از 
اصلاح به محیط مدرس��ه برگردن��د. او در بخش 
دیگری از توضیحاتش درمورد تعداد دانش آموزان 
بازداشتی نیز بیان کرده بود: تعدادشان زیاد نیست 

و نمی توانم آمار دقیقی از تعدادشان بدهم.

 حیات وحش

نتایج یک مطالعه تازه نش��ان می دهد که جمعیت 
حیات وحش جهان طی ۵۰ سال گذشته حدود 7۰ 
درصد کاهش یافته اس��ت.به گزارش ایسنا، گزارش 
"صندوق جهانی حیات وحش" با بررس��ی داده های 

انجمن جانورشناسی لندن بین سال های ۱97۰ تا 
۲۰۱8 تهیه ش��ده اس��ت.این گزارش عواملی چون 
جنگل زدایی، بهره کشی بشر از منابع طبیعی، آلودگی 
و تغییرات اقلیمی را مهمترین دلایل کاهش جمعیت 
حیات وحشِ جه��ان می داند.گونه ه��ای حیاتی در 

دریاچه های آب شیرین، رودخانه ها و تالاب ها بیشترین 
آسیب را دیده اند و جمعیت آنها از سال ۱97۰ حدود 
8۳ درصد کاهش یافته اس��ت.اندرو تری، از مدیران 
انجمن جانورشناسی لندن می گوید: این کاهش شدید 
به ما می گوید که طبیعت در حال از هم گسستن و 
دنیای وحش در حالی خالی شدن است.بر اساس این 
گزارش جمعیت حی��ات وحش به ویژه در آمریکای 
لاتین و منطقه کارائیب به شدت سقوط کرده و تنها 

در پنج دهه اخیر 9۴ درصد کاهش یافته است.

 کرونا فعلا خفیف اما بسیار مسری است

رنگ بندی گواهینامه های رانندگی در ۳ رنگ

مدیر گروه بیماری های عفونی دانش��گاه علوم پزش��کی تهران با اشاره به 
وضعیت کووید- ۱9در کش��ور و احتمال همزمانی شیوع کرونا و آنفلوآنزا 
در پاییز و زمس��تان گفت: باید بدانیم که به هر حال این ویروس ها وجود 
دارند و یکس��ری رعایت ها باید انجام و تبدیل به فرهنگ عامه ش��ود که 
البت��ه تا حدی این اتفاق افتاده اس��ت.دکتر حمید عمادی در گفت وگو با 
ایسنا، درباره وضعیت کرونا در کشور و همچنین احتمال طغیان همزمان 
کرونا و آنفلوآنزا در فصل س��رما، گفت: باید توجه کرد که برخلاف تصور 
عمومی بیماری کووید- ۱9 تمام نش��ده اس��ت، بلک��ه به صورت خفیفی 
درآمده که بس��یار هم مس��ری اس��ت. به این معنا که در ح��ال حاضر با 
یک بیماری بس��یار خفیف، اما در عین حال بس��یار بس��یار مسری مانند 
س��رماخوردگی مواجهیم. بنابراین ویروس در س��یر خودش تکامل یافت 
و هرچه گذش��ت بیماری ناش��ی از کرونا خفیف تر اما مس��ری تر شد. وی 
با بی��ان اینکه بنابراین در حال حاضر میزان س��رایت پذیری کرونا خیلی 
بیش��تر است، اما بیماری خفیف اس��ت و میزبانش را نمی کشد، گفت: در 
حال حاض��ر کووید- ۱9 به این صورت ادامه حی��ات می دهد. باید توجه 
کرد که ممکن است ویروس مجددا جهش هایی پیدا کند که بیماری زایی 
آن و کش��ندگی اش بیش��تر ش��ود و این احتمال وجود دارد. زیرا بیماری 
تمام نش��ده و ما همیش��ه با این خطر مواجهیم که با ع��ود کووید روبرو 
ش��ویم.عمادی ادامه داد: از طرفی هر س��اله با ش��روع فصل سرما، تعداد 
زیادی بیماری های تنفس��ی اعم از س��رماخوردگی، آنفلوآنزا و... داشتیم. 
طی دو س��ه سال گذشته مردم به دلیل ترس از کووید- ۱9 رعایت کرده 

و ماس��ک می زدند و در نتیجه عفونت های تنفسی از جمله آنفلوآنزا شایع 
نش��د، اما امسال که تقریبا مردم ماسک هایشان را برداشتند و ملاحظاتی 
که طی یکی دو س��ال گذش��ته بود، کمتر شده، طبیعتا انتظار می رود که 
عفونت های تنفسی دیگر از جمله آنفلوآنزا را هم داشته باشیم.وی با بیان 
اینکه بنابراین در پاییز و زمس��تان امس��ال با دو احتمال مواجهیم، گفت: 
هم احتمال دارد که آنفلوآنزا ش��ایع ش��ود و هم احتمال دارد که کووید 
مج��ددا جهش پیدا کند و در عین حال ممکن اس��ت این دو احتمال به 
صورت همزمان بوده و همزمانی این دو ویروس را داش��ته باشیم. هرچند 
ک��ه واقعا امیدواریم چنی��ن اتفاقی رخ ندهد، اما از نظ��ر آمار و احتمال، 
احتمال آن وجود دارد.عمادی با اشاره به اقداماتی که باید در این شرایط 
و برای پیشگیری از ابتلا به کووید و آنفلوآنزا انجام شود، گفت: یک زمانی 
برای کووید هیچ واکسنی نداش��تیم. البته واکسن هایی هم که اکنون در 
دنیا وجود دارد،  به خوبی امُیکرون را پوش��ش نمی دهد و امُیکرون مقدار 
زیادی خاصیت واکس��ن گریزی هم دارد. با این حال بهتر اس��ت که مردم 
واکس��ن هاییادآور کووید را تزریق کنند. زیرا ممکن است سوش جدیدی 
پدید اید که واکس��ن روی آن اثرگذار باشد.وی با بیان اینکه در عین حال 
واکس��ن آنفلوآنزا هم در بازار اس��ت و مردم می توانن��د آن را تهیه کنند، 
گف��ت: به ویژه افراد در معرض خطر که بیماری آنفلوآنزا در آنها می تواند 
ش��دید و کشنده باشد، باید واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند. افرادی مانند 
مبتلایان به بیماری های زمینه ای، سالمندان، افراد مبتلا به نقص ایمنی، 

بیماری قلبی، کلیوی و... واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند.

رئیس اداره حقوقی پلیس راه��ور فراجا از رنگ بندی گواهینامه های رانندگی 
در س��ه رنگ و رده خبر داد.به گزارش ایس��نا، سرهنگ محسن صوفی در یک 
برنام��ه رادیویی یکی از برنامه های در دس��تور کار پلی��س راهور را رنگ بندی 
 گواهینامه ه��ای رانندگ��ی عن��وان کرد و بیان داش��ت: در ص��ورت تصویب و
 اجرایی ش��دن این پیشنهاد پلیس راهور، گواهینامه های راهنمایی و رانندگی 
در س��ه رنگ و رده رنگ بندی می شود و به تناسب عدم تخلف رانندگان رنگ 
گواهینامه ارتقاء می یابد.صوفی خاطرنشان کرد: با انجام رنگ بندگی گواهینامه ها 
و تش��ویق رانندگان برای ارتقاء به رده و رنگ بالاتر، رانندگان به سمت رعایت 
مقررات راهنمایی و رانندگی و عدم تخلف ترغیب می شوند.وی همچنین با بیان 
اینکه پلیس راهور نقش تصویب کننده در جریمه های راهنمایی و رانندگی ندارد 
و تنها نقش پیشنهاد دهنده دارد، افزود: بر اساس ماده ۲۱ و۲۲ قانون رسیدگی به 

تخلفات راهنمایی و رانندگی میزان جریمه ها به تصویب هیئت دولت می رسد و 
 هر ۳ سال یک بار امکان تعدیل جریمه های راهنمایی و رانندگی وجود دارد که در 
هفت سال گذشته به دلایل متعدد اعم از مسائل اقتصادی جامعه نرخ جریمه ها تغییری 
نکرده است.صوفی تصریح کرد: پلیس راهور بنا به وظیفه پیشنهاد دهندگی خود، 
افزایش میزان جرایم را با تمرکز به تخلف های حادثه ساز پیشنهاد داده است که 
باید در هیئت وزیران مصوب شود.رئیس اداره حقوقی پلیس راهور فراجا در ادامه 
در تشریح برنامه های پلیس راهور به منظور استفاده از ظرفیت مردمی در راستای 
برقراری نظم و امنیت با اشاره به طرح همیاران پلیس گفت: طرح همیاران پلیس 
یکی از اقدامات ش��اخص، موفق و اثر گذار پلیس راهنمایی و رانندگی بود و با 
کمک آموزش و پرورش انجام شد و اجرای این طرح نشان داد که تذکر توسط 

کودکان خانواده در کاهش تخلفات رانندگی والدین نقش دارد.
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به تازگی نیز رئیس سازمان هواپیمایی کشور گفت: در حال حاضر نرخ مصوب و نهایی برای قیمت بلیت های هواپیمایی برای 
بازی های جام جهانی نهایی نشده و فقط قطرایرویز و ایران ایر می توانند این پروازها را انجام دهند اما اگر ایرلاینی درخواست 
پرواز به قطر در ایام جام جهانی را داشته باشد، با در نظر گرفتن پروتکل های بین المللی مجوز را صادر خواهیم کرد.محمد 
محمدی بخش رئیس سازمان هواپیمایی کشور درباره جزئیات تعداد پروازهای جام جهانی قطر از سوی ایران اظهار کرد: بر 
اس�اس توافقات صورت گرفته مقرر ش�د تا به صورت هفتگی۷2 پرواز به صورت رفت و برگشت بین ایران و قطر انجام شود 
که البته پروازهای فوق العاده بسته به بودن تقاضا، بدون محدودیت قابل افزایش است.در ادامه محمدی بخش اظهار کرد: هم 
اکنون روزانه ۷2 پرواز ش�امل 36 پرواز از س�وی ایران و 36 پرواز از سوی قطر برقرار است که در صورت نیاز امکان افزایش 
این ظرفیت را با همکاری مش�ترک با دولت قطر داریم.رئیس سازمان هواپیمایی کش�ور در ادامه در مورد مبدا فرودگاهای 
بین المللی افزود: هم اکنون ظرفیت توسعه این پروازها از مبدا فرودگاه های بین المللی موجود در استان های هرمزگان، تهران، 
مشهد، بوشهر، اصفهان، شیراز، خوزستان و جزیره کیش روزانه تا 100 پرواز از طرف ایران و 100 پرواز از طرف قطر وجود دارد.
وی اضافه کرد: برای بهره گیری از فرصت های جام جهانی امکان جذب حداکثری گردشگران علاقه مند تماشای مسابقه های 
جام جهانی کشورهای مختلف از جمله عراق، افغانستان، روسیه و تاجیکستان در ایران وجود دارد.محمدی بخش در ادامه 
افزود: در مذاکرات انجام شده، پروازهای باری بدون محدودیت می تواند برقرار باشد و از آنجا که این توافقات در جام جهانی 
برای60روز پیش بینی شده است، به نظر می رسد از اوایل آبان ماه امسال پروازهای جام جهانی قطر آغاز شود.رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری در مورد مدیریت هزینه ها ادامه داد: برای مدیریت هزینه و قیمت بلیت پروازهای جام جهانی، مقرر شد 
تا عمده این پروازها ابتدا به کیش بیایند و س�پس به مقصد دوحه حرکت کنند، البته فرودگاه های مشهد، شیراز، اصفهان، 
تهران و کیش همه می توانندپروازهای مستقیمی هم به دوحه داشته باشند اما برای مدیریت هزینه پروازها درصددیم تا اکثر 
آن ها ابتدا به کیش برود که جزو پروازهای داخلی محسوب شود و سپس از آنجا به قطر پرواز کند.محمدی بخش در مورد نرخ قیمت 
بلیت   ه�ای جام جهانی اظهار کرد: در حال حاضر نرخ مصوب و نهایی ب�رای قیمت بلیط های هواپیمایی برای بازی های جام 
جهانی صورت نگرفته است و در حال حاضر تنها قطرایرویز و ایران ایر می توانند این پروازها را انجام دهند اما اگر ایرلاینی 
درخواست برای پرواز به قطر در ایام جام جهانی را داشته باشد، با در نظر گرفتن پروتکل های بین المللی مجوز را صادر خواهیم 

کرد اما همه این مسائل بستگی به میزان استقبال مردم برای شرکت در این رویداد بزرگ ورزشی دارد.

| قیمت بلیت  هواپیما ویژه جام جهانی قطر نهایی نشده

آفتاب یزد _ یگانه شوق الش�عراء:جام جهانی فوتبال ۲۰۲۲ قرار 
اس��ت از ۲۰ نوامبر تا ۱8 دسامبر ۲۰۲۲ )۲9 آبان الی۲7 آذر ۱۴۰۱( 
در کشور قطر برگزار شود.این نخستین جام جهانی می باشد که تاکنون 
در جهان عرب برگزار می شود. همزمان با مشخص شدن میزبانی قطر 
در جام جهانی فوتبال ۲۰۲۲ بسیاری از کارشناسان حوزه های مختلف 
این موض��وع را فرصت طلایی برای ایران دانس��تند.از جمله اقداماتی 
که مسئولین برای جذب گردش��گران انجام داده اند برنامه ریزی برای 
افزایش پرواز ها به قط��ر در بازه ی برگزاری بازی ها و همچنین رایگان 
ش��دن روادید سفر به ایران اس��ت. همچنین گردشگران برای سفر به 
مناطق آزاد کیش و قشم ویزا لازم ندارند. همچنین لیلا اژدری مدیرکل 
دفتر توسعه گردشگری خارجی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی پیش بینی کرده بود که شش استان تهران، اصفهان، یزد، 
کرمان، فارس و هرمزگان و جزایر کیش و قش��م و بندرعباس مقصد 
سفر تماشاچیان جام جهانی خواهند بود. همچنین در این راستا برخی 
از کارشناس��ان گفته بودند که تماشاگران در ایامی که تیم ملی آن ها 
بازی ندارد و تا مس��ابقه بعدی در اس��تراحت بسر می برد، می توانند از 
یکی از راه های س��فر هوایی و خط دریایی به جمهوری اسلامی ایران 
مسافرت و از شهر های مرزی و حتی از پایتخت ایران بازدید کنند و این 
فرصت طلایی برای صنعت توریسم ایران است تا بتواند از مواهب جام 
جهانی۲۰۲۲قطر بهره برداری کند. اما به تازگی رئیس جامعه حرفه ای 
هتلداران ایران اعلام کرده اس��ت که حتی یک رزرو هم برای میزبانی 
کیش در جام جهانی قطر نداشته ایم. با توجه به نزدیکی کشور قطر به 
ایران اگر شرایط کشور ما مساعد و زمینه برای ورود گردشگران فراهم 
بود این اتفاق می توانست برای کشور ما بسیار سودآفرین و ارز آور باشد. 
اما متاسفانه به نظر می رسد گردشگران ایران را مقصد سفر خود انتخاب 
نکرده اند و علی رغم پیش بینی های مختلف ایران از جام جهانی قطر در 

زمینه گردشگری سودی نخواهد برد.
<عدم استقبال تماشاگران جام  جهانی، ارتباطی با وقایع اخیر ندارد

جمش��ید حمزه زاده رئیس جامعه حرفه ای هتل��داران ایران گفت: ما 
از ش��ش ماه پیش اعلام کردیم که با بیس��ت هزار تخت برای هر نفر 
ش��ب آمادگی پذیرش مس��افران جام جهانی قطر را داریم؛ اما تا الان 
یک نفر هم رزرو نداشته است.او ادامه داد: ما امسال گردشگری ورزشی 
خارجی نداریم. اعلام ش��ده کس��انی در ایام جام جهانی اجازه ورود به 
خاک قطر را دارند که حداقل بلیت یکی از بازی ها را داش��ته باش��ند. 
متأس��فانه به دلیل عدم هماهنگی دس��تگاه های مربوطه، ما موفق به 
دریافت سهمیه و فروش بلیت نشدیم.حمزه زاده افزود: حتی برای کیش 
هم ما مسافر نداریم و تنها تعداد محدودی گردشگر داخلی قرار است از 
این ظرفیت استفاده کنند که آن هم با سهمیه فدراسیون است.رئیس 
جامعه حرفه ای هتلداران ای��ران تاکید کرد: هر که بخواهد رزرو انجام 

دهد، باید از سه ماه قبل اقدام کند. بنابراین عدم استقبال تماشاگران 
 ج��ام  جهانی، ارتباطی با وقایع اخیر نداش��ته و فرصتی طلایی بود که 

ما از دست دادیم.
<گردشگری از قطر در روزهای جام جهانی وارد ایران نخواهد شد

رئیس جامعه تورگردانان ایران نیز پیشتر گفته بود که گردشگری از قطر 
در روزهای جام جهانی وارد ایران نخواهد ش��د.ابراهیم پورفرج با اشاره 
به نزدیک ش��دن به بازی های جام جهانی۲۰۲۲ در قطر و برنامه هایی 
که ایران برای جذب تماشاچیان این بازی ها دارد، گفت: معتقد هستم 
تماشاچیان جام جهانی قطر به ایران سفر نمی کنند. تماشاچیان جام 
جهانی عموما ورزشکار و جوان هستند و ایران مقصد گردشگران جوان 
نیس��ت.او درخصوص وعده های وزیر میراث و گردشگری درخصوص 
در نظر گرفته ش��دن برنامه ریزی های مناسب و متعدد برای استفاده 
حداکثری از حضور گردشگران جام جهانی قطر به کیش و قشم، گفت: 
هرچند ما روی صحبت های وزیر خیلی حساب کرده بودیم اما بعدها با 

اتفاقاتی که شاهد بودیم، آن را رها کردیم.

<رویاپردازی های مختلف
اردش��یر اروجی کارش��ناس گردش��گری در این خصوص به خبرنگار 
اجتماع��ی آفتاب یزد گفت:»حدود ی��ک  ماه پیش من در مصاحبه ای 
اعلام کردم که بعید می دانم گردش��گری از جام جهانی قطر به کشور 
ایران جذب شود. در این راستا مسئولین جلسات مختلفی برگزار کردند 
 و به قطر رفت و آمد داش��تند اما روش��ن بود که این اتفاق برای ایران
 امکان پذیر نیس��ت. همچنین در آن زمان جزیره کیش در خصوص 
امکانات گردش��گری خود آمار مختلف��ی ارائه داد. ب��رای مثال تعداد 
هتل های ۵ س��تاره و ۴ س��تاره این جزیره اعلام شد همچنین اعلام 
کردند که ۲۱۰۰ اتاق ۵ س��تاره در این جزیره وجود دارد. جمعا اعلام 
می کردند که ۳ هزار و خرده ای اتاق با حدود 6 هزار تخت وجود دارد که 
حدود ۲ درصد از ظرفیت آماده شده قطر اعلام شد که در ایران آماده 
ش��ده است. همچنین برای رفت و آمد گردشگران نیز رویاپردازی های 
مختلفی وجود داشت. برای مثال اعلام کردند که دو فروند کشتی شبه 
کروز آماده شده است و در خصوص امکانات آن ها نیز تبلیغات مختلفی 
انجام شد.همچنین در این راستا یک مقایسه ای انجام داده و گفته بودند 
طبق برآوردها ظرفیت هتلینگ قطر محدود است و آن ها صرفا 7۰ هزار 
تخ��ت آماده کردند در صورتی که حدود ۲ میلیون نفر در جریان جام 
جهانی وارد این کشور می شوند. لذا پیش بینی می کردند که قطر ناچار 
می ش��ود از کشور های دیگر از جمله ایران کمک بگیرد. بنابراین تمام 
ظرفیت های رفاهی اعم از هتل، فضای گردشگری و حمل و نقل دریایی 
در استان های هرمزگان، سواحل بوشهر، خوزستان و جزایر قشم و کیش 

در حال آماده سازی بود تا بتوانند. «
<فضای بین المللی برای ایران آماده نبود

وی در خصوص عدم جذب گردش��گر گفت:» وقتی کش��ور ما تحریم 
است و فضای سیاسی خوبی ندارد کسی تمایل ندارد که به ایران بیاید. 
از سوی دیگر دفاتر مختلف گردشگری به خصوص در زمینه فوتبال اصلا 
مسافران را برای ورود به ایران بیمه نمی کنند و به آن ها اعلام می شود در 
صورت تمایل با مسئولیت خود به این کشور سفر کنند. لذا کسی تمایلی 
برای سفر به ایران ندارد خصوصا با جوسازی هایی که در خصوص ایران 
وجود دارد و در خارج از کشور نیز مقداری در این خصوص بزرگنمایی 
می شود. بنابراین از همان ابتدا مشخص بود که کسی به ایران نمی آید. 
یعنی مسئولین به جای اینکه به دنبال آن باشند که فضا را آماده کنند 
رفتند به دنبال آن که کمیت ها و امکانات ها را نشان دهند. در صورتی 
که باید فضا آماده می شد. برای مثال جو کشور باید به صورتی می بود 
که گردشگر تمایل می داشت به کش��ور بیاید. از سوی دیگر در بحث 
گردش��گری به یک تعامل جهانی نیاز است. گردشگری در دو فضا به 
صورت همزمان حرکت می کند. یک فضا فضای بین المللی است که این 
فضا استاندارد های بین المللی دارد. فضای دیگر فضای داخلی است که 
باید متنوع باشد و همه چیز یکسان نباشد. متاسفانه فضای بین المللی 
برای ایران آماده نبود و به همین دلیل نتوانستیم گردشگران را به ایران 
جذب کنیم هرچند که فضای داخلی مناسبی برای جذب گردشگران 

داریم.«
<عدم برنامه ریزی جامع

در ادامه س��عید شفیعا کارشناس گردشگری نیز در این باره به آفتاب 
یزد گفت:»بخشی از این موضوع مربوط به بازاریابی مقصد و یک برنامه 
استراتژیک استفاده از توریسم است. بحث دیگر هم بحث های بین المللی 
و داخلی است که آن هم بسیار اهمیت دارد. ما باید کلیت موضوع را به 
این شکل ببینیم؛ یک گردشگری که می خواهد بازی های جام جهانی 
را ببیند باید بدانیم چه جنس سفری را انتخاب می کند و بر مبنای آن 
برنامه ریزی ها را انجام دهیم. سوال من این است که آیا واقعا ما در این 
خصوص تیپ شناس��ی کرده ایم و می دانیم آیا تمایلات او در کشور ما 
برآورده می شود؟ ما باید می سنجیدیم که گردشگر خارجی به دنبال چه 
چیزی می گردد و چه امکاناتی درون کشور برای برآورده شدن تمایلات 
او باید فراهم ش��ود. اینکه به دنبال دسترسی، روادید و.... بودیم کفایت 
نمی کند. ما توانایی های لازم را داریم و بستر جذب گردشگر در کشور 
ما فراهم است اما سوال این است که آیا واقعا این کارهای لازم را انجام 
داده ایم؟ جواب من به این سوال منفی است و ما مهندسی نکرده ایم. از 
سوی دیگر اتفاقات بین المللی و حاشیه های نامربوطی که برای کشور ما 
درست شده باعث تصویرسازی غلطی در سطح بین المللی از ایران شده 
است. گردشگر خارجی تنها به هتل و اقامتگاه نیاز ندارد بلکه نیازمند 
مجموعه خدمت کامل است که متاسفانه ما در این حوزه ضعف داریم.«

 تاکنون حتی یک نفر هم از مسافران جام جهانی در ایران هتل رزرو نکرده است

فرصت جام جهانی هم از بین رفت

 اردش�یر اروجی: متاسفانه فضای بین المللی برای 
ای�ران آم�اده نبود و ب�ه همین دلیل نتوانس�تیم 
گردشگران را جذب کنیم هرچند که فضای داخلی 

مناسبی برای جذب گردشگران داریم

سعید شفیعا: ما توانایی های لازم را داریم و بستر 
جذب گردش�گر در کش�ور م�ا فراهم اس�ت اما 
سوال این اس�ت که آیا واقعا کارهای لازم را انجام 
داده ایم؟ جواب من به این سوال منفی است و ما 

مهندسی نکرده ایم

 سخنگوی کمیسیون آموزش مجلس:
فقط دانشجویان و دانش آموزان مرتبط با 

شبکه های معاند خارج از کشور در بازداشت هستند

کاهش ۷۰ درصدی جمعیت حیات وحش جهان در ۵۰ سال گذشته

 رابطه سیاه 7 مرد خارجی  با دختر تهرانی در فرحزاد!

 کرونا خبر 
=مبتلایان جدید: 155 نفر

=قربانیان جدید: 4 نفر 
=کل مبتلایان: ۷553609 نفر

=کل قربانیان: 144510 نفر
=بهبودیافتگان: ۷32۷858 نفر

=بیماران بدحال: 120 نفر
=واکسن تزریق شده دز اول: 65103042

=واکسن تزریق شده دز دوم:5850608۷ 
=واکسن تزریق شده دز سوم:312۷905

=مجموع واکسن تزریق شده: 154888183
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 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

آفتاب یزد – حس�ین بختیاری: قدیم ترها وقتی کودکی خردسال 
بودم پای حرف بزرگترها که می نشس��تم کلمات و حرفهایش��ان برایم 
غری��ب بودند، گاهی ترکی و گاهی فارس��ی س��خن می گفتند اما من 
خیلی از سخنانش��ان را متوجه نمی ش��دم، البته ن��ه اینکه آنها خیلی 
ثقیل صحبت می کردند، بلکه به این دلیل که من کودکی بیش نبودم 
و خ��ب از کودکان چه انتظاری می توان داش��ت که ح��رف بزرگترها 
را بفهمن��د، دنی��ای کودکی دنیای بازی و س��رگرمی و بریز و بپاش و 
ش��یطنت و ش��لوغ کاری س��ت، در دنیای کودکی حتی گاهی واژه ها 
درست ادا نمی شوند، روی همین اصل در هنگام حرف زدن کودکان و 
ادای کلمات بزرگترها با خودشان می گویند: »نگاه کن چه بامزه حرف 
میزن��ه قوربونش برم« به هر حال دنی��ای کودکی من نیز مانند خیلی 
از کودکان همس��ن و س��ال من به همین منوال گذش��ت تا زمانی که 
کمی بزرگتر ش��دیم و راهی مدرسه شدیم، آنجا بود که دریافتم آدمها 
برای بیان مقصودش��ان ب��ا یکدیگر حرف می زنند و به وس��یله واژه ها 
با ه��م ارتباط برقرار می کنند، هر چه می گذش��ت ب��ا اینکه به تعداد 
دروس زمان مدرس��ه ما افزوده می شد نمی دانم چرا با هیچ درسی و با 
هیچ کتابی بجز زبان و ادبیات فارسی نمی توانستم انس و الفت برقرار 
کنم. مش��ق نوش��تن و دیکته نوشتن و انشا نوشتن را دوست داشتم و 
آرزو می کردم که ای کاش در تمام طول س��ال، در همه زنگ ها درس 
فارسی داشتیم و فارس��ی می خواندیم، از همان زمانها بود که دانستم 
در کلاس هایی نظیر حس��اب و هندسه و علوم تجربی و تاریخ و مدنی 
به هیچ کجا نمی رس��م، چرا که اص��لا علقه و علاقه ای میان من و این 
دروس برقرار نش��ده بود، من فقط دوس��ت داشتم با کلمات و عبارات 
ادب��ی ارتب��اط برقرار کنم و ب��ه آنها نزدیک و نزدیکتر ش��وم، خاطرم 
هس��ت گاهی اوقات حت��ی زمانی که دیکته ام را نوش��ته بودم، خودم 
ب��ه خودم دیکت��ه می گفتم و خودم ورقه خ��ودم را تصحیح می کردم، 
خواندن ش��عر و داستان های کوتاه، ش��ده بود بخش جدایی ناپذیر از 
زندگی من و هرچه زمان می گذش��ت این پیوند عمیق تر می شد. یادم 
هس��ت پ��ول توجیبی هایی که م��ادرم به من می داد ت��ا در زنگ های 
تفریح برای خ��ودم خوراکی بخرم را جمع می کردم تا اندازه به میزان 
قیمت یک کتاب بش��ود تا بتوانم بروم آن را خریداری کنم و مش��غول 
مطالعه اش بش��وم. هنوز هم برخ��ی از آن کتابها را دارم، یادش بخیر، 
»قصه ه��ای خوب برای بچه های خوب« یکی از بهترین آن کتابها بود، 
داس��تان هایی که شیرین بودند و عبرت آموز، آن زمانها کیهان بچه ها 
هم منتشر می شد و من گاهی این مجله را هم خریداری و مطالبش را 
مطالعه می کردم. بعدها که بزرگتر شدم رفتم و عضو کتابخانه مدرسه 
ش��دم و از کتابهایی که در قفسه های آن کتابخانه بود استفاده کردم، 
کتابهایی که ش��اید اگر می خواس��تم آنها را خری��داری کنم باید پول 
زیادی را بابتشان خرج می کردم. یک روز معلم ادبیاتم مرا در کتابخانه 
دی��د و گوی��ا آن نوبت، اولین دفعه ای نبود که م��را در آنجا دیده بود، 
نزدیکتر آم��د و گفت: »چی می خونی؟« گفتم: »کتاب داس��تان آقا« 
گفت: »بیشتر موقع ها اینجا می بینمت، چرا نمی ری تو حیاط با بچه ها 
بازی کنی؟« گفتم: »دلم می خواد کتاب بخونم، بازی همیش��ه هست، 
اما فرصت برای کتاب خوندن کمه« دس��تی به س��رم کشید و گفت: 
»آفرین کار خوبی می کنی، اگه خواس��تی می تونم کتابهای خوب بهت 

معرفی کنم.« 
بع��د از آن روز ب��ا معلم ادبیاتمان ارتباط بیش��تری برقرار کردم، او به 
م��ن کتابه��ای خوب معرفی می ک��رد و من هم یا آنه��ا را از کتابخانه 
مدرس��ه امانت می گرفتم یا آنها را از کتابفروش��ی خریداری می کردم. 
آنقدر علاقه داشتم که برای خرید یک کتاب حتی به چند کتابفروشی 

در چن��د محله س��رمی زدم تا کت��اب موردنظرم را پیدا کنم، دس��ت 
آخر هم موفق می ش��دم. یکبار در همین جستجوهای مکرر یک مغازه 
را دی��دم ک��ه داخلش پر ب��ود از کتابهای جورواج��ور، هنگامی که به 
تماش��ای کتابها ایس��تادم مرد مغازه دار متوجه خیره بودنم شد، چند 
 لحظ��ه ایس��تادم تا اینک��ه او از مغازه اش بیرون آم��د و گفت: »کتاب 
دوس داری؟« گفت��م: »خیل��ی« گفت: »آفرین، اگ��ه می خوای بیا یه 
کتاب انتخاب کن بهت بدم ببری بخونی« گفتم: »آخه زیاد پول ندارم 
که بخوام کتاب بخرم، فعلا تماشاشون می کنم تا بعد که پول تو جیبی 
گرفتم میام می خرم ازتون« لبخندی روی لبش نشس��ت و گفت: » ما 
اینجا کتاب نمی فروش��یم، کتاب اجاره می دی��م، بنابراین فکر می کنم 
 ب��ا هم��ون پولی که تو جیبته هم بتونی یه کت��اب اجاره کنی و ببری

 بخونیش« 
الان که در این سن و سال قرار دارم با خودم می گویم پیرمرد چه کار 
خوبی را پیش��ه خود کرده بود، او هم لاب��د از دوران کودکی تا همان 
س��ن و س��الی که من دیدمش کتابهای زیادی را خریده و خوانده بود 
و حالا دلش می خواس��ت آن کتابها را به دیگران هم بدهد تا آنها هم 
بتوانند آن کتابها را مطالعه کنند، چه چیزی از این بهتر؟ راس��تش در 
تم��ام طول عمرم غیر از آن پیرمرد، فرد دیگ��ری را ندیدم که چنین 
شغل باشکوهی داشته باشد، او در مغازه اش کالایی داشت که نه تمام 
می ش��د و نه خراب، کتابها را به امانت به مردم می سپرد و برای مدت 
زمان��ی که آن کتابها در دس��ت آنها قرار داش��ت مبلغ��ی را به عنوان 
اج��اره می گرفت تا به آن وس��یله امورات زندگ��ی اش را هم بچرخاند. 
 از آن مغ��ازه کتابهای زیادی اج��اره کرده و خوان��دم، هیچوقت یادم

 نمی رود. »بینوایان«، »دور دنیا در هشتاد روز«، »سپید دندان«، »ده 
هزار فرس��نگ زیر دریا« و... همه نوع کتابی می شد در آنجا پیدا کرد، 
حتی کتابهایی که خیلی از کتابفروش��ی ها  حتی یک نسخه از آنها را 

هم نداشتند. 
القصه زمان گذشت و من بزرگ شدم و به سن جوانی قدم گذاشتم و 
در همین مسیر بزرگ ش��دن با کتابها و واژه ها و شعرها و نوشته های 
بیشتری آشنا شدم، کتابهای مارکز را خواندم، کتابهای کافکا را مطالعه 
کردم، نوش��ته های صادق هدایت، آثار ویکتور هوگو، داس��تان بی نظیر 
احمد محمود، غلامحس��ین ساعدی، اکبر رادی، محمود دولت آبادی، 
پائولو کوئیلو، دوسنت اگزوپری و خیلی های دیگر و با خواندن هر کدام 
از این آثار با دنیای عمیقی از ناش��ناخته ها و افکار و عقاید آشنا شدم 
که اگر فرصت خوانش آنها را پیدا نمی کردم زیانی همیش��گی نصیبم 
می ش��د که هرگز نمی توانستم جبرانش کنم. راستش را بخواهید الان 
که به این س��ن و س��ال رس��یده ام، از راهی که در آن قدم گذاش��تم 
 اصلا پشیمان نیستم و دوست دارم اگر روزی دوباره به این دنیا آمدم 

 باز هم به س��مت ادبیات گرایش پیدا کنم و به وس��یله آن زندگی ام را 
س��ر و سامان بخش��م، از خدا که پنهان نیست، از شما چه پنهان باید 
بگویم که ادبیات حال مرا خوب می کند و در دلم آرامشی وصف ناپذیر 
بنیان می نهد، آرامشی که نمونه آن را در هیچ جای دیگری نمی توانم 
پیدا کنم، آرامش��ی اصیل و ناب. وقتی ش��عر می خوانم، وقتی داستان 
مطالع��ه می کنم، واژه ها م��را می برند به لایتناهای حی��ات و در آنجا 
ساکنم می کنند و لذتی وافر نصیبم می نمایند، همیشه با خودم گفتم 
چ��ه چیزی دل انگیزتر از آن اس��ت که تو ب��دون آنکه از جایت تکان 
بخوری با مطالعه یک کتاب به سیر و سفری عمیق و ژرف بپردازی و 
به درون س��رزمین های ناشناخته بروی و با اندیشه های یک فرد دیگر 
که بسیار درتر از تو در خانه اش نشسته و مشغول نوشیدن چای است، 
آشنا شوی. برای مثال من هرگز در طول عمرم شانس این را نداشته ام 
که نویس��نده ای مانند چخوف یا شکس��پیر را ببین��م، اما حداقل این 
سعادت نصیبم شده که »سه خواهر«، »دوئل« و »باغ آلبالو«ی اولی و 
»همل��ت«، »مکبث« و »رومئو و ژولیت« دومی را بخوانم و از خواندن 
آنها لذتی وافر ببرم. خواندن کتاب هم در آن زمانهایی که کودکی بیش 
نبودم و به اقتضای سن و سالم کتابهای کودکان را می خواندم و هم در 
روزگار کنونی که قدم در میانسالی گذاشته ام و کتابهای مفهومی تری 
را مطالعه می کنم، برای من مانند نفس کش��یدن و غذا خوردن لازم و 
ضروری شده است، بدون کتاب حال و روز خوبی ندارم و انگار چیزی 
گم کرده ام که باید آن را پیدا کنم. ش��اید خیلی ها معتقد باش��ند که 
تماش��ای فیلم یا تئاتر و حتی گوش دادن به موسیقی بهتر از خواندن 
کتاب اس��ت، با تمام  وجود برای این عقیده  احترام قائلم اما خودم از 
میان تمام کارهای دنیا کتاب خواندن را در اولویت قرار می دهم، حتی 
اگ��ر یک روز غذا نخورم برایم مهم نیس��ت، اما اگر کتاب نخوانم حال 
و روز درس��تی ندارم. با اینکه سالهای زیادی از عمرم را صرف مطالعه 
آث��ار بزرگان ادبیات ایران و جهان کرده ام اما به جرات می توانم بگویم 
که هنوز دلم می خواهد بیشتر بخوانم و بیشتر بیاموزم. روزی فردی از 
من پرسید: »شما که این همه مطالعه می کنید، آیا خودتان هم کتابی 
نوش��ته اید؟« جواب��ی به آن فرد ندادم اما همیش��ه با خودم می گویم 
وقت��ی اینهمه اثر ادبی بی نظیر ب��رای خواندن وجود منِ یک لاقبا چه 
حرفی می توانم برای زدن در حوزه ادبیات داشته باشم، پس بهتر است 
 به جای اینکه قلم به دس��ت بگیرم و کاغذها را سیاه کنم، کار مفیدتر 
 مطالع��ه کتابهای دیگ��ران را به بهترین ش��کل ممک��ن انجام بدهم، 
 واژه هایش��ان را با دقت بخوان��م و با تفکری که در ذهنم انجام می دهم
 به منظور نظر آنان از نوشتن کتابها بیشتر پی ببرم که اگر بتوانم به خوبی 
از عه��ده انجام دادن چنین کاری بر بیایم می توانم با افتخار بگویم که 
کاری بزرگتر از نوش��تن کتاب را انجام داده ام، چرا که دانش و تجربه 
و آموخته ه��ای دیگران را در ذهن��م ذخیره کرده ام تا در موقعیت های 
مختلف از هر کدام از آنها بهترین استفاده ها را ببرم و آنها را در اختیار 
دیگران قرار دهم، وقتی تو لبریز دانس��ته ها و داشته های ادبی دیگران 
باش��ی چنان اعتماد به نفس��ی وجودت را فرا می گیرد که قابل وصف 
نیس��ت و چه چیزی از این بهتر که اگر فردی سوالی از تو پرسید یا از 
تو اظهارنظر خاصی را درباره یک مس��ئله یا موضوع جویا ش��د، بتوانی 
با تکیه بر اندیش��ه هایی که متعلق به بزرگان اس��ت و در وجود تو قرار 
دارد پاس��خ او را بدهی و به بهترین ش��کل ممکن راهنمایی اش کنی، 
ش��اید این هم زکات خواندن آن کتابها باشد که ارائه اش به دیگران بر 
عهده تو گذاش��ته شده است، بنابراین سعی کن انجامش دهی و در به 
ثمر رساندنش حتی به اندازه یک قدم، کوتاهی نکنی، باشد که همگی 

راه رستگاری را بیابیم.

واگویه های یک نویسنده پیرامون واژه های زبان فارسی

وقتی با ادبیات حال آدم خوب می شود

»شب،  داخلی...« 
در آسیا پاسیفیک 

نامزده��ای پانزدهمین دوره جوایز اس��کرین آس��یا 
پاس��یفیک معرفی ش��دند و از ایران وحید جلیلوند 
برای نگارش فیلمنامه »ش��ب، داخلی، دیوار« نامزد 
جایزه بهترین فیلمنامه و نوید محمدزاده برای بازی 
در این فیلم نامزد جایزه بهترین اجرا شدند. همچنین 
فیلم مستند »دختران چوبی- دوئتی برای یک رویا« 
س��اخته آزاده بیزارگیتی محص��ول ایران و چک نیز 
نامزد جایزه بهترین مس��تند شد. به گزارش ایلنا به 
نقل از ورایتی، ۱۱ نوامبر برندگان آس��یا پاس��یفیک 

اعلام خواهند شد.

رونمایی از »باشگاه نهال« 
مراسم رونمایی از باشگاه نهال با حضور مدیر شبکه 
امید، پنجش��نبه گذش��ته ۲۱ مهر برگزار ش��د. به 
گزارش مهر، احسان مهدی، علی اکبر ذاکری، حامد 
 مدرس، محمود سلامیان، آرزو مقدم، مریم وطن پور، 
علی افشاری و میثم فکری از جمله مهمانان این برنامه 

بودند.

 »دژاوو« در »تئاتر تهران«
گ��روه بازیگر نمایش »دژاوو« ب��ه کارگردانی مهدی 
زعفرانی که قرار اس��ت از ام��روز ۲۳ مهر در پردیس 
تئات��ر ته��ران روی صحن��ه ب��رود، از مخاطب��ان و 
علاقه  مندان برای تماشای این اثر نمایشی دعوت به 
عمل آوردند. به گزارش مهر، »چند غریبه در مکانی 
غریب …، نه زبان یکدیگر را می فهمند؛ نه آشنایی 
می یابند؛ از کجا آمده اند؟ مقصد آن ها تنهایی است؛ 

پهنه این بیابان را انتهایی نیست!!!   

ویکتوریا دانشور درگذشت
ویکتوری��ا دانش��ور، در ۹۵ س��الگی از دنی��ا رف��ت. 
محمدحس��ین دانایی، برادرزاده ج��لال آل احمد- با 
اعلام درگذش��ت ویکتوریا، خواهر س��یمین دانشور، 
گفت: »ویکی خانم«، شامگاه پنجشنبه، ۲۱ مهرماه 
از دنیا رفتند. ویکتوریا دانشور از اوایل مهرماه به علت 
کهولت س��ن در سی سی یو بس��تری بود و به گفته 
پرستارش تنها قلب او به وسیله دستگاه کار می کرد. او 
که تنها بازمانده دانشورها بود در خرداد ۱۳۰۵ به دنیا 
آمدو پنج سال از سیمین دانشور کوچک تر بود./ ایسنا 

پروفس�ور سیدحس�ن امین : 
»تاری��خ بیهق��ی« اث��ر خواجه 
ابوالفض��ل بیهقی، نه تنها تاریخ 
مستند بی غرضانه، بلکه یک اثر 
ادبی و شاید بهترین اثر منثور در 
ادب کلاسیک پارسی دری است. 
در معرف��ی این اثر فاخر در صد 
س��ال اخیر تعدادی از استادان 
ادب موث��ر بوده اند و م��ا اینجا 
به معرفی دو تن از پیش��گامان 
تصحیح انتق��ادی تاریخ بیهقی 
نامدار  نویس��نده  می پردازی��م. 
محمدعلی جمال زاده خاطره ای 
از دیدار خود با دکتر قاسم غنی 

در س��الهای پایانی سلطنت رضاشاه در تهران نقل 
می کند که به تصادف آنجا در اتاق انتظار با ش��یخ 
عبا به دوش بی عمامه و ردایی هم صحبت می شود 
ک��ه به نام علی اکبر فیاض از فضلای حوزه علمیه 
خراس��ان است و از مش��هد به تهران آمده و حالا 
مشمول توجه و حمایت نماینده مشهد در مجلس 
ش��ورای ملی قرار گرفته است. در آن زمان وزارت 
فرهنگ برای تدریس ادبیات فارسی در دبیرستان 
ها، گزیده ای از متون کلاسیک را به استادان وقت 
س��فارش می داد و تهی��ه گزیده تاری��خ بیهقی را 
نیز دکتر قاس��م غنی تقبل ک��رده بود. دکتر غنی 
هم که دیوان حاف��ظ را با علامه محمد قزوینی و 
رباعیات خی��ام را با محمدعلی فروغی چاپ کرده 
بود، از این فرصت اس��تفاده کرد و با درست کردن 
انتقال فیاض از فرهنگ مشهد به تهران و تسهیل 

ثبت نام او ب��رای تحصیل در 
دانشسرای عالی، به مشارکت 
فیاض به تصحیح تمام تاریخ 
بیهقی پرداخت. سیروس غنی 
از همکاری فیاض با پدرش در 
تصحی��ح تاریخ بیهقی و س��ر 
رس��یدن قوام الس��لطنه برای 
م��ن خاطره ای نق��ل کرد، که 
من س��ابقا در سخنرانی خود 
در مجلس بزرگداش��ت استاد 
دانش��گاه فردوسی  فیاض در 
نقل کردم. متن مصحح غنی 
و فی��اض در ۱۳۲۴ از س��وی 
وزارت فرهن��گ چاپ ش��د و 
گرچه گاهی در قرائت عبارات بی اشکال نیست، در 
 مجموع نسخه ای منقح و بهتر از نسخه های قبلی

 از جمله نسخه مصحح ادیب پیشاوری است. 
من مقال��ه ای در باب همکاری غن��ی و فیاض در 
تصحی��ح تاری��خ بیهقی در ۱۳۸۴ در ش��ماره ۱۳ 
مجله حافظ نوشتم که بعداً مورد استفاده دیگران 
واقع ش��د و ب��دون ارج��اع به مقاله م��ن با نوعی 
انتحال و س��رقت ادبی، همان مطالب تکرار ش��د. 
مطلب حاضر چکیده س��خنرانی من اس��ت که در 
افتتاحیه دوازدهمین همایش بین المللی بیهقی در 
 روز اول آبان ۱۴۰۱ در دانش��گاه حکیم سبزواری
 خواهم گفت و بعد با تفصیل بیش��تر در نشس��ت 
تخصصی بیهقی پژوه��ی و بیهقی پژوهان به نقد 
و بررسی بیش��تر این تصحیح و شناخت بهتر این 

مصححان خواهم پرداخت. 

 رویدادهای هنری

 خبر کوتاه 

مفقودی
 مجوز حمل سلاح گلوله زنی ۵ تیر گلنگدنی۳ کالیبر 7/۹۲ ساخت ایران 
شماره سریال ۱۸۹۲7۴۱ و شماره اسلحه ۵۹۲۹۰ به نام سیاوش فرامرزی 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

مفقودی
وکالتنام��ه به ش��ماره ۲۹۸۱۹مورخه۱۳۹۸/۱۱/۱۲ بن��ام فرانک محبوب 
تنظیمی دفترخانه ۹ ملاردمفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

مکافات اجتماعی
ادامه از صفحه اول:

هدای��ت، تس��کین دهنده اجتماع نیس��ت. آن ه��م هدایتی ک��ه منجر به 
هزینه های هنگفت برای کش��ور می ش��ود. این نوع هدای��ت به درد جامعه 
 خورده اس��ت؟ اصلا میشود توضیح داد این س��بک از هدایت خلق الله چه 
بر سر تک تک افراد جامعه آورده است؟ فراموشی این اصل که هدایت مردم 
مهم تر از رضایت ملت می باش��د هیچ تاثیر مثبتی بر جامعه نگذاشته است. 
کمتر کس��ی در دنیا پیدا می ش��ود که به اندازه ی افراد و گروه های خاصی 
که هدایت شبانه روزی مردم را بر عهده دارند، تمام زحمات مردم را یکجا 
هدر دهند. مردم ایران سالهای سال، هدایت شبانه روزی و دخالت در امور 
شخصی شان را با رفتار و کردار متمدنانه ی خویش صبورانه تحمل کرده اند. 
حتی در س��ال های س��ختی که مردم از کش��ور دفاع می کردند و به دنبال 
تحق��ق آرمانهای انقلاب بودن��د، هدایتگران ملت همچنان به کار خویش با 
شدت ادامه می دادند، و متوجه این امر مهم نبودند که اوضاع کشور و نسل 
امروزین ما در حال تغییر اس��ت و در این م��دت هیچکس متوجه این امر 
مهم نش��د. اولویت های اصلی داخلی فراموش شد، تلاش برای بهبود اوضاع 
اقتصادی فراموش شد، رضایت ملت فراموش شد، رفع فقر، تبعیض بیکاری، 

فساد و رانت فراموش شد، و فقط و فقط هدایت مردم فراموش نشد.

»رضا« ترجیح داد روی صحنه باشد
امیرحس��ین آقایی کارگردان نمایش »رضا« که این روزها در مرکز تئاتر مولوی 
روی صحنه است، درباره موضوع این اثر نمایشی گفت: نمایش »رضا« دارای ۹ 
اپیزود است که هر اپیزود قصه ای متفاوت دارد و روایت گر اقشار مختلف اجتماعی 
است که به مقاصد مختلف به زیارت امام رضا )ع( می روند. وی تأکید کرد: »رضا« 
تم مذهبی ندارد و صرفاً یک نمایش اجتماعی است که در فضای مذهبی شهر 
مشهد روایت می شود و می تواند در هر شهر دیگری نیز روایت شود. آقایی با بیان 
اینکه برای اجرای نمایش »رضا« از المان های نمایش های ایرانی اس��تفاده شده 
است، درباره نحوه نگارش متن توضیح داد: جابر رمضانی به همراه یک تیم و به 
صورت کارگاهی نمایشنامه »رضا« را نوشت و سال ۹۱ در کارگاه نمایش مجموعه 
تئاتر شهر به صحنه برد. با توجه به اینکه ۱۰ سال از زمان نگارش متن گذشته، 
با اجازه ای که جابر رمضانی به ما داد با توجه به شرایط روز جامعه، تغییراتی در 
متن ایجاد شد. کارگردان نمایش »رضا« با اشاره به اینکه نمایش تا ۳۰ مهر اجرا 
دارد، درب��اره دلایل اجرای نمایش در ش��رایط فعلی جامعه تأکید کرد: انتخاب 
خودمان بود که در ش��رایط فعلی که امکان تبلیغات مناس��ب نداریم و با ریزش 
مخاطب نیز مواجه هستیم، نمایش »رضا« را روی صحنه ببریم. فکر کردیم بهتر 
است روی صحنه باشیم زیرا معتقدیم روی صحنه بودن نمایش »رضا« بهتر از 
نبودنش است. به گزارش مهر، وی ادامه داد: هیچکس نمی داند در شرایط فعلی 
روی صحنه بودن بهتر است یا نبودن، ما هم نمی دانیم و باید زمان سپری شود 
و تأثیرگذاری های هر کدام از این نگاه ها مشخص شود. ولی ۴۰ تا ۵۰ مخاطبی 
که هر ش��ب در سالن اجرای نمایش »رضا« حضور پیدا می کند بعد از تماشای 
اثر از حضور خود در س��الن راضی است و این تجربه بیانگر این است که کارمان 

تأثیرگذاری اجتماعی در حد خود را انجام می دهد.

سینمای ایران
 برنده ۲ جایزه جشنواره بوسان شد 

بیس��ت و هفتمین دوره جش��نواره فیلم بوس��ان به کار خود پایان داد و فیلم 
»دِرب« جدیدترین ساخته هادی محقق که فیلم افتتاحیه این رویداد سینمایی 
بود در نهایت موفق به کسب جایزه بخش »رقابتی »کیم جی سئوک« شد که 
ویژه فیلمسازان تثبیت شده آسیایی است و جایزه نقدی ۱۰ هزار دلاری همراه 
می ش��ود. در سایر بخش های جشنواره فیلم بوسان نیز مستند »عشق فوتبال« 
س��اخته مشترک شارمین مجتهدزاده و پالیز خوشدل که در بخش رقابتی آثار 
مس��تند حضور داش��ت، جایزه »BIFF Mecenat Award« را از آن خود 
کرد که با هدف کشف و حمایت از مستندسازان مستعد و نوظهور آسیایی در 
جشنواره بوسان اعطا می شود. جایزه اصلی بخش رقابتی جریان های نو امسال 
جش��نواره بوسان هم به فیلم »مس��تاجر وحشی« ساخته لی جونگ-هونگ از 
کش��ور میزبان کره جنوبی رسید. سینمای ایران امسال حضور چشمگیری در 
جش��نواره بوسان داشت و »بدون خرس« به کارگردانی جعفر پناهی در بخش 
اسطوره ها، »ش��ب، داخلی، دیوار« س��اخته وحید جلیلوند و »برادران لیلا« از 
س��عید روستایی در بخش »پنجره ای به سینمای آس��یا«، فیلم »بی پایان« به 
کارگردانی نادر س��اعی ور )محس��وب مش��ترک ایران، آلمان، ترکیه( در بخش 
رقابت��ی »جریان های نو«، فیلم »لذت« به کارگردانی صادق اس��حاقی و »دره 
ب��اد« به کارگردانی س��میرا ن��وروز ناصری در بخش »رقابت��ی فیلم های کوتاه 
آسیایی«، »جمعه می بینمت رابینس��ون« از میترا فراهانی در بخش »ویترین 
مس��تند« و »زندگی و زندگی« ساخته علی قوی تن نیز دیگر فیلم های ایرانی 
 در این رویداد سینمایی بودند. همچنین سعید روستایی یکی از سه داور جایزه
 )Sonje Award( ویژه بخش رقابتی فیلم های کوتاه کره ای و فیلم های کوتاه 
آسیایی است. به گزارش ایسنا، جشنواره فیلم بوسان بین روزهای ۱۳ تا ۲۲ مهر 

)۵ تا ۱۴ اکتبر( در شهر بوسان کره جنوبی برگزار شد.

اکران »انفرادی« ادامه دارد 
فیلم سینمایی »انفرادی« ساخته مسعود اطیابی و تهیه کنندگی ابراهیم عامریان 
در تابستان ۱۳۹۸ تهیه و تولید شد و سپس در 7 اردیبهشت ۱۴۰۱ در سینما های 
سراسر کشور اکران شد. انفرادی درحال حاضر با فروش ۶۹ میلیارد و ۳۴7 میلیون 
و ۴۴۳ هزار تومانی توانسته پرفروش ترین فیلم تاریخ سینمای ایران شود. مسعود 
اطیابی کارگردان و تهیه کننده سینما در خصوص ادامه دار بودن فیلم »انفرادی« 
گفت: اکران این فیلم از اردیبهش��ت ماه بوده و با توجه به اوضاع و ش��رایط فعلی 
زمان دقیق پایان اکران فیلم انفرادی مشخص نیست. به گزارش باشگاه خبرنگاران، 
اطیابی در خصوص پایان اکران فیلم  »انفرادی« و اکران فیلم های جدید گفت: اگر 
فیلم های جدید در این بازه زمانی اکران شوند، با استقبال خوبی مواجه نخواهند 

شد، به همین دلیل مدت اکران برخی فیلم ها همچنان ادامه دارد. 

»خیابان« در کاشان  
آفتاب یزد: آیین اکران عمومی فیلم داستانی »خیابان« به تهیه کنندگی علی 
اصغربهنیه و نویس��ندگی و کارگردانی سیدحسن یوسفی در دوازدهمین دوره 
»در هفته فیلم و عکس« در پردیس سینمایی کاشان برگزارشد. در این مراسم 
دکتر میثم نمکی ریاس��ت اداره فرهنگ و ارش��اد اس��لامی کاشان از برگزاری 
دوازدهمین دوره در هفته فیلم و عکس ابراز خرس��ندی کردند و بیان نمودند 
این روی��داد محفلی از ارتقا و س��طح کیفی بالایی برای فیلمس��ازان هنرمند 
برخورداراس��ت. اولی��ن دوره »در هفته فیلم و عکس« در س��ال ۱۳7۱ برگزار 
گردید و هم اکنون پس از گذشت ۳۰ سال در کاشان برگزارشد که ۱۵ فیلم در 
بخش ملیّ و ۲۱ فیلم در بخش کاشان به مدت ۳ روز اکران گردید و در پایان 

به نقد و بررسی آثار پرداخته شد و تا پاسی از شب ادامه داشت. 

 بیهقی پژوهی و بیهقی پژوهان
 دکتر قاسم غنی و دکتر فیاض
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آفتاب یزد – نجمه حمزه نیا: قلب، حیاتی ترین عضو بدن انس��ان است 
و در مع��رض بیماری ه��ای مختلفی قرار دارد که در ص��ورت عدم درمان 
ب��ه موقع می تواند س��امت فرد را ب��ه صورت جدی به خط��ر بیندازد اما 
خوش��بختانه راه های بس��یاری برای درمان بیماری ه��ای قلبی وجود دارد 
ک��ه یکی از مفید ترین و کم خطرترین آنها، فنر زدن رگ های قلب اس��ت 
لذا با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد در اینباره با دکتر نادر افش��اری، 
متخص��ص قلب و عروق و دکتر محمد حس��ین نجف��ی، متخصص قلب و 

عروق و دکتر لیا عسگرپور، متخصص قلب و عروق گفتگو کرده است.
دکتر افشاری در این باره می گوید: فنر زدن رگ های قلب اصطاحی است 
ک��ه برای باز کردن گرفتگی عروق کرونری با اس��تفاده از اس��تنت به کار 
می رود.این عمل که به اس��م آنژیوپاستی شناخته می شود، روشی درمانی 

برای از بین بردن تنگی رگ ها است. 
وی اظهار کرد: در گذشته آنژیوپاستی به وسیله بالن های مخصوص انجام 
می گرفت اما در س��ال های اخیر عاوه بر بالن از فنر یا استنت هم استفاده 

می شود.
ای��ن متخصص قلب و عروق ادامه داد: اس��تنت یا فنر، لوله توری نازکی از 
جنس فلز اس��ت که با کمک ابزارهای خاص در رگ های گرفته ش��ده قرار 
می گیرد و از انقباض و چسبندگی دیواره رگ ها جلوگیری می کند.استنت 
قبل از ورود به بدن، حجم و اندازه کوچکی دارد و به راحتی داخل مجراها و 
رگ های بدن قرار می گیرد. پس از فنر زدن رگ های قلب و قرارگیری فنر 
در عروق، حجم آن  افزایش پیدا می کند و به اندازه مورد نیاز باز می شود.

وی مط��رح کرد: مهمتری��ن کاری که فنر انجام می دهد، باز نگه داش��تن 
رگ ها بعد از انجام آنژیوپاستی است. فنرها عاوه بر باز نگه داشتن عروق 
خون��ی بدن برای رفع گرفتگی ع��روق کرونر، عروق گردنی، عروق اندام ها، 

مری، میزنای و سایر مجراهای بدن نیز مورد استفاده قرار می گیرند.
دکت��ر افش��اری افزود:برای باز ک��ردن عروق کرونری )س��رخرگ هایی که 
از آئورت خارج می ش��وند( از روش نیمه تهاجمی آنژیوپاس��تی اس��تفاده 
می کنن��د، در این روش گرفتگی رگ ها با اس��تفاده از بادکنک مخصوصی 

از بین می رود.
این متخصص قلب و عروق توضیح داد: آنژیوپاستی همیشه موفقیت آمیز 
نیست و در یک س��وم موارد رگ های گشاد شده دوباره مسدود می شوند. 
ب��رای جلوگیری از بروز این اتفاق از فنر اس��تفاده می کنن��د، فنرها مانند 
داربس��ت در دیواره رگ ق��رار می گیرند، فنر زدن رگ ه��ای قلب احتمال 

گرفتگی مجدد عروق قلب را کاهش می دهد.
وی در پاس��خ به این پرس��ش ک��ه " فنر زدن قلب چگونه اس��ت"، گفت: 
برای فنر زدن قلب، ابتدا پزش��ک میزان گرفتگی رگ های قلب را از طریق 
آنژیوگرافی بررسی می کند. در آنژیوگرافی در قسمتی از کشاله ران بیمار، 
بی حسی موضعی ایجاد می کنند و لوله باریک کوچکی را از آن جا به سمت 
رگ های قلب می فرس��تند.با تزریق مایع مخصوص��ی به این لوله، از درون 
رگ ه��ا عکس برداری ص��ورت می گیرد و میزان گرفتگی رگ ها مش��خص 

می شود.
دکت��ر افش��اری ادامه داد: پزش��ک برای درم��ان بیمار بر اس��اس نتیجه 
آنژیوگراف��ی و مقدار گرفتگی رگ ها، از درمان دارویی، جراحی یا فنر زدن 

رگ های قلب استفاده می کند.
ای��ن متخصص قلب و عروق تصریح کرد: در مراحل درمان گرفتگی رگ ها 
فنر زدن بعد از درمان دارویی و قبل از جراحی باز قرار می گیرد. عمل فنر 
زدن قلب عمل چندان س��نگینی نیس��ت و درصد موفقیت بالایی دارد. در 
این روش درمانی از یک مجرای فلزی مش��بک برای جلوگیری از گرفتگی 

رگ های باز شده استفاده می کنند.
وی عن��وان کرد: فنر همراه ب��ا بالن مخصوص در قس��مت تنگ رگ قرار 
می گی��رد و با افزایش باد بالن، فن��ر افزایش حجم می دهد و گرفتگی رگ 
را برطرف می کند. پس از گش��اد ش��دن رگ، فنر مانند داربست محکمی 

در دیواره رگ باقی می ماند و از افتادگی دیواره رگ پیشگیری می کند.
دکتر افش��اری اب��راز کرد: بس��یاری از بیماران از فن��ر زدن رگ  های قلب 
می ترس��ند و تمایلی به استفاده از این روش درمانی ندارند، این افراد باید 
بدانند که خطر عمل فنر زدن قلب در مقایس��ه با جراحی باز قلب بس��یار 

کمتر است و درصد موفقیت آن بیشتر است.
این متخصص قلب و عروق در پاس��خ به این پرس��ش که "چه زمانی فنر 
زدن رگ های قلب لازم اس��ت"، گفت:درد مداوم قفسه سینه ممکن است 
ناشی از گرفتگی عروق کرونری باشد. گرفتگی رگ های قلب باعث کاهش 
جریان خون قلب می ش��ود که نتیجه آن نرس��یدن خون و اکسیژن کافی 
ب��ه ماهیچه قلب اس��ت.در این حالت قلب ضعیف می ش��ود و فرد قادر به 
انجام فعالیت های سنگین بدنی مانند دویدن، بالا رفتن از پله ها، ورزش یا 

کارهای مشابه نخواهد بود.
وی اضافه کرد: تنگی نفس، تپش قلب، خس��تگی و درد پیش رونده قفسه 
س��ینه که در دس��ت چپ پخش می شود از نش��انه های گرفتگی رگ های 
قلب هس��تند که باید توسط متخصص مورد بررس��ی قرار گیرند.گرفتگی 
رگ های قلب اگر به موقع تش��خیص داده نش��ود و ب��رای درمان آن اقدام 

نکنی��د، باعث مس��دود ش��دن رگ ها و س��کته قلبی خواهد شد.مس��دود 
ش��دن رگ قل��ب به ط��ور حت��م باعث س��کته قلب��ی یا مغزی می  ش��ود، 
 در حالی ک��ه احتم��ال بروز س��کته پ��س از فن��ر زدن قلب بس��یار ناچیز

 است.
وی مراحل عمل فنر زدن رگ  های قلب را اینگونه تشریح کرد: برای انجام 
فنر زدن قلب، ابتدا پزش��ک یکی از رگ های اصلی پای راس��ت یا چپ را 
انتخ��اب می کند.اطراف رگ مورد  نظر را ضدعفونی می کنند و برای این که 

بیمار احساس درد نکند به آن قسمت بی حسی موضعی می زنند.
دکتر افش��اری اف��زود: پس از بی حس��ی موضعی س��وزن مخصوصی وارد 
رگ م��ورد نظر می ش��ود.در ای��ن مرحله ب��ا تزریق مق��داری مایع رنگی 
بی ضرر به داخل رگ، آنژیوگرافی انجام می ش��ود.با اس��تفاده از یک س��یم 
بس��یار نازک )س��یم راهنما( بالون آنژیوپاس��تی و فنر به محل گرفتگی 
رگ هدای��ت می ش��ود.بالن با دمیدن افزایش حج��م می دهد، این افزایش 
حجم فنر را منبس��ط می کند و باعث گش��اد شدن رگ می شود.اگر با یک 
ب��ار باد کردن بال��ن، گرفتگی رگ از بین نرود، پزش��ک چند ب��ار بالن را 
 ب��اد و تخلیه می کند تا فش��ار حاصل از انبس��اط فن��ر گرفتگی را برطرف 

کند.
این متخصص قلب و عروق اضافه کرد: پس از باز شدن رگ، بالن را خارج 
می کنن��د اما اس��تنت یا فنر داخل رگ باقی می مان��د تا از گرفتگی مجدد 
رگ پیشگیری کند.پس از خارج کردن سیم راهنما و بالن، برای جلوگیری 
از خونریزی به محل بریدگی فش��ار وارد می کنند و با پانسمان روی آن را 
می پوش��انند.پس از پایان فنر زدن رگ های قلب، بیمار به  مدت یک ش��ب 
در بیمارس��تان می ماند تا پزشک نتیجه عمل و طبیعی بودن عائم حیاتی 

او را کنترل کند.

<یکی از فواید فنر زدن قلب استفاده از بیهوشی موضعی است
وی اذع��ان کرد: به طور کلی عمل فنر زدن قلب روش��ی بس��یار موثر در 
درمان گرفتگی عروق کرونری است. فنر زدن، رگ های قلب را باز می کند 
و گ��ردش خون را افزایش می دهد.یکی از فواید فنر زدن قلب اس��تفاده از 
بیهوشی موضعی است که عوارض بسیار کمتری نسبت به بیهوشی عمومی 
دارد.رگ هایی که به وس��یله فنر زدن باز می ش��وند ت��ا مدت ها و گاهی تا 
همیشه باز باقی می مانند و احتمال برگشت گرفتگی و انسداد آن ها بسیار 

ناچیز است.
دکتر افش��اری مطرح ک��رد: از مهم ترین عوارض فن��ر زدن رگ های قلب 
می توان به مواردی نظیر گرفتگی مجدد رگ ها پس از عمل فنر زدن،ایجاد 
لخته خون در مسیر حرکت بالن به رگ و احتمال سکته مغزی با رسیدن 
ای��ن لخته خون به مغز،پارگی یا جدا ش��دن عروق کرون��ر در حین انجام 
عمل، خونریزی در محل برش عمل و بروز اختال در ضربان قلب به دلیل 

تحریک ناشی از بالون زدن عروق کرونراشاره کرد.
ای��ن متخصص قلب و ع��روق ادامه داد: لازم به ذکر اس��ت عمل فنر زدن 
رگ ه��ای قلب در اکث��ر موارد هیچ عارضه خاصی ندارد و مش��اهده موارد 

گفته شده بسیار نادر است.
 وی بی��ان کرد: فنر زدن رگ های قل��ب اگر چه گرفتگی رگ ها را برطرف 
می کند اما به معنای بهبود کامل بیمار نیست. بیمار برای به دست آوردن 
بهب��ودی کامل باید تا مدت ها پس از عمل به دس��تورالعمل های مختلفی 
عمل کند که عبارتند از کاهش فعالیت بدنی، مصرف برخی داروها و انجام 

چکاپ منظم.
دکتر افشاری عنوان کرد: بهتر است بیمار تا یک ماه پس از فنر زدن قلب 
به اندازه کافی استراحت کند و از انجام هر فعالیت خسته کننده خودداری 
کند. پ��س از این مدت با نظر پزش��ک به تدریج می توان��د به فعالیت های 

روزمره خود ادامه دهد.
 این متخصص قلب و عروق افزود: بسیاری از افراد پس از فنر زدن رگ های 
قلب فکر می کنند کاما درمان ش��ده اند و نی��ازی به مصرف داروهایی که 
پزشک تجویز کرده است، ندارند. این تفکر اشتباه یکی از مهم ترین دلایل 

گرفتگی دوباره رگ ها پس از فنر زدن است.معمولا پزشک برای فردی که 
عمل فنر گذاشتن انجام داده است، داروهای رقیق کننده و ضد انعقاد خون 
تجویز می کند. مصرف این داروها برای پیش��گیری از سکته مغزی و قلبی 
ض��رورت دارد.قطع خودس��رانه این داروها اصا مجاز نیس��ت و در صورت 

ضرورت، بیمار باید با پزشک خود مشورت کند. 
 وی اظه��ار کرد: بیماری که عمل فنر زدن قلب انجام داده اس��ت باید در 
فواص��ل زمانی معین به پزش��ک خود مراجعه کند. بررس��ی وضعیت فنر، 
مش��اهده نتیج��ه عمل و ارزیاب��ی داروهای مصرفی از اقداماتی اس��ت که 

پزشک در این چکاب های منظم انجام می دهد.
 دکتر افش��اری اذعان داشت: در گرفتگی شدید رگ ها بیمار قادر به انجام 
فعالیت های روزانه خود نیست و نشانه هایی از خستگی، تنگی نفس و درد 
قفسه سینه دارد. در این موارد بهتر است فورا به پزشک مراجعه شود و از 

طریق آنژیوگرافی وضعیت رگ های قلب مورد بررسی قرار بگیرد.

< پس از عمل فنر زدن قلب جهت چکاپ به پزشک خود مراجعه کنید
در ادامه نیز دکترعس��گرپور در اینباره خاطرنشان کرد: در صورتی که یک 
ماده چرب که پاک نام دارد درون شریان جمع شود باعث می شود گردش 
خ��ون به قلب ش��ما کاهش پیدا کن��د که به این وضعی��ت بیماری عروق 
کرونری گفته می  ش��ود و می  تواند باعث احساس درد در قفسه سینه شود. 
پاک درون ش��ریان همچنین باعث تش��کیل لخته خون خواهد شد که از 
گ��ردش خون در قلب جلوگیری می کند و می تواند باعث بروز حمله قلبی 
ش��ود. کاشت استنت) فنر( با باز نگه داشتن شریان ریسک بروز درد قفسه 
س��ینه را کاهش خواهد داد و می تواند ریس��ک بروز سکته قلبی را نیز به 

حداقل برساند.
وی بی��ان ک��رد: قبل از عمل فنر زدن قلب، پزش��ک تصمی��م می گیرد از 
کدام قس��مت بدن ش��ما به عنوان بهترین نقطه برای دسترسی به یکی از 
ش��ریان های شما استفاده کند یعنی کش��اله ران، مچ دست یا بازو. سپس 
ناحیه انتخاب ش��ده تمیز می ش��ود، شیو می ش��ود و با بی حسی موضعی 

بی حس خواهد شد. 
این متخصص قلب و عروق متذکر ش��د: اگر قرار است عمل کاشت استنت 
در ش��ما انجام ش��ود با پزش��ک خود صحبت کنید تا اطاعات لازم را در 
خصوص مراقبت های قبل از عمل و آماده ش��دن برای درمان را در اختیار 
ش��ما قرار دهد. در صورتی که از یک داروی خاص استفاده می کنید حتماً 
به پزش��ک خود اطاع دهید. در اکثر موارد ش��ما باید همه داروهای خود 
را مانند قبل مصرف کنید به ویژه داروهای مخصوص کنترل فشار خون. 

 دکتر عسگرپور عنوان کرد: فهرست کاملی از داروهایی که مصرف می کنید 
را در اختیار پزش��ک قرار دهید تا در خصوص ادامه مصرف یا قطع مصرف 
آنها شما را راهنمایی کند و درباره برخی موارد مانند اینکه در صورتی که 
نمی توانید آس��پرین مصرف کنید، در صورتی که آلرژی دارید، در صورتی 
که سابقه بروز مشکات خونریزی دهنده را دارید، در صورتی که در دوران 
بارداری و ش��یردهی به س��ر می برید و در صورتی که قصد انجام یک عمل 
جراح��ی دیگر یا ترمیم دندان خود را ظ��رف چند روز آینده دارید مهم با 

پزشک خود مشورت کنید.
وی ادامه داد: احتمالاً پزشک از شما می خواهد که تا چند روز قبل از عمل 
فنر زدن قلب به مصرف آسپرین و سایر داروهای خود ادامه بدهید. مصرف 
این داروها از تش��کیل لخته خون در هنگام انجام عمل جراحی جلوگیری 
خواهد کرد. ممکن اس��ت پزش��ک از شما بخواهد که به مدت چند ساعت 
قبل از عمل ناشتا باشید و از مصرف آب و مواد غذایی خودداری کنید. در 
صورتی که پزشک از شما خواسته است داروهای خود را مانند قبل مصرف 

کنید بهتر است آنها را با یک جرعه آب بخورید.
دکتر عس��گرپور عنوان کرد: در هنگام انجام عمل فنر زدن قلب، پزش��ک 
اس��تنت را از طری��ق یک کاتت��ر وارد ش��ریان می  کند، این روش ش��بیه 
آنژیوپاس��تی است. ش��ما باید به پش��ت روی میز مخصوص جراحی دراز 
بکش��ید وس��ایل موجود در اتاق عمل ضربان قلب و فش��ار خون ش��ما را 

ارزیابی خواهند کرد.
این متخصص قلب و عروق تصریح کرد: عمل فنر زدن قلب با انجام تست 
آنژیوپاس��تی و با هدف مش��خص کردن محل و تعداد انسدادهای موجود 
در قلب ش��روع می ش��ود. پس از آن که پزش��ک به این نتیجه رس��ید که 
 ش��ما دچار انسداد ش��ریان هستید و به درمان نیاز دارید به کاشت استنت

 ) فنر (خواهد پرداخت.
وی مراحل عمل فنر زدن قلب را اینگونه تش��ریح کرد: پزش��ک از اش��عه 
ایکس برای هدایت یک سیم نازک از طریق کاتتر استفاده می  کند تا وارد 
عروق کرونری ش��ود و بتواند به درون بخش مسدود شده شریان نفوذ کند 
و از سیس��تم استنت محافظت نماید.پزشک به همراه سیم یک بالن خالی 
را نیز وارد ش��ریان می کند. پس از آن که بالن درون بخش مس��دود شده 
شریان قرار گرفت درون آن پر از هوا می شود و این امر باعث فشرده شدن 

پاک به دیواره عروق کرونری و باز شدن شریان خواهد شد.
دکتر عسگرپور افزود:سپس یک بالن کوچک دیگر که یک استنت روی آن 
قرار داده شده است را به درون شریان ارسال می  کند و دقیقا مراحل قبلی 
تکرار خواهد شد. بالن بزرگ می شود و باعث باز شدن استنت خواهد شد. 
استنت به دیواره شریان می چسبد و به عنوان یک محافظ عمل می  کند تا 
ش��ریان بسته نشود. احساس درد خفیف در بیماران در هنگام بزرگ شدن 
بالن طبیعی است زیرا شریان کشیده می شود. درد بیمار باید با خالی شدن 

بالون بهبود پیدا کند.
این متخصص قلب و عروق اضافه کرد: پس از آنکه اس��تنت به طور کامل 
باز شد از عکسبرداری توسط اشعه ایکس برای اطمینان از باز شدن کامل 
اس��تنت و بهبود گردش خون اس��تفاده خواهد شد. پس از آن که پزشک 
از باز ش��دن کامل اس��تنت رضایت پیدا کرد و گردش خون نیز به خوبی 
انجام ش��د کاتتر بالن، س��یم هدایت کنترل و کاتتر هدایت کننده برداشته 

خواهد شد.
وی هش��دار داد: خطرات کاشت استنت عبارتند از خونریزی در محل وارد 
کردن لوله،آس��یب دیدگی عروق خونی به عل��ت ورود لوله،بروز عفونت و 

نامنظم شدن ضربان قلب.

دکتر عسگرپور ادامه داد: حدود ۱ تا ۲ درصد از افرادی که فنر قلب دارند 
ممکن اس��ت در محل کاشت آن دچار تش��کیل لخته خون شوند. این امر 
می توان��د بیمار را در معرض خطر س��کته قلبی یا حمل��ه قلبی قرار دهد. 
ریس��ک تش��کیل لخته خون در چند ماه اول پ��س از عمل فنر زدن قلب 

بسیار بالا است.
ای��ن متخصص قلب و عروق توصیه کرد: پس از عمل فنر زدن قلب ش��ما 
می توانی��د به تدریج و انجام فعالیت های روزمره خود بپردازید. با پزش��ک 
خود صحبت کنید تا ش��ما را در خصوص زمان مناسب برای انجام فعالیت 

جسمانی و سطح مجاز برای تحرک داشتن راهنمایی کند.
وی عن��وان کرد: متخصص، پس از عمل فن��ر زدن قلب داروهایی را برای 
ش��ما تجویز می کند که به رقیق ش��دن خون کمک می  کنند و از تشکیل 
لخته خون و چسبیدن آنها به سطح فنر قلب جلوگیری خواهد کرد. نباید 
بدون اجازه پزشکی که اقدام به کاشت استنت کرده است داروهای تجویز 
ش��ده را قطع کنید. اگر قبل از آن که پزشک به شما بگوید دیگر نیازی به 
مصرف این داروها ندارید به صورت خودس��رانه آنها را قطع نمایید ریسک 
تش��کیل لخته خ��ون روی فنر، حمله قلبی یا حتی م��رگ افزایش خواهد 

یافت. 
دکتر عس��گرپور ابراز کرد: ش��ما باید پس از عمل فنر زدن قلب در فواصل 
زمانی معین شده به پزشک خود مراجعه کنید حتی اگر احساس می کنید 
حال ش��ما بهتر ش��ده است. معمولا اولین مراجعه ش��ما به پزشک ۲ تا ۴ 
هفته پس از کاشت استنت است و پس از آن به مدت یک سال باید هر ۶ 
ماه یک بار به پزشک خود مراجعه کنید. در این جلسات پزشک به بررسی 
میزان پیشرفت شما می پردازد، داروهای شما را ارزیابی می کند و وضعیت 
بیماری عروق کرونری ش��ما را چک می کند و از عملکرد صحیح اس��تنت 

اطمینان حاصل می کند.
این متخصص قلب و عروق عنوان کرد: پس از کاش��ت اس��تنت ش��ما باید 
همیش��ه کارت مخصوص خود را در هر شرایطی همراه خود داشته باشید. 
اگر ش��ما به خدمات دندانپزشکی آثار خدمات درمانی نیاز داشته باشید یا 
به واحد اورژانس مراجعه کردید باید این کارت را به پزش��ک خود نش��ان 
دهید. این کارت هنگامی  که قرار اس��ت کاشت استنت انجام شود به شما 
تحویل داده خواهد ش��د و حاوی اطاعاتی درباره نام ش��ما و نام پزشک، 

شماره تلفن و اطاعات مربوط به استنت مورد استفاده است.
وی هشدار داد: در صورتی که شما پس از کاشت فنر قلب دچار درد شدید 

فورا به پزشک خود یا مرکزی که در آنجا جراحی شدید مراجعه کنید.
این متخصص قلب و عروق گفت: پس از عمل فنر زدن قلب پزشک به شما 
پیش��نهاد می دهد که به منظور کاهش ریسک بروز مشکات قلبی عروقی 
در آینده رژیم غذایی خود را اصاح کنید و از مواد غذایی کم چربی و کم 
روغن اس��تفاده کنید تا س��طح چربی خون شما کاهش پیدا کند و ریسک 

پیشرفت بیماری عروق کرونری به حداقل برسد.

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

فنرزدنرگهایقلبچگونهانجاممیشود؟
6

موفقیت آمیز  همیشه  آنژیوپلاستی  افشاری:  =دکتر 
شده  گشاد  رگ های  موارد  سوم  یک  در  و  نیست 
این  بروز  از  برای جلوگیری  دوباره مسدود می شوند. 
اتفاق از فنر استفاده می کنند، فنرها مانند داربست 
در دیواره رگ قرار می گیرند، فنر زدن رگ های قلب 

احتمال گرفتگی مجدد عروق قلب را کاهش می دهد

= به طور کلی فنر زدن قلب روشی بسیار موثر در 
درمان گرفتگی عروق کرونری است. فنر زدن، رگ های 
قلب را باز می کند و گردش خون را افزایش می دهد. 
بیهوشی  از  استفاده  قلب  زدن  فنر  فواید  از  یکی 
به  نسبت  کمتری  بسیار  عوارض  که  است  موضعی 
بیهوشی عمومی دارد. رگ هایی که به وسیله فنر زدن 
باز می شوند تا مدت ها و گاهی تا همیشه باز باقی 
انسداد آن ها  و  احتمال برگشت گرفتگی  و  می مانند 

بسیار ناچیز است

= از مهمترین عوارض فنر زدن رگ های قلب می توان 
به مواردی نظیر گرفتگی مجدد رگ ها پس از عمل فنر 
زدن،ایجاد لخته خون در مسیر حرکت بالن به رگ و 
احتمال سکته مغزی با رسیدن این لخته خون به مغز، 
پارگی یا جدا شدن عروق کرونر در حین انجام عمل، 
خونریزی در محل برش عمل و بروز اختلال در ضربان 
قلب به دلیل تحریک ناشی از بالون زدن عروق کرونر 

اشاره کرد

=دکتر عسگرپور: عمل فنر زدن قلب با انجام تست 
آنژیوپلاستی و با هدف مشخص کردن محل و تعداد 
انسدادهای موجود در قلب شروع می شود. پس از آن 
که پزشک به این نتیجه رسید که شما دچار انسداد 
شریان هستید و به درمان نیاز دارید به کاشت استنت 

) فنر (خواهد پرداخت

= پس از عمل فنر زدن قلب پزشک به شما پیشنهاد 
می دهد که به منظور کاهش ریسک بروز مشکلات 
قلبی عروقی در آینده رژیم غذایی خود را اصلاح کنید 
و از مواد غذایی کم چربی و کم روغن استفاده کنید 
و ریسک  پیدا کند  تا سطح چربی خون شما کاهش 

پیشرفت بیماری عروق کرونری به حداقل برسد

داروهایی  قلب  زدن  فنر  عمل  از  پس  =متخصص، 
خون  شدن  رقیق  به  که  می کند  تجویز  شما  برای  را 
کمک می  کنند و از تشکیل لخته خون و چسبیدن آنها 
به سطح فنر قلب جلوگیری خواهد کرد. نباید بدون 
اجازه پزشکی که اقدام به کاشت استنت کرده است 
داروهای تجویز شده را قطع کنید. اگر قبل از آن که 
پزشک به شما بگوید دیگر نیازی به مصرف این داروها 
ندارید به صورت خودسرانه آنها را قطع نمایید ریسک 
تشکیل لخته خون روی فنر، حمله قلبی یا حتی مرگ 

افزایش خواهد یافت

مطالعات اخیر محققان نشان می دهد که استفاده از دگزامتازون و نانوذرات، عملکرد استنت ها را بهبود می دهند و آنها انتظار دارند با نفوذ 
نانوذرات همراه با دگزا به رگ های داخلی عروق کرونر به محل مورد نظر، به دارورسانی مؤثرتری دست یابند.به گزارش ایسنا، از زمان اولین 
کاربرد استنت ها برای درمان عروق کرونر مسدود شده، پیشرفت های بسیاری نظیر آلیاژهای منیزیم قابل جذب زیستی برای بهبود نتایج 
بالینی رخ داده است. فناوری استنت قلبی عروقی، از نظر طراحی، مواد، پوشش و بسیاری از ویژگی های مرتبط دیگر، به طور مداوم در حال 
پیشرفت است و سوال اینجا است که آیا پوشش های حاوی نانوذراتی راه حلی برای استنت های نسل بعدی هستند؟در این راستا دانشمندان 
اخیراً آلیاژ مبتنی بر منیزیم )WE43( را با دگزامتازون بسته بندی شده با نانوذرات پلیمری، به عنوان استنت آزمایش کرده اند و یافته های 
این مطالعه به عنوان پیش اثبات نتایج جالبی در پی داشته است.توسعه استنت های دارویی )DES( یک دستاورد کلیدی در فناوری استنت 
در نظر گرفته می شود، زیرا تنگی مجدد را به طور قابل توجهی از 20 تا 30 درصد در استنت فلزی برهنه به 3 تا 20 درصد در استنت حاوی 
 ،DES شامل پوشاندن داربس�ت های استنت با دارویی حاوی پلیمرهای دائمی است. از اولین کشف DES دارو، کاهش داده اس�ت. فناوری
دستخوش تغییرات متعددی شده که از جمله می توان به استفاده از داروهای زیستی به جای ترکیبات مصنوعی، طرح های مختلف استنت، 
پوشش های پلیمری مختلف و راهبردهای به دام افتادن دارو اشاره کرد. با این وجود، خطرات ترومبوز و تنگی مجدد استنت هنوز با کاربرد 
DES همراه اس�ت.برای کاهش عوارض پس از اس�تفاده از استنت، مواد دائمی داربست استنت با مواد قابل جذب زیستی جایگزین شد. از 

آنجای�ی ک�ه این مواد با موفقیت خطر ترومب�وز را از بین برده اند، نیازی به درمان طولانی مدت ضد پلاکتی وجود ندارد. در مقایس�ه با مواد 
پلیمری قابل جذب، استفاده از فلزات و آلیاژهای فلزی برای توسعه داربست استنت، خواص مکانیکی فوق العاده را نشان می دهد.منیزیم و 
آلیاژهای آن به دلیل زیست سازگاری قابل توجه و خواص مکانیکی جالبی که دارند، به عنوان مواد امیدوارکننده برای داربست های استنت 
فلزی پیش�نهاد ش�ده اند. با این وجود، به دلیل فعالیت الکتروشیمیایی بالا، آلیاژهای مبتنی بر منیزیم مستعد خوردگی سریع هستند. این 
عیب تولید اس�تنت های دارویی بر پایه Mg را محدود می کند و استفاده از پوشش های مختلف مبتنی بر اکسید گرافن یا میکرو/نانوذرات، 
عملکرد اس�تنت های مبتنی بر Mg را بهبود بخش�یده است.دگزامتازون )دگزا( یک عامل درمانی اس�ت که دارای خواص ضد التهابی بوده 
و از تکثیر س�لول های ماهیچه صاف )SMCs( جلوگیری می کند. کاربرد دگزا در فناوری DES نتایج بالینی رضایت بخش�ی را نش�ان داده 
اس�ت. اخیراً دانش�مندان WE43 )پوشش داده ش�ده با نانوذرات بارگذاری ش�ده با دگزا( را به عنوان یک ماده استنت جدید با استفاده از 
روش الکترواس�پری ارزیابی کردند.س�طح پوشش داده شده با نانوذرات با اس�تفاده از میکروسکوپ الکترونی روبشی )SEM( مورد تجزیه 
و تحلیل قرار گرفت که نش�ان داد نانوذرات به ش�کل گرد بوده و اندازه اکثر نانوذرات زیر 200 نانومتر است. تجزیه و تحلیل SEM همچنین 
ماهیت و توزیع همگن نانوذرات را نش�ان داد. اندازه، مورفولوژی و پراکندگی نانوذرات نقش مهمی در رهاس�ازی دارو و جذب سلولی دارند. 
چندین مطالعه نشان داده است که نانوذرات با اندازه بین 100 تا 200 نانومتر می توانند به لایه داخلی دیواره عروق نفوذ کرده و عوامل درمانی 
را ارائه دهند. بنابراین، با توجه به اندازه نانوذرات بارگذاری ش�ده با دگزا که به تازگی روی اس�تنت WE43 پوشانده شده اند، انتظار می رود 
که با نفوذ به رگ های داخلی عروق کرونر به محل مورد نظر برسند و دارورسانی مؤثر را امکان پذیر کنند. ارزیابی ویژگی های سطح این ماده 
نش�ان داد که زبری سطح پوش�ش نانوذرات حدود 700 نانومتر است که به افزایش آب گریزی سطح آن کمک می کند. برای تجزیه و تحلیل 
خاصیت آزادسازی دارو، محققان ویژگی آزادسازی دو گروه از نمونه ها، یعنی WE43 و فولاد ضد زنگ را مقایسه کردند. نمایه انتشار نشان 
 داد که 25 درصد دگزا در پنج س�اعت اول آزاد ش�د. البته دانش�مندان الگوی انتشار داروی مش�ابهی را در هر دو گروه به مدت 120 ساعت

 مشاهده کردند. 
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وزی��ر آموزش و پرورش، از تلاش ای��ن وزارتخانه برای بازگرداندن 
بازماندگان از تحصیل به چرخه تعلیم و تربیت از طریق راه اندازی 
قرارگاه عدالت تربیتی و مدرسه مجازی ایران خبر داد. به گزارش 
میزان،یوسف نوری با اشاره به نحوه ساماندهی بازماندگان از تحصیل 
دوران ش��یوع کرونا، گفت: از حدود ۹۰۰ ه��زار نفر بازماندگان از 
تحصی��ل، حدود ۱۲۷ هزار نفر در فروردین و اردیبهش��ت ماه که 
مدارس باز شده بودند به چرخه تعلیم و تربیت بازگردانده شدند، 
از سوی دیگر جلسه  ای هم با معاون اول ریاست جمهوری پیرامون 

فعالس��ازی قرارگاه عدالت تربیتی داش��تیم که آقای 
مخبر در این جلس��ه دس��تور داد ت��ا بودجه لازم به 
منظور ساماندهی این بخش تامین شود. وزیر آموزش 
و پ��رورش ادامه داد: هم اکنون تعدادی از بازماندگان 
از تحصیل بانوانی هس��تند که ازدواج کرده اند اما ما 

باید با آنها هم به طریقی ارتباط داش��ته باش��یم تا از تحصیل باز 
نمانند بنابراین طرح فعالس��ازی قرارگاه عدالت تربیتی در راستای 
س��اماندهی این افراد اجرا می شود. وی تصریح کرد: ما در راستای 

اس��تفاده از ظرفیت و ابزارهای این زیست بوم جدید 
در حال راه اندازی مدرسه مجازی ایران در اپلیکیشن 
ش��اد هس��تیم تا بازماندگان از تحصیل��ی که به هیچ 
وج��ه امکان حضور در مدارس را ندارند در این محیط 
تحصیل کنند و برای آنها م��درک هم صادر خواهیم 
کرد ضمن اینکه بخش��ی از کار هم از طریق شبکه آموزش صدا و 
سیما در حال انجام است که از ساعت ۱۴ به بعد بخشی از این نوع 

آموزش را پوشش می دهد.

مدرسهمجازیایرانبهکمکبازماندگانازتحصیلمیآید

 محیط زیست

 شهرداری تهران  استان 

 کمیته امداد

سازمان محیط زیست:
امنیت»پیروز«

بادوربینهایمداربسته
تامینمیشود

طی روز های اخیر ش��ایعاتی مبنی بر سرقت 
پیروز توله یوزپلنگ ایرانی در فضای مجازی 
مطرح ش��ده بود، که با پیگیری ها از سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت مش��خص شد حال 
تول��ه یوزپلن��گ ایران��ی خوب اس��ت، و در 
پارک پردیس��ان تهران نگهداری می شود.به 
گزارش باش��گاه خبرنگاران، غلامرضا ابدالی 
گف��ت: اکنون پیروز بی��ش از ۱۶۵ روز دارد 
و رش��د خوبی داشته اس��ت، در حال حاضر 
بلدرچی��ن خام و مکمل های خاص به تغذیه 
او اضافه ش��ده و پی��ش از ۸ کیلو وزن دارد.
سرپرس��ت دفتر حفاظ��ت و مدیریت حیات 
وحش سازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
پیروز ش��ب ها به همراه مربی خود در فضای 
باز زیر آس��مان میخوابد تا به فضای طبیعی 
عادت کند و به دلیل س��رد شدن هوا فضای 
بسته را هم برای نگهداری آن فراهم کردیم 
تا سرما به آن ها آسیب نزند.وی افزود: محل 
نگهداری پیروز با دوربین های مداربس��ته و 
نگهبان های۲۴ س��اعته مراقبت میشود، در 
حال حاضر برنامه ای برای رها س��ازی پیروز 
در توران نداریم و برای رها سازی متخصصان 

باید به جمع بندی برسد.

رئیس کل دادگستری استان یزد:
نظارتوبازرسیلازمه

ارتقاءوتعالیهرجامعهایاست
آفتاب یزد: رئیس کل دادگس��تری استان 
ی��زد، گفت: هیچک��س منکر نظ��ارت برای 
حُس��ن جریان امور نیس��ت، چ��را که لازمه 
تعال��ی و ارتق��اء ه��ر جامع��ه و مجموعه ای 
نظارت و بازرس��ی است. غلامعلی دهشیری 
در دی��دار ش��ورای قضائ��ی اس��تان ی��زد با 
مجموعه بازرس��ی استان به مناسبت سالروز 
تشکیل سازمان بازرس��ی، نظارت و بازرسی 
را برای حُس��ن جریان امور و اجرای صحیح 
قوانین در مجموعه ه��ای اداری و مخصوصاً 
دس��تگاههای اجرایی و قوه مجریه و مقننه 
و حتی قوه قضائیه ضروری دانس��ت و اظهار 
داش��ت: جایگاه و اختیارات سازمان بازرسی 
کش��ور در اصل ۱۷۴ قانون اساسی کشور و 
ماده ۲ قانون تشکیل س��ازمان بازرسی کل 
کش��ور، تصریح شده است. وی افزود:  یکی از 
ب��ازوان پرتوان و چش��م و گوش نظارتی قوه 
قضائی��ه بر نظام اداری در کش��ور و اس��تان 
سازمان بازرسی اس��ت که به لحاظ اهمیت 
موض��وع در رأس آن یک��ی از قضات مجرب 
ب��ه عنوان بازرس قضائ��ی کل قرار می گیرد. 
ای��ن مقام قضائی با بیان اینکه توقعات مردم 
از نهادهای نظارتی افزایش یافته است، ابراز 
داش��ت: در قوه قضائیه، سازمان بازرسی کل 
کش��ور و دیوان عدال��ت اداری، در مجموعه 
مجلس شورای اسلامی، کمیسیون اصل نود 
قانون اساسی و دیوان محاسبات در مجموعه 
دستگاههای اجرایی، حفاظت ها و حراست ها 
و وزارت اطلاعات این وظیفه مهم را بر عهده 
دارند. رئیس کل دادگس��تری اس��تان یزد، 
به ضع��ف اقناع افکار عمومی با اس��تفاده از 
ظرفیت رس��انه اش��اره کرد و گفت: رسانه ها 
به دنبال اصل ش��فافیت هس��تند و بازرسی 
ه��م به دنبال حفظ حرمت هاس��ت لذا باید 
این تزاحم را حل کرد و به دنبال اقناع سازی 
افکار عمومی در برخی موارد و حدود مقررات 
بود، لذا شایسته است از تلاش های نهادهای 
نظارتی به واسطه انجام وظایف محوله تقدیر 
کرد تا با اقناع سازی به موقع و صحیح نسبت 
به عملکردها و انجام اقدامات سلبی و ایجابی، 
برخورد با فس��اد و ریش��ه های آن به خوبی 
صورت گیرد. دهش��یری با اش��اره به نظارت 
درست و کارآمد توسط مدیران دستگاههای 
اجرایی بیان داشت: اگر نظارت صورت گرفته 
توس��ط مدیر مجموعه و نهاده��ای نظارتی 
درون دستگاهی به درستی صورت گیرد نوعاً 
وظیفه سازمان بازرسی کاهش و بازدارندگی 
از فس��اد افزای��ش می یابد. وی با اش��اره به 
ضرورت نظارت پیشگیرانه و آینده نگر بیان 
داشت: اگر بعد از اجرای کار و فعالیت صورت 
گرفته توسط دستگاه اجرایی بازرسی صورت 
گیرد طبیعی اس��ت که تخلف انجام شده و 
هزینه بر بیت المال آوار ش��ده است لذا باید 
نظارت پیش��گیرانه و آینده نگر باشد. رئیس 
کل دادگستری استان یزد با اشاره به فرهنگ 
نظارت گریزی به عنوان یکی از محدودیت ها 
و موانع موجود در امر نظارت و بازرسی گفت: 
یکی از مش��کلاتی که بازرس��ان هنگام ورود 
به دس��تگاه های اجرایی با آن روبرو هستند 
ضعیف بودن فرهنگ نظارت پذیری اس��ت. 
وی مچ گیری و س��لب ش��جاعت مدیران را 
مهمتری��ن بهانه نظارت گری��زی ذکر کرد و 
بیان داشت: متاسفانه همین که یک موضوع 
ی��ا اداره ای به عنوان هدف بازرس��ی تعیین 
می گ��ردد، مقاومت ها در ای��ن زمینه مطرح 
می شود و یا نظارت گریزی صورت می گیرد؛ 
هدف بازرس��ی ها تعالی و رشد مجموعه ها و 

اصلاح روش های ناصواب احتمالی است.

مدیرکل توسعه معاونت فنی و عمرانی 
شهرداری تهران مطرح کرد
احتمالوقوعسیلاب

باتوجهبهموقعیتجغرافیاییپایتخت
زه��را جلیلون��د با اش��اره به موض��وع احتمال 
وقوع سیلاب در ش��هر تهران گفت: با توجه به 
 وجود ش��یب تهران از شمال به جنوب، سطوح 
نف��وذ ناپذی��ر و وج��ود ۷ رود و دره در اطراف 
پایتخت که البته از امتیازات شهر تهران محسوب 
می شود، احتمال وقوع سیلاب در این کلانشهر 
محتمل است. به گزارش باشگاه خبرنگاران، وی 
افزود: در طول س��الیان متمادی، از سال ۱۲۰۰ 
هجری شمس��ی که تهران ب��ه عنوان پایتخت 
کش��ور انتخاب شد؛ مسئله سیلاب مورد توجه 
قرار گرفته است.مدیرکل برنامه ریزی و توسعه 
معاونت فنی و عمرانی شهرداری تهران ادامه داد: 
در طول دهه های اخیر شبکه آب های سطحی 
ش��هر تهران تکمیل شده اس��ت.وی با اشاره به 
اینکه اکنون در شهر تهران بیش از ۵۰۰ کیلومتر 
شبکه آب های سطحی وجود دارد، بیان کرد: اگر 
بخواهیم به صورت ملموس تر بیان کنیم طول 
شبکه آب های سطحی شهر تهران به اندازه طول 

مسیر تهران تا شهر کرمانشاه است.

 حمل و نقل 

 سلامت 

پلاکخودروها
دیگرتعویضنخواهدشد

پس از ۱۷ سال قرار است از ۲۲ بهمن سال جاری 
طرح پلاک سوم در کشور اجرایی شود.به گزارش 
برنا، برابر ماده ۱3 آئین نامه راهور مصوب ۱3۸۴ 
باید به همراه یک زوج پلاک، پلاک سومِ وسیله 
نقلیه نیز به صورت برچس��ب از سوی راهنمایی 
و رانندگی با اش��خاص م��ورد تأیید راهنمایی و 
رانندگی صادر و بر روی شیشه جلو یا عقب وسیله 
نقلیه نصب شود.پلاک سوم با هر بار تمدید اعتبار 
پلاک، نقل و انتق��ال مالکیت و تعویض قطعات 
اصلی و رنگ وسیله نقلیه با اطلاعات جدید تولید 
و جایگزین پلاک سوم پیشین خواهد شد. پلاک 
س��وم در قالب دو چیپ روی پلاک و زیر شیشه 
جل��و و زیر آئینه باید نصب ش��ود که این چیپ 
اطلاعات VIN و س��ایر اطلاعاتی که نیاز است 
در یک حجم مشخص )3۰ تا ۹۰ کیلوبایت( در 
آن چیپ گنجانده می ش��ود.رئیس پلیس راهور 
در پاسخ به س��والی مبنی بر اینکه یعنی پلاک 
فیزیکی که فعلاً بر روی خودرو نصب شده دیگر با 
خرید و فروش خودرو تغییری نمی کند، گفت: بله 
دیگر پلاک تغییر نمی کند، در واقع پلاک فیزیکی 
 که بر روی خودرو نصب اس��ت ب��ا خود خودرو

 جا به جا می شود.

رئیس سازمان نظام روانشناسی
 و مشاوره کشور:

»سلامتروان«
دروزارتبهداشتمغفولاست

رئیس س��ازمان نظام روانشناس��ی و مش��اوره 
کش��ور گفت: سازمان تلاش های زیادی کرده تا 
مردم از طریق بیم��ه پایه و تکمیلی از خدمات 
روانشناسی استفاده کنند که خوشبختانه رئیس 
جمهور دس��تور دادند این موضوع اجرایی شود.
به گزارش ایس��نا، دکتر محمد حاتمی با انتقاد 
از نبود س��اختارهای لازم برای ارتقای س��لامت 
روان جامعه در قالب سیاست ها، قوانین و برنامه 
ریزی ه��ا انتقاد و اظهارکرد: مس��ئله س��لامت 
جس��م در وزارت بهداش��ت بس��یار مورد توجه 
اس��ت بطوریکه ما از این نظر در منطقه سرآمد 
هستیم اما بحث سلامت روان در وزارت بهداشت 
مغفول اس��ت و این درحالیس��ت ک��ه اهمیت 
سلامت روان از س��لامت جسم هم بالاتر است.
وی با تصریح بر اینکه نظام سلامت، محور درمان 
محور است نه پیشگیری محور گفت: ما در حوزه 
آم��وزش، غربالگری و آموزش مهارت ها برنامه ای 
نداریم.حاتمی همچنین با انتقاد از اینکه بودجه 
پیشگیری در بودجه سلامت وزارت بهداشت کمتر 
از یک درصد اس��ت افزود: ما از نظر شاخص های 
عدالت سلامت روان باید به استانداردهای نسبی 

در تربیت نیروی انسانی برسیم.

آمارطلاقمددجویان
کمیتهامدادبسیارکمتراز

آمارجامعهاست
مدی��رکل کمیته امداد اس��تان تهران گفت: با 
توج��ه به برنامه های آموزش��ی وی��ژه زوجین، 
آمار طلاق در بین مددجویان بس��یار کمتر از 
آمار سطح جامعه است.به گزارش تسنیم، سید 
ابوالفضل پرپنجی؛ مدیرکل کمیته امداد استان 
تهران اظهار کرد: توزیع ۱۷ هزار و ۴33 سری 
جهیزیه در دستور کار بنیاد مستضعفان، کمیته 
امداد و خیرین قرار گرفته است که از این تعداد 
در استان تهران به لطف خدا ۴۰۰ سری جهیزیه 
توزیع خواهد ش��د و با این اقدام پش��ت نوبتی 
در اس��تان تهران در ارتباط ب��ا جهیزیه وجود 
نخواهد داشت.وی ضمن قدردانی از نیکوکاران 
و مراکز نیکوکاری خاطرنشان کرد: بالغ بر ۸۶ 
هزار حامی و نیکوکار در س��طح استان تهران 
فعالند که امروز ۴۰ نفر از آن ها در این مراسم 
حضور دارند که ان ش��اءالله ظرف یکی دو روز 
آینده سهم استان تهران از جهیزیه های اشاره 
ش��ده در اختیار خانواده ها قرار خواهد گرفت.
مدیرکل کمیته امداد اس��تان تهران با اشاره به 
برنامه های آموزشی این نهاد ویژه زوجین گفت: 
این آموزش ها پی��ش از ازدواج، حین ازدواج و 
بع��د از ازدواج انجام می گیرد که لطف خداوند 
آمار طلاق در بین مددجویان نس��بت به سطح 
جامعه بس��یار کمتر اس��ت و دلیل اصلی این 

مسئله برنامه های آموزشی ویژه زوجین است.

9 اجتماعی

محمدعلی محس��نی بندپی رئیس فراکسیون سلامت سالمندی 
مجل��س با بیان اینکه زم��ان محدودی ب��رای پرداختن به حوزه 
س��المندی داری��م، گفت: همیش��ه درمان پاش��نه آش��یل همه 
گروه های اجتماعی از جمله س��المندان بوده اس��ت و با توجه به 
قرار گرفتن در زمان تدوین برنامه هفتم توس��عه و بودجه ۱۴۰۲ 
باید تلاش مناسبی برای گنجاندن مباحث حوزه سالمندی داشته 
باش��یم. نماینده مردم چالوس، نوش��هر و کلاردش��ت در مجلس 
شورای اسلامی افزود: برخی از کشورها توانسته اند با برنامه ریزی 
مناسب از مشکلات حوزه سالمندی رهایی یابند و می طلبد ما نیز 
برنامه ریزی درس��تی را داشته باشیم متاسفانه بسیاری از قوانین 
از جمل��ه جوانی جمعی��ت و حمایت از خانواده به درس��تی اجرا 
نمی ش��ود و می طلبد دولتمردان به این موضوع توجه ویژه داشته 
باشند.عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس با انتقاد از اینکه 
شتاب سالمندی جلوتر از شتاب برنامه ریزان پیش می رود، گفت: 
باید پیش��نهادات خوبی در این زمینه داش��ته باشیم تا بتوانیم بر 
روی آنه��ا برنامه ری��زی کنی��م؛ در حال حاضر کمب��ود بودجه 
مشکلات ما نیست، بلکه با ضعف مدیریت مواجهیم و کمیسیون 
 بهداش��ت باید دس��تگاه ها را موظ��ف به اجرای پزش��ک خانواده

کند.
 س��لمان نژاد مشاور فراکسیون سلامت سالمندی در این نشست 
گفت: تغییرات فصل س��وم سند ملی س��المندان انجام و نظرات 
دستگاه ها جمع آوری شده و از وزارت بهداشت و درمان خواستیم 

که پیش��نهادات اولیه را ارائه کند تا در مکاتبه به رئیس مجلس 
یا هیئت رئیس��ه بتوان آنها را مورد توجه قرار داد. وی ادامه داد: 
باید ت��لاش کنیم که در برنامه هفتم توس��عه حوزه س��المندان 
نی��ز مورد توج��ه قرار گیرد، زیرا این برنامه تنها س��ندی اس��ت 
که می ت��وان در آن نف��وذ کرد. حس��ام الدین علام��ه دبیرخانه 
ش��ورای ملی سالمندان گفت: سال گذش��ته از ما خواسته شد تا 
دبیرخانه در حوزه بازنگری در فصل س��وم س��ند ملی سالمندان 
ورود کند و س��ازمان برنام��ه و بودجه تاکید داش��ت که ادبیات 
س��ند در برخی موارد علمی و مناس��ب نیس��ت و از معاون رفاه 

وزارت کار، نامه هایی برای اصلاح س��ند داش��تیم؛ اضافه، حذف، 
تجمی��ع و تکمیل برنامه راهبردی انجام ش��د و موارد اصلاحی را 
مشخص کردیم، همچنین اضافه، حذف و یا ویرایش دستگاه های 
بازیگ��ر در ه��ر یک از راهبردهای س��ند ملی پیگیری ش��د و به 
 دس��تگاه ها ت��ا ۲3 مهرماه مهل��ت دادیم تا نظرات خ��ود را ارائه 

کنند.
 البت��ه خیلی از موارد در س��ند تکرار ش��ده و برخ��ی از وظایف 
مح��ل اختلاف ب��ود، ب��ه عنوان مث��ال در ح��وزه توانبخش��ی، 
توانبخش��ی پزش��کی از توانبخشی جدا ش��ده بود. وی ادامه داد: 
آموزش توانمندس��ازی را جزو وظایف وزارت بهداشت و مشارکت 
اجتماعی را برعهده وزارت کار گذاش��تیم؛ آگاه س��ازی مس��تمر 
جامع��ه مخاطب نس��بت به چالش ه��ا و پیامدهای س��المندی، 
بهره مندی از توان و ظرفیت تمامی دس��تگاه ها، آموزش سبک 
زندگی س��الم، فرهنگ س��ازی برای ازدواج مناسب سالمندان به 
ویژه مقاب��ل با تابو بودن ازدواج زنان س��المند، ایجاد و توس��عه 
فرصت های آموزش برای س��المندان در حوزه س��لامت، افزایش 
س��واد س��لامت، تاکید بر خودمراقبتی و تربیت نیروی انس��انی 
در ح��وزه س��لامت مبتنی بر نیاز س��المندان، بهبود دسترس��ی 
ب��ه دارو و مکمل ه��ای دارویی، دسترس��ی آس��ان ب��ه خدمات 
روانپزش��کی و بهبود دسترس��ی به تجهیزات پزش��کی و کمکی 
 نوین در حوزه سلامت س��المندان از اهداف سند ملی سالمندان

 است.

 رئیس فراکسیون سلامت سالمندی مجلس:

زمان محدودی برای پرداختن به مشکلات حوزه سالمندی داریم

عضو کمیس��یون بهداش��ت و درمان مجلس شورای اس��لامی گفت: مهاجرت پزشکان از کشور زنگ 
خطری برای  جامعه پزش��کی است.یحیی ابراهیمی در گفتگو با ایلنا در خصوص پدیده زیرمیزی در 
بین پزشکان، اظهار کرد: هنگامی که تعرفه های پزشکی به صورت واقعی تعیین قیمت نشوند این مهم 
منجر به زیرمیزی می شود.وی افزود: متاسفانه شاهدیم که مسئله زیرمیزی دستوری اجرایی می شود 
و چنانچه کاری کارشناسی نشود عملا با شکست مواجه می شود.عضو کمیسیون بهداشت و درمان در 
مجلس گفت: تعرفه های پزشکی باید براساس قیمت تمام شده در نظر گرفته و واقعی تعیین شوند تا 
مسئله زیرمیزی برطرف شود.ابراهیمی عنوان کرد: زیرمیزی خلاف قانون است و باید مجموعه وزارت 
بهداش��ت، معاونت درمان و سازمان نظام پزش��کی برخورد قانونی با پزشکانی که مبادرت به دریافت 
زیرمیزی می کنند داشته باشند.وی تصریح کرد: تعیین زیرمیزی با زور و دستوری بی انصافی است و 
باید براساس قیمت تمام شده در نظر گرفته شود که متاسفانه این امر انجام نمی شود.عضو کمیسیون 
بهداشت و درمان در مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: در مواردی حتی پزشکانی داریم که از عهده 
پرداخت اجاره بهای مطب خود عاجزند و افزایش قیمت تعرفه ها با تورم حاکم بر جامعه رخ نمی دهد.
ابراهیمی با بیان اینکه نیاز است که میزان تورم حاکم بر جامعه را با میزان افزایش قیمت تعرفه های 
پزشکی مقایسه شود، عنوان کرد: سوالی که مطرح است چرا باید افرادی را تربیت و آموزش دهیم و 
پس از صرف هزینه زیاد هنگامی که به یک پزشک حاذق تبدیل شدند تصمیم بگیرند که از ایران به 
کشورهای حاشیه خلیج فارس و یا اروپایی مهاجرت کنند در حالی که مناطق محروم کشور به وجود 
این پزش��کان نیاز دارند.وی افزود: خروج پزش��کان از کش��ور و مهاجرت آنان به کشورهای فوق زنگ 
خطری برای جامعه پزش��کی کشور است. عضو کمیس��یون بهداشت و درمان در خاطرنشان کرد: در 
مجموع مخالف دریافت زیرمیزی هستم و تا زمانی که در این قانون بازنگری صورت نگیرد شاهد این 
مشکل در کشور هستیم که ضرورت دارد دولت و نظام پزشکی نسبت به حل این موضوع اقدام کنند.

دقیقاً دوماه است که قطعی گسترده آب در همدان شروع شده و شهروندان همدانی، ساعات زیادی 
از روز را با بی آبی دست و پنجه نرم کردند به طوری که در برخی مناطق، قطعی۷۲ ساعته آب در 
روزهای ابتدایی توس��ط شهروندان گزارش داده شد و گفته می شودتا شنبه ۲3 مهرماه با رسیدن 
آب س��د تالوار به ش��بکه توزیع، مشکل قطعی آب، حل خواهد شد.به گزارش ایسنا، چهار ایستگاه 
پمپاژ در پروژه آبرس��انی به همدان از س��د تالوار درحال فعالیت هس��تند و به گفته احمدحسین 
فلاحی، نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس ش��ورای اس��لامی آب این سد به همدان رسیده 
و تا دو روز آینده اگر ترکیدگی ایجاد نش��ود، آب به ش��بکه توزیع آب شهر متصل می شود.فلاحی 
اظه��ار ک��رد: در حال حاضر ۴۰۰ لیتر در ثانیه آب وارد این ایس��تگاه می ش��ود و تا دو روز آینده 
مش��کل آب همدان، حل خواهد ش��د و قطعی ها کاهش پیدا می کند البته ممکن است روزانه سه 
س��اعت، کاهش فشار داشته باشیم.وی با بیان اینکه آب منتقل شده به همدان برای۱۶۰ روستا و 
۱۰ شهر است، توضیح داد: پس از تأمین آب همدان و حل مشکل تنش آبی، این آب برای روستاها 
و ش��هرهای دیگر نیز، استفاده می شود.نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شورای اسلامی، 
بی��ان کرد: آب تالوار برای رس��یدن به همدان از چهار ایس��تگاه پمپاژ، عب��ور می کند و پس از آن 
به تصفیه خانه جدید در مهاجران، منتقل می ش��ود در حال حاضر به دلیل اینکه این تصفیه خانه 
آماده نشده آب از آنجا به تصفیه خانه شهید بهشتی می رودیعنی آب از چهارمین ایستگاه پمپاژ به 
خط بای پس، وصل می شود.فلاحی دررابطه با وضعیت سلامت آب سد تالوار، گفت: این آب با آب 
چاه های خالق وردی مخلوط و در تصفیه خانه ش��هید بهشتی تصفیه می شود و مسئولان اطمینان 
دادند آب، سالم است و ماهم اجازه نمی دهیم آب ناسالم وارد مدار شود چون سلامتی مردم برای 
 ما مهم اس��ت.وی اظهار کرد: شبکه همدان فرسوده اس��ت و حتماً باید اصلاح شود، در این راستا 

۵۰ میلیارد تومان درخواست شده که گفتیم این مبلغ باید بیشتر شود.

سال هاست که ساکنان شهر پرند منتظر رسیدن مترو به شهرشان 
هستند؛ انتظاری که قرار بود براساس وعده مسئولان تا پایان سال 
محقق شود اما حالا با عدم انجام تعهدات از سوی مدیران پرند به 
نظر می رس��د حالا حالاها این انتظار ادامه داشته باشد. به گزارش 
ایسنا،۱۵ س��ال پیش مسئولان امر تصمیم گرفتند که ادامه خط 
یک متروی تهران به شهر جدید پرند برسد تا با این وسیله حمل 
و نقل عمومی س��فر روزانه 3۰ تا ۴۰ ه��زار نفر بین تهران و پرند 
که برای آموزش، کار و... به پایتخت تردد می کنند، مدیریت شود. 
روند س��اخت مترو پرند در این مدت فراز و نش��یب هایی داشته و 
حالا با وعده مس��ئولان رویای رس��یدن مترو به پرند قوت گرفته، 
رویایی که در گروی تزریق منابع مالی است و گویا این تزریق در 

بروکراسی اداری متوقف مانده است.
 بر اس��اس برنامه ریزی اولیه، خط متروی پرند از ایس��تگاه شاهد 
در خط یک مترو منش��عب ش��ده و با طی مسیر۵۰ کیلومتری با 
پنج ایس��تگاه به شهر پرند می رسد. 3۰ کیلومتر اول خط متروی 
پرند با ایس��تگاه های ش��هر آفتاب و فرودگاه امام خمینی)ره( به 
بهره برداری رسیده است، اما ۲۰ کیلومتر پایانی که شاه بیت خط 
متروی پرند اس��ت، هنوز به س��رانجام نرسیده است. ۲۰ کیلومتر 
از اح��داث و بهره برداری خط متروی ته��ران - پرند ) بخش حد 
فاصل ایس��تگاه فرودگاه امام خمینی ت��ا پرند ( باقی مانده که بنا 
به گفته مدیران ش��رکت مترو تهران که مجری این خط اس��ت، 
عملیات ساختمانی آن بیش از ۹۰ درصد و عملیات زیرسازی آن 
نیز حدود ۹۹ درصد پیشرفت داشته است. مدیران مترو معتقدند 
که با اتصال ش��هر جدید پرند به خط یک مترو به واسطه ایستگاه 
شاهد، می توان مس��یر تجریش تا پرند را تنها در یک ساعت طی 
کرد و با یک حس��اب س��ر انگش��تی می توان دریافت بهره برداری 
از این مس��یر۲۰ کیلومت��ری چه تاثیر بزرگی ب��ر کاهش مصرف 
س��وخت، کاهش ترافیک و آلودگی های زیست محیطی دارد. اما 
ش��هرداری تهران که مجری این خط مترو است بارها اعلام کرده 
که به ش��رط تزریق منابع مالی می تواندیک خط از این مترو را تا 
دهه فجر به مردم اس��تان تهران تقدیم کند.مسئولان شهر جدید 
پرند و پیمانکار مترو به توافق رس��یدند ک��ه برای ادامه و تکمیل 
خط مترو تهران-پرند، یک زمین۲۵ هکتاری در پرند تحویل مترو 
ش��ود و با حضور مسئولان استانی صورتجلسه واگذاری این زمین 
امضا و مقرر ش��د با این تزریق مالی یکس��ال بعد از تحویل زمین، 
مت��رو پرند نیز تکمیل ش��ود، واگذاری زمینی که در بروکراس��ی 
اداری مانده است و با اینکه مدیران شهری وعده افتتاح این مترو 
در دهه فجر سال جاری یعنی چهار ماه دیگر را داده بودند اما به 
نظر می رس��د با توجه به عدم تزریق منابع مالی و در نتیجه عدم 
ثبت سفارش تجهیزات مورد نیاز خط، باز هم رسیدن مترو به پرند 
یک رویا باقی بماند.مس��عود درستی مدیرعامل متروی تهران، در 
مورد سرانجام تزریق منابع مالی برای تکمیل متروی پرند از سوی 
دولت و شرکت ش��هر جدید پرند، گفت: برای بهره برداری از خط 
متروی پرند باید منابع مالی از س��وی دولت و شرکت عمران شهر 
پرند تزریق شود چراکه براساس قانون، شهرداری تهران نمی تواند 

حتی ی��ک ریال برای خطوط مت��روی خارج از مح��دوده تهران 
هزینه کند، ما مش��کلات نقدینگی در دولت را درک می کنیم؛ اما 
پیمانکار ما نیز برای ادامه کار نیازمند تأمین اعتبار لازم اس��ت و 
به همین دلیل س��ال گذشته به ش��رکت عمران شهر جدید پرند 
و اس��تانداری تهران اعلام کردیم، پیمانکار حاضر اس��ت تا زمین 
مجاور ایس��تگاه متروی ش��هر پرند را که حدود ۲۵ هکتار است، 
ب��ه ازای اعتباراتی که هزینه ک��رده و مخارجی که پیش رو دارد، 
به عنوان معوض بردارد؛ اما باید کاربری آن تعیین تکلیف ش��ود. 
مس��ئولان امر نیز از این پیشنهاد اس��تقبال و اعلام کردند که یا 
پول می دهندیا نسبت به تهاتر زمین اقدام می کنند اما این فرآیند 
با کندی پی��ش رفت. وی ادامه داد: نهایتا پس از اعلام زمان های 
مختلف ب��رای تحویل زمین، چندی پیش صورتجلس��ه واگذاری 
بخش��ی از اراضی ش��هر جدید پرند به پیمان��کاران برای تکمیل 
مراحل س��اخت و تجهیز ایس��تگاه متروی پرند به امضاء رسید تا 
روند تامین منابع مالی برای پیشبرد کارهای باقی مانده این پروژه 
مه��م عمرانی وارد مرحله جدیدی ش��ود؛ البته زمین۲۵ هکتاری 
به قطعات کوچکتری تقس��یم ش��ده تا به فروش برس��د و در یک 
مسیر کاملا قانونی و شفاف درحال انجام امورات هستیم. درستی 
با اشاره به اینکه در تیرماه سال جاری نیز تست سرد متروی پرند 
با موفقیت انجام ش��د، گف��ت: متولی اجرای مت��رو پرند به عنوان 
یک پروژه عمرانی، ش��رکت مترو تهران اس��ت ام��ا از آنجایی که 
خارج از محدوده ش��هر تهران اجرایی می شود، هزینه های ساخت 
ای��ن خط مترو برعهده دولت اس��ت که اعتب��اری حدود یک هزار 
میلی��ارد تومان برای این خط مترو در نظرگرفته که ۷۵۰ میلیارد 
تومان از این بودجه، به صورت غیر نقد پیش بینی ش��ده است که 
در این بخش مقرر ش��ده شرکت عمران شهر پرند تعدادی زمین 
به پیمانکار خط مترو که قرارگاه خاتم الانبیا اس��ت، معرفی کند، 
اما به علت اختلاف بر روی قیمت زمین ها، دو مرتبه کارشناس��ی 
قیمت انجام ش��د و نهایتا از بی��ش از ۲۰۰ زمین که باید تحویل 
پیمانکار مترو می ش��د تنها ۵۰ قطعه زمین حدود یک ماه قبل به 
مترو تهران معرفی و ابلاغ شد که آمادگی واگذاری این زمین ها را 
داریم که براس��اس رویه های قانونی باید بعد از ابلاغ، یک قرارداد 
واگ��ذاری زمین بین پیمانکار مترو و ش��رکت عمران پرند منعقد 
می شد که تاکنون این قرارداد امضا نشده و عملا اتفاقی رخ نداده 
و به عبارتی تا این قرارداد منعقد نش��ود، پیمانکار صاحب زمین ها 

نیست و کاری پیش نمی برد.
 وی افزود: پیمانکار می گوید که تا زمانی که پول یا زمینی دریافت 
نکن��د، نمی تواند اعتبار به پ��روژه نیمه کاره مترو پرند تزریق کند 
که درس��ت هم می گوید چرا پیمانکار نیز می بایست این زمین ها 
را تبدی��ل به نقدینگی کند. براس��اس تعه��دات در صورت تزریق 
مال��ی پروژه، ما باید در مدت زمان یک س��ال پ��روژه مترو پرند را 
با یک خ��ط تحویل می دادیم اما هفت ماه از این توافق گذش��ته 
و هنوز زمین واگذار نش��ده و عملا کارگاه عمرانی مترو پرند را با 
تعطیلی مواجه کرده اس��ت هرچند که ما اجازه تعطیلی کارگاه را 
تاکنون ندادیم اما ش��یب عملیات اجرایی پ��روژه را کند کرده اند. 

درستی افزود: در حال حاضر در فاز آخر کار یعنی خرید و تکمیل 
تجهیزات هس��تیم که برای خرید تجهیزات نی��ز باید پیمانکار با 
شرکت هایی که در ارتباط است قرارداد ببندد که معمولا با توجه 
به نوع تجهیزات بین چهار تا ش��ش ماه زمان برای ساخت و ورود 
به کارگاه زمان لازم دارد و تا شرایط مالی مشخص نشود، قرارگاه 
خاتم نمی تواند به پیمانکار تجهیزات درخواس��ت خرید تجهیزات 
بدهد مث��لا برای خرید ریل برای تکمیل خ��ط دوم مترو پرند از 
ش��رکت ذوب آهن ما باید کد بورس��ی بگیریم و پول را نقدا واریز 
کنیم وقتی منابع مالی مش��خص نیست ما چگونه می توانیم ثبت 
س��فارش کنیم؟ پس به طور طبیعی اجرای پروژه متوقف می شود 
و افتت��اح پروژه نیز با تاخی��ر انجام می ش��ود. مدیرعامل متروی 
تهران با اشاره به جلسه اخیری که به همت معاون استاندار تهران 
برگزارش��د، ادامه داد: در این جلسه دوستانمان در شرکت عمران 
پرن��د قول دادند که در هفته جاری ق��رارداد ۵۰ زمین را با خاتم 
الانبیا نهایی کنند تا مبلغیحدود۱3۰ میلیارد تومان تزریق ش��ود 
و ب��رای تعیین تکلیف زمین های باقی مانده نیز قرار ش��د هیئت 
کارشناس��ی پنج نفره، قیمت گذاری مجدد انجام دهند و انش��الله 
 تفاهم کنند تا س��هم بودج��ه غیر نقد تکمیل مت��رو پرند تزریق 

شود. 
درس��تی در واکنش به این س��وال که همه مسئولان در مصاحبه 
قول هم��کاری داده  ام��ا در زمان عم��ل، به گون��ه ای دیگر رفتار 
می کنن��د، گفت: یک فض��ای مطالبه ایجاد کردن��د اما آن همتی 
که باید باش��د که زمین ها را زودتر تعیین تکلیف کنند که تا الان 
نبوده اس��ت البته مدیریت شرکت عمران پرند تغییر کرده و امید 
اس��ت در این دوره جدید ش��اهد تحول باش��یم و دوستانمان در 
استانداری نیز پای کار هستند اما امید است این جلسات هفتگی 
در اس��تانداری منجر به واگذاری سریع زمین ها شود.وی در پاسخ 
به این س��وال که آیا با این ش��رایط افتتاح مترو پرند در دهه فجر 
محقق می شود یا نه گفت:  صادقانه بگویم با توجه به شرایط فعلی 
افتتاح متروی پرند به امس��ال نمی رس��د، چراکه سفارش گذاری 
تجهیزات انجام نش��ده و زمان را در قس��مت اعظمی از س��ال از 
دست دادیم و تحویل سفارش ها به سال بعد موکول می شود البته 
در مت��روی تهران از آنجایی که به مردم قول دادیم که مترو پرند 
را در بهمن ماه افتتاح کنیم حتی به دنبال امانت گرفتن تجهیزات 
از س��ایر پروژه ها بودیم اما نمی دانیم که قرارداد ساخت تجهیزات 
چگونه و چه زمانی منعقد خواهد ش��د. کما اینکه پله برقی نصب 
ش��ده در ایس��تگاه مترو پرند نیز به صورت امان��ی از انبارها مترو 
تهران در آنجا نصب ش��ده است.درستی در پاسخ به این سوال که 
ش��اید مس��ئولان پرند انتظار دارند که شهرداری نسبت به ثبت و 
خرید تجهیزات اقدام کند و بعدا طلب شهرداری را به آن بپردازند 
گفت: تا یک جایی این امکان پذیر اس��ت اما عرض کردم که هزار 
میلیارد تومان هزینه ساخت خط دوم و تجهیزات است، شهرداری 
ته��ران ی��ا پیمانکار هم تا یک حدی اج��ازه قانونی دارند و بعد از 
آن ذی حسابی و قوانین دیگر اجازه نمی دهد که بیشتر از این به 

مترو اقماری کمک کنیم.

 نماینده مجلس:
مهاجرتپزشکانازکشورزنگخطریبرایجامعهپزشکیاست

 نماینده مجلس:
بخشیازتنشآبیهمدانحلمیشود

افتتاحمتروپرندبهدههفجرامسالنمیرسد



شنبه  23 مهر 1401    شماره  6414

باشگاه پرسپولیس برای تامین مالی هزینه های جاری خود 
و با سپرده ۳۵۰ میلیارد تومانی حاصل از پذیره نویسی، وام 
۱۲۰ میلیارد تومانی دریافت کرده است که رئیس سازمان 
خصوصی سازی این فرایند را عادی و سرمایه گذاری کوتاه 
مدت عنوان کرد.حســین قربانزاده در گفت وگو با ایسنا، 

درمورد وام ۱۲۰ میلیارد تومانی پرسپولیس از یک بانک با ضمانت سپرده 
۳۵۰ میلیارد تومانی که از محل پذیره نویسی کسب کرده است، اظهار 
کرد: این موضوع در کمیته مصارف تصویب شده است. در واقع از آنجاکه 

پول حاصل از پذیره نویســی باید صرف سرمایه گذاری 
بلندمدت شــود، تا زمانی که سرمایه گذاری بلند مدتی 
تصویب نشده باشد، پول باید صرف سرمایه گذاری کوتاه 
مدت شــود تا از پول پذیره نویسی سود کسب شود. وی 
ادامه داد: زمانی که پول را در بانک سپرده گذاری می کنند، 
بانک چند پیشنهاد مختلف از جمله ارائه ضمانت نامه، تسهیلات، سود 
ماهانه و...را ارائه می کند و باشگاه ها می توانند سود را صرف امور جاری 
کنند. اگر تسهیلاتی هم اخذ می کنند می توانند با تصویب کمیته مصارف 

از آن اســتفاده کنند. بر اســاس این گزارش، پس از فروش ۱۰ درصد 
از ســهام باشگاه پرسپولیس در فرابورس، حدود ۳۵۰ میلیارد تومان از 
این محل به حســاب این باشگاه واریز شد و قرار بود این پول زیر نظر 
کمیته ای سه نفره متشکل از نماینده سازمان خصوصی سازی، وزارت 
ورزش و باشگاه پرسپولیس هزینه شود. درباره این موضوع یک مقام آگاه 
در باشگاه پرسپولیس به ایسنا، اعلام کرد که این باشگاه با ضمانت سپرده 
۳۵۰ میلیاردی خود نزد یکی بانک ها، از این بانک ۱۲۰ میلیارد تومان 

وام اخذ کرده تا هزینه های جاری خود را پرداخت کند.

ماجرای وام ۱۲۰ میلیاردی پرسپولیس چیست؟

آفتاب یزد: کاخ سفید روز پنج شنبه اعلام کرد به عربستان سعودی 
تحلیلی ارائه کرده که نشان می داد کاهش تولید نفت به اقتصاد جهان 
ضربه می زند و مدعی شد سعودی ها سایر اعضای اوپک را برای رای 

دادن به کاهش تولید، تحت فشار گذاشته اند.
این جنگ لفظی، به تیرگی روابط میان دو کشور که به مدت چندین 
دهه، اساس اتحاد آن ها را انرژی در برابر امنیت تشکیل می داد، افزوده 

است.
اوپک پلاس هفته گذشته کاهش تولید به میزان دو میلیون بشکه در 
روز از نوامبر را با وجود مخالفت آمریکا با چنین اقدامی، تصویب کرد.

این تصمیم در حالی تصویب شد که بازارهای سوخت با کمبود عرضه 
روبرو هستند و ذخایر اقتصادهای بزرگ در پایینترین سطح از زمان 

آخرین کاهش تولید تصویب شده توسط اوپک قرار دارد.
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا اوایل هفته جاری اعلام کرد پس از 
اقدام اوپک پلاس، پیامدهای جدی برای روابط آمریکا با عربســتان 

سعودی وجود خواهد داشت.
بایدن در ســفر به لس آنجلس در این باره به خبرنگاران گفت: قرار 

است با آن ها )سعودیها( صحبت کنیم.
وزارت خارجه عربستان سعودی روز پنج شنبه در بیانیه ای اعلام کرد 
تصمیم اوپک پلاس با توافق جمعی گرفته شد و توازن عرضه و تقاضا 

را مد نظر قرار دارد و هدف آن، مقابله با نوسان بازار بود.
بیانیه وزارت خارجه عربســتان سعودی به مشورت با آمریکا پیش از 
نشســت پنجم اکتبر اوپک پلاس اشاره کرد که طی آن، آمریکایی ها 
درخواســت کرده بودند کاهش تولید ایــن گروه به مدت یک ماه به 

تعویق بیفتد.
در بیانیه وزارت خارجه عربســتان ســعودی آمده است: عربستان از 
طریق رایزنیهای مداوم با دولت آمریکا، روشن کرد که همه تحلیل های 
اقتصادی نشان می دهد به تاخیر انداختن تصمیم اوپک پلاس برای 

یک ماه، پیامدهای اقتصادی منفی خواهد داشت.
آمریکا عربســتان سعودی را به همدستی با مسکو متهم کرده که به 
طرح غرب برای اعمال سقف قیمت برای صادرات نفت این کشور بر 

سر جنگ در اوکراین، معترض است.
جان کربی، سخنگوی کاخ سفید اظهار کرد: ما تحلیلی را به عربستان 
ســعودی نشان دادیم که بر اساس شــرایط بازار، هیچ مبنایی برای 
کاهــش تولید نفت وجود ندارد و آن ها می توانند تا نشســت بعدی 
اوپک برای مشاهده تحولات بیشتر، دست نگه دارند. کشورهای دیگر 
اوپک به آمریکا گفته اند که احساس کردند مجبور شده اند از تصمیم 

عربستان حمایت کنند.
بیانیه وزارت خارجه عربستان به نقل از یک مقام نامبرده نشده، تاکید 
کرده که تصمیم برای کاهش تولید، صرفا اقتصادی بوده است. تقاضا 
برای نفت در سطح جهانی ضعیف شده و اوپک، وزارت انرژی آمریکا 
و آژانــس بین المللی انرژی همگی هفته جــاری، پیش بینی خود از 

تقاضای جهانی برای نفت در سال ۲۰۲۳ را کاهش دادند.
با این حال، آژانس بین المللی انرژی روز پنج شــنبه اعلام کرد اقدام 
اوپک ممکن است وضعیت تقاضا را وخیم تر کند و قیمت های بالاتر 
نفت ممکن اســت برای اقتصاد جهانی که در آستانه رکود قرار دارد، 

تعیین کننده باشند.

در بیانیه ســعودی تاکید شده اســت که روابط این کشور با آمریکا، 
روابط استراتژیکی است و بر اهمیت احترام دوجانبه تاکید شده است. 
شــورای همکاری خلیج فارس با صدور بیانیه ای از تلاش عربستان 
سعودی برای ثبات بازار جهانی نفت حمایت و از اظهارات این کشور 

تمجید کرد.

بر اساس گزارش رویترز، بانک آمریکایی گلدمن ساکس هفته گذشته 
در یادداشت تحقیقاتی اعلام کرد در ۲۵ سال تاریخ اوپک، این گروه 
هرگز زمانی که ذخایر نفت سازمان توسعه و همکاری اقتصادی به این 
حد پایین بود، تولید نفت را کاهش نداده بود. ذخایر نفت این سازمان 

اکنون هشت درصد پایین میانگین پنج ساله است.

اقتصادی

معاون بین الملل اتاق ایران با تشــریح سیاست های این معاونت در 
دوره مســئولیت خود، بر دو موضوع تمرکز بر تجارت با کشورهای 
اروپایی در بخش های غیرتحریمی و همینطور ایجاد دفاتر تجاری 

در این کشورها تاکید کرد.
به گزارش ایســنا، علیرضا یاوری در نشســتی با روسای اتاق های 
مشــترک منطقه اروپا با اظهار تاسف از اینکه برخی از کشورهای 
اروپایــی حتــی در حوزه های غیرتحریمی نیز بــه بهانه تحریم ها 
مــراودات خود با ایران را قطع یا محــدود کرده اند گفت: عملکرد 
فعالانه اتاق های مشترک در این کشورها می تواند این شرایط را به 

نفع کشور و بخش خصوصی تغییر دهد.
او با تاکید بر اینکه سیاســت فعلی اتاق ایران تاسیس دفاتر تجاری 
به جای مراکز تجاری در کشــورهای خارجی و اروپایی است ادامه 
داد: به عنوان مثال می توان ساختمان های بانک ملی و صادرات در 
پاریس را که در حال حاضر متروکه هستند به عنوان دفتر تجاری 
فعال کرد. دفاتر تجاری از این جهت که می توانند مســتقل عمل 
کنند و ســود و زیان آن ها مســتقل از اتاق تعریف می شود قطعا 
کارکــرد بهتری نیز خواهند داشــت و تجربه های نامطلوب مراکز 

تجاری ایران در سوریه و یا سودان تکرار نخواهد شد.
یــاوری با بیــان اینکه تمرکز مــا باید در تجارت بــا اروپایی ها بر 
بخش های غیرتحریمی باشد افزود: هم در این هدف و هم در ایجاد 
دفاتر تجاری در کشــورهای اروپایی، اتاق های مشترک می توانند 

نقش مهمی داشته باشند.
معاون بین الملل اتاق ایران با اشاره به جلسات خود با برخی سفرا و 
رایزن های تجاری کشورهای دیگر گفت: در این دیدارها برخی نکات 
مهم مطرح شــد. از جمله اینکه اغلب اتاق های مشترک هیچ عضو 
خارجی از کشوری که با آن اتاق مشترک تشکیل داده اند ندارند در 
حالی که رویه فعلی اتاق های آلمان یا ایتالیا در عضوگیری از کشور 
متقابــل در هیئت مدیره و یا عضو عادی باید در دســتور کار همه 

اتاق های مشترک قرار گیرد.
او بیــان کرد: نکته مهم دیگر این اســت که بســیاری از اتاق های 
مشــترک یا از ســوی نهاد متناظر خود در آن کشور به رسمیت 
شناخته نمی شوند و یا اساســا نهاد متناظری در آن کشور ندارند. 
که این هم نقطه ضعف بزرگی است که اتاق های مشترک باید برای 

رفع آن تلاش کنند.

بر اســاس گزارش ســایت اتاق ایران، در ادامه این نشست احمد 
پورفــلاح رئیس اتاق مشــترک ایران و ایتالیا با اشــاره به برخی 
انتظارات اتاق های مشترک از اتاق ایران و معاونت بین الملل گفت: 
یکی از خواســته های اولیه ما این است که اتاق های مشترک در 
مراودات خارجی و رفت و آمد هیئت های تجاری و ســفرا نادیده 

گرفته نشوند.
او افزود: در زمینه درخواســت ویزا درخواست ما این است که اتاق 
ایران از تماس مســتقیم پرهیز کند و اجازه دهد این اقدام از کانال 

اتاق های مشترک به عنوان نمایندگان اتاق ایران انجام شود.
پورفلاح همچنین با اشاره به تعداد بالای اعضای اتاق های مشترک 
خواســتار تعیین سهمیه و صندلی برای این اتاق ها در اتاق ایران و 

هیئت رئیسه آن شد.
عباسعلی قصاعی - رئیس اتاق مشترک ایران و آلمان - هم با اشاره 
به اینکه تا قبل از تحریم ها حدود ۱۰۰ هیئت بزرگ آلمانی شروع به 
سرمایه گذاری در کشور کردند، گفت: هنوز هم سرمایه های این افراد 
در ایران بلاتکلیف است و آن ها منتظر چراغ سبزی برای بازگشت به 

کشور و ادامه فعالیت های خود هستند.

بنابر اعلام سرپرست معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی 
به دلیل کاهش قیمت جهانی شیرخشک، برای ادامه حیات صنایع 
مربوطــه و حفظ و توســعه بازارهای صادراتی موقتــا تعهد ارزی 

صادرکنندگان شیرخشک صنعتی برداشته شد.
به گزارش ایسنا، محسن شیراوند - سرپرست معاونت توسعه بازرگانی 
وزارت جهاد کشاورزی - از رفع تعهد ارزی صادرکنندگان شیر خشک 
صنعتی و همچنین کاهش تعهد ارزی پرتقال و نارنگی و سیب درختی 
به ۵۰ درصد خبر داد و گفت: این مهم، در راســتای حمایت، توسعه 

تولید و صادرات محصولات کشاورزی انجام شده است.
به گفته وی، رفع تعهد ارزی صادرکنندگان شــیر خشک صنعتی، 
صفر درصد و رفع تعهد ارزی صادرکنندگان پرتقال و نارنگی و سیب 

درختی به ۵۰ درصد کاهش یافته است.
براســاس اعلام وزارت جهادکشاورزی شــیراوند درباره رفع تعهد 
ارزی صادرکنندگان شیرخشک گفت: شاهد کاهش قیمت جهانی 
شیرخشــک بودیم و این مسئله سبب شد که تولید و صادرات این 
محصول با چالش مواجه شود؛ پس برای ادامه حیات این صنایع و 

حفظ و توســعه بازارهای صادراتی که پس از مردمی سازی یارانه ها 
ایجاد شده بود، موقتا تعهد ارزی صادرکنندگان شیر خشک صنعتی 

برداشته شده است.

< کاهش تعهد ارزی صادرکنندگان سیب، پرتقال و نارنگی
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود به کاهــش تعهد ارزی 

صادرکننــدگان پرتقــال، نارنگــی و ســیب درختی اشــاره و 
خاطرنشان کرد: برای آنکه بتوانیم در بازار چین و منطقه قدرت 
رقابت داشته باشیم و ســهمی از بازار را در اختیار بگیریم، این 

مهم انجام شده است.
این مقام مســئول ادامــه داد: همزمان وارد فصل برداشــت این 
محصولات می شویم و هرساله شــاهد وجود مازاد این محصولات 
در کشور نیز هستیم که ســبب ورود دولت و خرید تضمینی این 

محصولات خواهد شد.
سرپرســت معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی تصریح 
کرد: به دلیل کاهش مداخلات دولت در خرید، کاهش تعهد ارزی 

این محصولات را به عنوان مشوق صادراتی لحاظ کرده ایم.
شــیراوند با بیان اینکه رفع و یا کاهش تعهدات ارزی موقتی است، 
یادآور شد: با رصد بازار، میزان تولید و مصرف را پیش بینی می کنیم 

و در صورت لزوم آن را تغییر می دهیم.
وی گفت: این مهم قابل تغییر است و برای ذخیره سازی میوه شب 

عید و قیمت مناسب آن مشکلی ایجاد نمی شود.

جنگ لفظی عربستان و آمریکا 
بر سر دلیل کاهش تولید اوپک پلاس

عربستان سعودی انتقاد آمریکا درباره علت تصمیم هفته گذشته اوپک پلاس را رد و اعلام کرد درخواست واشنگتن برای به تاخیر انداختن کاهش تولید 
به مدت یک ماه، پیامدهای اقتصادی منفی داشت

انرژی

بانک

بانک

مدیرکل دفتر توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر 
مقیاس کوچک ســاتبا از احــداث ۱۱۰ هزار 
نیروگاه انشعابی ۵ کیلوواتی حمایتی در کشور 

خبر داد.
جعفــر محمدنــژاد ســیگارودی در گفتگو با 
ایســنا، با بیان اینکه احداث نیروگاه ها از طریق 
پرداخت تســهیلات با بهره کم به خانواده های 
کم برخوردار در مناطق محروم انجام می شــود 
و خانواده هــا از طریق ســازمان های حمایتی 
)سازمان بسیج ســازندگی، کمیته امداد امام، 
سازمان بهزیستی و معاونت روستایی و توسعه 
مناطق محروم ریاست جمهوری معرفی و پس 
از تایید نهایی به سازمان ساتبا برای عقد قرارداد 
خرید تضمینی معرفی خواهند شــد و ان ها به 
مدت ۲۰ سال ضمن تامین برق کشور از مزایای 

آن بهره مند می شوند.
وی با تاکید بر اینکه بیش از ۵۷ شــرکت برای 
تامین تجهیزات اعــلام آمادگی کرده اند، اظهار 
کرد: خرید بــرق در بخش حمایتی به ازای هر 
کیلووات ساعت ۲۲۰۰ تومان اعلام شده، مشوق 
بعدی اعطای وام های کم بهره است که بانک های 
عاملی که تعیین شده اند موظف به تامین منابع 

هستند.
مدیرکل دفتر توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر 
مقیاس کوچک ســاتبا با بیان اینکه در برنامه 
دولت ســیزدهم توســعه ۱۰ هــزار مگاواتی 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر مورد توجه اســت و 
برای این مهم تدابیر لازم در نظر گرفته شــده 
است، اظهار کرد: بر اســاس این برنامه توسعه 
 و ایجــاد ۷۰۰۰ مــگاوات انرژی خورشــیدی 

در دستورکار است.
محمدنــژاد ادامه داد: مقدمات اجرای این طرح 
در نظر گرفته شــده و در دســت اجرا است و 
بر اســاس مصوبه اخذ شــده از شورای اقتصاد 
به منظور احداث ۴۰۰۰ مگاوات برای دو ســال 
آینده، مناقصه برای ساختگاه های تعیین شده 
در کشــور انجام شده و طی مرحله اول مناقصه 
ساختگاه ها برای ظرفیت ۱۴۳۰ مگاوات در حال 
واگذاری به برندگان مناقصه بوده و مرحله بعدی 

مناقصه مربوطه در شرف برگزاری است.
وی با اشاره به پتانســیل بالای ایران در حوزه 
انرژی خورشیدی، گفت: ایران به طور میانگین 

دارای ۳۰۰ روز آفتابی در سال است که همین 
مسئله ظرفیت بالایی را برای تولید برق از انرژی 
خورشیدی در ایران فراهم کرده است و باید از 

آن بهره برد.
مدیرکل دفتر توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر 
مقیاس کوچک ساتبا با اشاره به نحوه درخواست 
برای نصب نیروگاه خورشــیدی انشــعابی در 
پشت بام منازل یا سقف سوله های صنعتی نیز 
گفت: متقاضیان می توانند با ثبت نام در سامانه 
مهرسان شــرکت های توزیع نیروی برق استان 
محل استقرار، نسبت به دریافت مجوز مربوطه 
و عقد قرارداد خرید تضمینی برق به مدت ۲۰ 

سال اقدام کنند.
محمدنژاد افزود: بدین صورت که مشترک باید 
به شرکت توزیع برق محل سکونت خود مراجعه 
و قرارداد را که از قبل طراحی شده، امضا کرده 
و از پیمانکاران صلاحیت سنجی شده که در هر 
شهری فعال هســتند، یک پیمانکار انتخاب و 

نیروگاه را طی مدت کوتاهی احداث کند.
به گفته وی شرکت توزیع نیز بر اساس قرارداد، 
کنتور را برای مشــترک نصب می کند و مبالغ 
بــرق تولیدی بر اســاس صورت حســاب های 
ارسالی، به صورت دوماهیانه پرداخت می شود. 
البته در تلاش هستیم دوره ی پرداخت را به یک 

ماه کاهش دهیم.
وی در پایان در خصوص زمان آغاز اجرای طرح 
حمایتی نیروگاه های خورشــیدی که همزمان 
در سراســر کشــور انجام خواهد شد، گفت: با 
ایجاد زیر ســاخت های مناســب، هماهنگی با 
تمامی نهادها و شرکت های توزیع برق کشور و 
صلاحیت سنجی مالی و فنی که از شرکت های 
تامین کننده ی تجهیزات را در دست انجام داریم، 
پیش بینی می کنیم از ابتدای ماه آبان عملیات 
احداث این سامانه ها در سراسر کشور آغاز شود.

در صورتــی که موجودی حســاب صادرکننده 
چک نــزد بانک کمتر از مبلغ چک باشــد، به 
تقاضای دارنده چک، بانک مکلف اســت مبلغ 

موجودی در حساب را به دارنده چک بپردازد.
به گزارش ایســنا، قانون »اصلاح قانون صدور 
چک« که در آبان ماه ســال ۱۳۹۷ به تصویب 
مجلس شورای اسلامی رسید و در آذرماه همان 
سال به دستگاه های اجرایی ابلاغ شد؛ سرانجام، 
اجرای آن نیز از ابتدای ســال گذشته آغاز شد 
و از این زمــان به بعد تمامی چک ها برای نقل 
و انتقال ملزم به ثبت در ســامانه صیاد شدند تا 

قابلیت نقد شوندگی داشته باشند.
قانون جدید ضوابط مختلف و جدیدی را برای 
صــدور چک به همــراه آورده اســت که گفته 
می شود به چک ها اعتبار می بخشد و چک های 

برگشتی را نیز کم می کند.
از جمله مهم ترین الزامات و ضوابط قانون جدید 
چک می توان به ممنوعیت صدور چک در وجه 
حامل، حذف پشت نویسی چک، ثبت و انتقال 
چک در ســامانه صیاد توسط صادرکنندگان و 

دریافت کنندگان و... اشاره کرد.
در ایــن بین، یکی از ســوالات دربــاره قانون 
جدید چک این است که اگر موجودی حساب 
صادرکننــده چک نزد بانک کمتر از مبلغ چک 

باشــد چگونه عمل می شــود؛ یکی از بندهای 
قانون به این ســوال اینگونه پاسخ می دهد: در 
این صورت به تقاضای دارنده چک، بانک مکلف 
است مبلغ موجودی در حساب را به دارنده چک 
بپردازد و دارنده با قید مبلغ دریافت شده پشت 

چک، آن را به بانک تسلیم کند.
همچنین، بانک مکلف اســت بنا به درخواست 
دارنده چک برای باقی مانده چک گواهینامه عدم 
پرداخت صادر کند. به عنوان مثال، اگر شخصی 
چکی به مبلغ ۱۰ میلیون تومان کشیده باشد 
و موجودی حســاب جاری او ۷ میلیون تومان 
باشد، بانک به تقاضای دارنده چک مکلف است 
مبلــغ ۷ میلیون تومان را برداشــت کرده و به 

ذینفع پرداخت کند.
البته، بانک باید برای باقی ۳ میلیون تومان نیز 

گواهینامه عدم پرداخت صادر کند.
در ایــن زمینه، ذینفعان چک باید بدانند که بر 
اساس ماده ۵ قانون اصلاح قانون صدور چک، در 
صورتی که موجودی حساب صادرکننده چک 
نزد بانک کمتر از مبلغ چک باشــد، به تقاضای 
دارنده چک، بانک مکلف اســت مبلغ موجودی 
در حســاب را به دارنده چک بپردازد. بنابراین، 
دارندگان چــک باید این موضوع را از شــعبه 

درخواست کنند.

به گفته رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، روند 
کاهشــی که اونس جهانی طلا از اواسط هفته 
و همزمان با بازگشــایی مجدد بازارهای جهانی 
به خود گرفته بود، تا بعدازظهر روز پنجشــنبه 
بیشــتر دوام نداشــت و پس از آن، قیمت هر 
اونس طلا در مسیر افزایشی قرار گرفت؛ همین 
افزایش قیمــت طلا در بازارهای جهانی و البته 
نوسانات نرخ ارز در بازارهای داخلی، بازار سکه و 
 طلای داخلی را هم تکان داد و با کمی افزایش 

همراه کرد.
نادر بذرافشان در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با 
وضعیت یک هفته اخیر بازا سکه و طلای داخلی 
اظهار کرد: از اواسط هفته شاهد روند کاهش ۲۶ 
دلاری اونس جهانی طلا بودیم که با بازگشایی 
بازارهای جهانی از اواسط هفته آغاز شد و تا روز 
پنجشنبه ادامه دار بود. این رند نزولی قیمت طلا 
در بازارهای جهانی ســبب شد که در بازارهای 
داخلی نیز کاهش حدودا ۸۲ هزار تومانی قیمت 
برای هر مثقال طلا ۱۷ عیار و ۱۸ هزار تومانی 
برای هر گرم طلای ۱۸ عیار اتفاق بیفتد. ضمن 
اینکه قیمت انواع قطعات سکه نیز تغییر چندانی 

نداشت.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: اما 
از بعداز ظهر روز پنجشنبه، افزایش ۳۴ دلاری 
اونس جهانی طلا در بازارهای جهانی ایجاد شد. 
این افزایش قیمت طلای جهانی به همراه کمی 
نوســان نرخ ارز در بازارهای داخلی، سبب شد 
که در آخرین روز کاری هفته ســکه و طلا در 
بازارهای داخل )پنجشــنبه( نیز روند افزایش 

قیمت سکه و طلا شکل گیرد.
وی در رابطه با تغییرات قیمت ها در روز گذشته 
نسبت به اواسط هفته )که قیمت طلا کاهشی 
شــده و ســکه ها از ثبات برخوردار بود(، گفت: 
ســکه های تمام طرح جدید با ۱۷۰ هزار تومان 
افزایش در آخرین معاملات هفته به ۱۴ میلیون 
و ۹۸۰ هزار تومان و هر قطعه ســکه تمام طرح 
قدیم با ۱۰۰ هزار تومان افزایش به ۱۴ میلیون 
و ۵۰ هزار تومان رسیدند. نیم سکه و ربع سکه 
نیــز هر یک ۵۰ هزار تومــان افزایش قیمت را 
نسبت به اواسط هفته تجربه کردند و در پایان 
هفته به ترتیب نیم سکه هشت میلیون و ۲۲۰ و 
ربع سکه پنج میلیون و ۲۰۰ هزار تومان تعیین 
قیمت شدند. در این هفته سکه های یک گرمی 
تغییر قیمتی نداشت و در آخرین معاملات پایانی 
هفته سه میلیون و ۵۰ هزار تومان دادوستد شد.
بذرافشان افزود: هر مثقال طلا ۱۷ عیار با حدود 
۶۵ هزار تومان افزایــش قیمت پس از کاهش 
قیمت ها، در آخرین معاملات پایانی هفته پنج 
میلیــون و ۹۱۰ هزار تومــان و هر گرم طلای 
۱۸ عیار نیز بــا افزایش حدودا ۱۴ هزار تومانی 
یک میلیون و ۳۶۴ هزار تومان به ازای هر گرم 

معامله شدند.
رئیس اتحادیــه طلا و جواهر تهران در رابطه با 
آخرین وضعیت حباب سکه نیز گفت: در حال 
حاضر هر قطعه سکه حدودا یک میلیون و ۶۵۰ 
هزار تومان دارای حباب اســت که نســبت به 
هفته های اخیر تغییرات چندانی )در حدود ۵۰ 

هزار تومان افزایش( نداشته است.
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قیمت نفت روز جمعه در پی افت ارزش دلار آمریکا، روند کاهشی خود را معکوس کرد و اندکی افزایش یافت. به گزارش ایسنا، 
بهای معاملات نفت برنت با 31 سنت معادل 0.3 درصد افزایش به ۹4 دلار و ۸۸ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا با 36 سنت معادل 0.4 درصد افزایش به ۸۹ دلار و 4۷ سنت در هر بشکه رسید. تینا تنگ، تحلیلگر 
شرکت سی ام سی مارکتس در این باره گفت: افت ارزش دلار آمریکا و بهبود قوی دارایی های پرریسک، قیمت های نفت را بالا 
برد. بهبود این روند ممکن اســت در معاملات روز جاری بازار آسیا ادامه پیدا کند زیرا افت دلار معمولا نفت را برای خریداران 
غیرآمریکایی، ارزانتر می کند. تصمیم اوپک پلاس برای کاهش تولید هم به همراه چشــم انداز بهبود تقاضای چین در صورت 
تسهیلات محدودیت های کرونایی در سه ماهه چهارم، همچنان از قیمت های نفت پشتیبانی خواهد کرد. هر دو شاخص نفت برنت 
و وست تگزاس اینترمدیت پس از دو هفته رشد متوالی، در مسیر ثبت حدود سه درصد کاهش هفتگی قرار دارند. عامل دیگری 
که روز جاری از قیمت ها پشتیبانی کرد، کاهش چشمگیر ذخایر سوخت آمریکا شامل دیزل و نفت کوره در پی افزایش تقاضا برای 
گرمایش در فصل زمستان بود. بر اساس گزارش رویترز، آمار اداره اطلاعات انرژی آمریکا نشان داد ذخایر سوخت های آمریکا 
هفته گذشته 4.۹ میلیون بشکه کاهش پیدا کرده و به 106.1 میلیون بشکه رسیده که پایین ترین میزان از ماه مه است در حالی که 
تحلیلگران، کاهش این ذخایر به میزان دو میلیون بشکه را پیش بینی کرده بودند. ذخایر نفت به میزان ۹.۹ میلیون بشکه رشد کرد 

و به 43۹.1 میلیون بشکه رسید که بسیار بالاتر از رشد 1.۸ میلیون بشکه ای پیش بینی شده از سوی تحلیلگران بود.

نفت با افت دلار صعودی شد |

معاون نخست وزیر روسیه بر این باور است که این کشور می تواند تولید نفت را در اکتبر در سطح ۹.۹ میلیون بشکه در روز حفظ 
کند. به گزارش ایسنا، الکساندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه، با اشاره به حجم تولید که بیش از یک میلیون بشکه در روز 
پایین سقف تولید روسیه تحت توافق اوپک پلاس است، اعلام کرد روسیه انتظار دارد تولید نفت این کشور در اکتبر در ۹.۹ میلیون 
بشکه در روز حفظ شود. ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، روز چهارشنبه اعلام کرد روسیه تولید و صادرات نفت را تا سال 
202۵ در این سطح نگه می دارد و وعده داد با وجود تحریمها، از مواضع تعیین کننده خود در بازارهای انرژی جهانی دست نخواهد 
کشید. طبق گزارش خبرگزاری تاس، نواک که نماینده روسیه در دیدارهای اوپک پلاس است، در نشست هفته انرژی روسیه در 
مسکو گفت: تولید نفت روسیه در همین سطح ۹.۹ میلیون بشکه در روز است. در حال حاضر تولید ثابتی داریم. وی تصریح کرد: 
روسیه قصد دارد تولیدش را تا پایان اکتبر در همین سطح ثابت نگه دارد. پس از دیدار هفته گذشته وزیران اوپک پلاس، نواک 
اعلام کرده بود تولید نفت و میعانات روسیه سال آینده از تولید پیش بینی شده ۵30 میلیون تن معادل 10.6 میلیون بشکه در روز 
در سال 2022 و 4۹0 میلیون تن در سال 2023، کاهش پیدا خواهد کرد. اوپک پلاس هفته گذشته با بزرگترین کاهش تولید گروهی 
از سال 2020 موافقت کرد. با وجود تصویب کاهش تولید به میزان دو میلیون بشکه در روز، کاهش واقعی که توسط تولیدکنندگان 
این گروه انجام خواهد گرفت، نصف این رقم یعنی حدود یک تا 1.1 میلیون بشکه در روز است زیرا بسیاری از تولیدکنندگان از 
جمله روسیه در ماههای اخیر نتوانسته اند مطابق با سهمیه بالاتری که به آن ها اختصاص پیدا کرده است، نفت تولید کنند. برآورد 
می شود روسیه حدود یک میلیون بشکه در روز پایین سهمیه تولید 11 میلیون بشکه در روز در سپتامبر نفت تولید کرده است؛ 
بنابراین نیازی به کاهش تولید نخواهد داشت و تنها از قیمت های بالاتر از سود می برد. هدف تولید روسیه تا نوامبر 10.4۷۸ میلیون 
بشکه در روز خواهد بود که مشابه عربستان سعودی است. در حالی که عربستان سعودی قرار است تولیدش را ۵26 هزار بشکه 
در روز کاهش دهد، روسیه همچنان پایین سطح هدف خود نفت تولید می کند. بعلاوه، تولید نفت روسیه تا پایان امسال و اوایل 
سال آینده، به دلیل این که مسکو باید مشتریان جدیدی برای یک میلیون بشکه در روز فرآورده های نفتی و 1.4 میلیون بشکه 
در روز نفت خام تا دسامبر که تحریم های اتحادیه اروپا علیه مسکو به اجرا گذاشته می شود پیدا کند، ممکن است کاهش داشته 
باشد. براساس گزارش اویل پرایس، آژانس بین المللی انرژی در گزارش بازار نفت خود در سپتامبر اعلام کرده بود این امر ممکن 
است به کاهش بیشتر میزان صادرات و تولید نفت روسیه منتهی شود. تولید نفت روسیه ممکن است تا فوریه سال 2023 به ۹.۵ 

میلیون بشکه در روز کاهش پیدا کند که 1.۹ میلیون بشکه در روز کمتر از فوریه سال2022 خواهد بود

روسیه: تولید روزانه نفت را در ۹.۹ میلیون بشکه ثابت نگه می داریم |

معاون بین الملل اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد
سیاست ایران در تجارت با اتحادیه اروپا

تعهد ارزی صادرکنندگان شیرخشک صنعتی موقتا برداشته شد

احداث ۱۱۰ هزار نیروگاه پشت بامی

اگر موجودی حساب از مبلغ چک کمتر باشد چه می شود؟

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران تشریح کرد
وضعیت بازار سکه و طلای داخلی با تحولات ناگهانی بازارهای جهانی
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خراسان:مگر ما امت پیامبر رحمت نیستیم؟!
مشیت حضرت باری تعالی، خداوند 
رحمان رحیم، بر این قرار گرفت که 
حدود 14 قرن پیش در چنین روزهایی مولودی 
را به جهان هس��تی هدیه کن��د که مبارک ترین 
است در همه خلقت و در همه ابعاد وجودی، حق 
تعالی، او را در عرش »احمد« و در زمین، »محمد« 
نامبردار فرمود، خالق یکتا هر آن چه بر عمر زاده 
دامن آمنه افزود، مهرش را در دل مردمان بیشتر 
و بیشتر کرد تا آن جا که »حبیب خدا« در جوانی 
نزد م��ردم »راس��تگوترین«، »درس��تکارترین«، 
»امانتدارترین« و »محبوب ترین« شد بدان گونه 
که حتی قبل از آن که فرزند عبدا... به »رسالت« 
از جانب خداوند حکیم برانگیخته شود، قول و فعل 
و داوری اش نزد قاطبه مکیان، فصل الخطاب بود 
تا این که در چهلمین س��ال عمر سراسر برکتش 
ب��ا وحی و فرمان »اقرأ باس��م ربک الذی خلق...« 
حضرت خال��ق، وج��ود مبارکش را به کس��وت 
پیامب��ری مزین و منور فرمود ت��ا به امر الهی نور 
ایمان و آگاه��ی و خردمندی را در جان جهانیان 
بتاباند و انس��ان را از ظلم��ات ضلالت و گمراهی 
برهاند و به صراط مستقیم هدایت و رشد و کمال 

و سعادت رهنمون شود.
حضرت مصطفی را آفریننده هستی، بر انجام این 
ب��زرگ ترین و مهم ترین امر، به برترین نعمت ها 
یاری فرمود. به »شرح صدر« بی مانند، به »خُلق 
عظیم«، به عطوفت و نرم خویی بی نظیر، به صبر 
و حل��م و بردب��اری، به مردم��داری و یتیم نوازی 
بی مثال، به گش��اده رویی و تبسم و مهربانی، به 
بخشندگی و س��خاوت، به »علم لدنی« و »شهر 
علم« بودن، به حریت و آزادگی، به »انسان کامل« 
بودن و »حبی��ب اللهی« و... به ه��زاران صفت و 
س��جیّه که هر یک نماد و تجل��ی صفات کمالیّه 
خداوندی اس��ت و کدامین قلم یارا و توان وصف 
سیّد رُسُل حضرت خاتم الانبیا را دارد؟ همین که 
از س��ر تبرک و تیمّن و زینت دادن به کلام و قلم 
آن چه از ساحت وجودی حضرتش و اقیانوس بی 
کران سجایای اخلاقی اش فهم می کنیم، بگوییم 
و بنویسیم تا شاید در نگاه و اندیشه و قول و کردار 
ش��باهت هایی به وجود مبارک��ش پیدا کنیم، به 
آن مبارک وجودی که آفریدگار هستی، در قرآن 
کریم��ش »رحم��ة للعالمین« خوان��دش و برای 
مردمان همه اعصار »اسوه حس��نه« قرار دادش. 
انس��ان کامل و پیامبری که در »همس��رداری« 
و رفت��ار با خانواده و اه��ل و عیال بهترین بود. در 
عش��ق و علاقه و ابراز محبت به همسر و فرزندان 
بی همانند بود، حضرتش در معاشرت با مردم نیز 
صاح��ب نیکوترین و برترین گفتار و رفتار بود آن 
چنان که گویند کسی ایشان را ندید مگر این که 
لبخندی ملیح بر لبان مبارکش نقش می بست، 
هیچ کس حتی کودکان نتوانس��تند بر حضرتش 
سبقت سلام بگیرند، مردم از بوی خوش وجود و 
عط��ر پیامبر درمی یافتند که از فلان کوچه عبور 
کرده، در همسایه داری آن قدر نیکو منش و اهل 
مراعات بود و تا به آن جا س��فارش همس��ایه ها 
)چه��ل خانه از هر طرف( را م��ی فرمود که امیر 
مومنان می گوی��د: پیامبر عظیم الش��ان بر این 
مه��م آن چنان اصرار می کردند که گفتم ش��اید 
همسایه از همسایه ارث می برد! پیامبر اعظم در 
عفو و گذشت و رحمت نیز بی نظیر بود. حضرتش 
در جری��ان فتح مکه پ��س از آن همه ظلمی که 
مش��رکان و مکیان و... در تمامی این س��ال ها در 
حقش ک��رده بودن��د، همگان را بخش��ید حتی 

ابوسفیان و هند جگرخوار را.
حضرت کریم الس��جایا آن رحمت عالمیان حتی 
»وحش��ی« قاتل حمزه سیدالشهدا را بخشید. آن 
سرور و سالار انبیا »جمیل الشّیم«، »نبی البرایا« 
که فرم��ود: »انی بعُثتُ لاتمم م��کارم الاخلاق« 
برترین خلق جهان هس��تی بود در »مردمداری« 
و »صله رحم« و مهربان��ی و عطوفت؛ تا بدان جا 
که حتی آن گاه که وقفه ای پیش آمد در خاکستر 
ریزی زن یهودی بر سر حضرتش و دلیل را جویا 
شد، اصحاب گفتند که آن زن مریض شده است، 
پ��س بی درنگ وج��ود مبارک حض��رت ختمی 
مرتبت این پیامبر مهربانی بر بالین زن یهودی و 
عیادت از او حاضر شد. خدایا کدامین قلم و بیان 
می تواند حتی قطره ای از اقیانوس لطف و کرم و 
حلم و بزرگواری و رحم��ت خاتم الانبیا را وصف 

کند؟

اعتماد:چرا گفت وگو مهم است؟
یکي از مهم ترین جنبه هایي که مي توان 
ریش��ه اعتراضات اخی��ر را از طریق آن 
تفسیر کرد، موضوع »اقتصاد« است که این روزها 
کمت��ر در ارزیابي هاي تحلیلي و رس��انه اي به آن 
پرداخته ش��ده است. در تئوري هاي مرتبط با فقر 
و تبعات فقر، دانش��مندان بر این باور هستند که 
»فقر« اساسا در برابر »مالکیت« معنا پیدا مي کند. 
یعني زماني که گروهي، عده اي و جماعتي مالک 
امکانات خاصي باش��ند و از رانت خاصي بهره مند 
ش��وند به موازات آن مس��اله فقر و احساس فقر 
شکل مي گیرد. یعني روي دیگر سکه مالکیت هاي 
غیرطبیعي و غیرمتعارف، احساس فقر است. وقتي 
فق��ر به وجود آمد به دنب��ال آن پدیده نابرابري و 
تبعیض نیز هویدا مي ش��ود. نهایتا نیز این چرخه 
به اعتراض، تجمع و آشوب ختم مي شود. اگر این 
چرخه را حکومت ها قطع نکنند و ادامه یابد، بعد 
از آش��وب ها به مرحله فقر تشدید شده مي رسیم. 
یعني کش��وري که دچار آش��وب و نارسایي هاي 
اجتماعي مي شود با مش��کلات عدیده در کسب 
و کار و فعالیت ه��اي روتین اقتص��ادي و بیکاري 
و نهایتا فروپاش��ي اقتصادي مواجه مي شود و این 
ش��رایط دوباره منجر به افزایش فق��ر در جامعه 
مي ش��ود. به عبارت روش��ن تر، آشوب هایي که به 
دلیل مقابله با فقر ش��کل مي گی��رد، خود منجر 

به افزایش فقر مطلق در آینده مي ش��ود. از جنبه 
سیاسي و اجتماعي نظام هاي سیاسي باید تلاش 
کنند به گونه اي نظام تصمیم س��ازي ها را مستقر 
کنند که منجر به کاهش فقر، نابرابري و تبعیض 
شود. این اتفاق در نظام تصمیم سازي هاي کشور 
نیفتاده است و توجهي به آن نشده است. براساس 
اع��داد و ارقام مرکز آمار و بانک مرکزي، ش��کاف 
طبقان��ي به نس��بت یک الي دو دهه گذش��ته به  
شدت افزایش پیدا کرده است. شاخص فلاکت و 
فقر مطلق و فقر نس��بي بسیار عمیق شده است. 
دلی��ل این ش��کاف عمیق نیز آن اس��ت که افراد 
برخوردار و طبقه متوس��ط که در سال هاي قبل 
جمعیت بالایي از ایرانیان را تش��کیل مي دادند به 
دلیل تورم بالاي برآمده از نظام تصمیم سازي هاي 
اخیر، تحریم ها و... به  شدت کوچک شده و دچار 
ضعف شده اند. برجام فرصتي براي ایران و اقتصاد 
ایران بود که در سایه آن مي شد، سرمایه خارجي 
قابل توجهي جذب کرد، روند نوس��ازي اقتصادي 
را تسریع بخشید، پالایشگاه هاي نفت و گاز را در 
مسیر بازس��ازي قرار داد، تحریم ها بیمه را پشت 
س��ر گذاشت و در کل ده ها اس��تفاده اقتصادي و 
راهب��ردي دیگر را تجربه ک��رد. این روند به دلیل 
عدم توجه به ضرورت احیاي برجام توسط دولت 
سیزدهم دچار تغییر شد. باید توجه داشت در عالم 
سیاست و دیپلماسي، تضامین صددرصدي وجود 
ندارد و نمي بایست این درخواست ها از سوي دولت 
مطرح مي ش��د. در قراردادهاي گذشته ایران و در 
زمان رژیم س��ابق نیز قراردادهایي با کش��ورهاي 
دیگ��ر منعقد ش��ده ک��ه در ادام��ه در جمهوري 
اسلامي تغییر یافته است. باید توجه داشت شرایط 
س��خت اقتصادي به عنوان یک��ي از دلایل اصلي 
اعتراضات، خود را در کف خیابان نشان مي دهد و 
احیاي برجام مي توانست این روند را تعدیل سازد. 
اینکه بسیاري از معترضان حاضر به ترک خیابان 
نیستند، برآمده از ناامیدي و نداشتن چیزي براي 
از دست دادن است. اگر با این افراد صحبت شود، 
اغلب از ناامیدي نسبت به چشم انداز آینده صحبت 
مي کنند، بنابراین یکي از گزاره هاي مهم تحلیلي 
براي درک ش��رایط موجود ریش��ه هاي اقتصادي 
و رفاهي اس��ت. هر زمان که م��ا از اثر تحریم ها و 
مشکلات اقتصادي سخن گفتیم روزنامه کیهان به 

ما تاخت و اعلام کرد در مسیر دشمنان قدم 
ب��ر مي داریم، درحالي که ای��ن اظهارات دقیقا در 
راس��تاي منافع ملي اس��ت. برجام مي بایست به 
سرانجام مي رسید و در سال 99 این فرصت وجود 
داشت که این فرصت به دلیل نگاه هاي سیاسي از 
دست رفت. سیاست گذاران ایراني باید پیشنهادات 
مطرح شده ازسوي کارشناسان را پیگیري کنند و 
برنامه هاي عملي براي عبور از مشکلات را تدارک 
ببینند. ازس��وي دیگر اگر طي س��ال هاي اخیر با 
رقابتي کردن انتخابات، فضاي کنش��گري معقول 
را براي نس��ل هاي ایراني فراهم مي کردند، بدون 
تردید بسیاري از نارسایي هاي فعلي رخ نمي دادند. 
نکته اي که تصمیم س��ازان کش��ور ب��راي عبور از 
بحران ها باید مورد توجه قرار دهند، روش هاي نرم 
و علمي است. آقاي محسني اژه اي مسیر گفت وگو 
را پیش��نهاد داده اند. ضرورتي که سال هاس��ت از 
س��وي اصلاح طلبان ب��ر آن تاکید مي ش��ود. این 
گفت وگو مي تواند با منتقدان آغاز شود و در ادامه 
با معترضان و ناراضیان ادامه پیدا کند. صدا و سیما 
به عنوان رس��انه ملي کش��ور باید از یک صدایي 
دست بردارد و تلاش کند، تریبوني براي نحله هاي 

مختلف فراهم کند. 

آرمان امروز:مدیریت فضای تحریمی
مشاهدات نظام بین الملل این پیام را 
ص��ادر می  کند که برجام قرار اس��ت، 
همچنان در حالت مسکوت بماند. حتی اگر قرار بر 
توافق باشد، مدت زیادی زمان لازم است تا ایران و 
آمریکا در حالی که رابطه ای توام با تنش و چالش 
دارن��د، بتوانند به نظر مش��ترکی درب��اره منازعه 
هسته ای برسند. شرح این شرایط نشان می دهد، 
نظام سیاسی ایران باید آمادگی زیست در موقعیت 
تحریم را داش��ته باش��د و با بررس��ی مناس��بات 
بین المللی برای مدیریت مطلوب فضای دیپلماسی 
و اقتصادی شرکایی کارآمد برای انتخاب کند. در 
نگاه اول چین و روسیه می توانند با ایران رابطه ای 
توام با همکاری های دوجانبه داش��ته باش��ند که 
این رابطه هم در حوزه سیاس��ت خارجی می تواند 
دست آوردهای مهمی داشته باشد و هم در بخش 
مهم اقتصادی،  گره گش��ا باشد و ش��رایط را برای 
فراهم کردن ترمیم اقتصادی هموار کند.همچنین 
قانونی نانوش��ته در سیاست  خارجی اینطور حکم 
می کند که کشورهایی که در یک منطقه حضور 
دارن��د، از فرصت همس��ایگی ب��رای بهره برداری 
استفاده کنند. در این باره مشخصا می توان گفت، 
اکنون زمانی اس��ت ک��ه باید س��عی مان را برای 
کاهش جدلی که با عربستان داریم، به کار بگیریم. 
به هرح��ال جمهوری اس��لامی و دولت س��عودی 
مهمترین کشورهای منطقه استراتژیک خاورمیانه 
هس��تند. به همین دلیل اگر دو کش��ور تعامل را 
جایگزی��ن تقابل کنند،  بی ش��ک ه��م می توانند 
منافع دوجانب��ه ای را تجربه کنند و همچنین به 
نظام بین الملل این پیام آش��کار را خواهند داد که 
چش��م طمع از خاورمیانه بردارند. »در سیاس��ت 
دوست و دش��من دائمی نداریم« قانونی نانوشته 
اس��ت که دولت ها حتما باید به آن توجه نش��ان 
بدهند. چرا که در اینصورت، بسیاری از منازعات 
جامعه جهانی قابل حل خواهند ش��د. البته به این 
ش��رط که دولت ها بر س��ر عقیده های شان اصرار 
افراطی نداشته باشند و هر زمان که لازم شد، در 
صورت متضرر نشدن از مواضع شان عقب نشینی 
کنند. اگر نظام سیاسی ایران به این نکته ها توجه 
نشان بدهند، در مدیریت فضای تحریمی مانع های 

کمتری را پیش روی خود خواهد دید.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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رامین ناصر  نصیر درباره وضعیت کنونی تئاتر اضافه کرد: خوشبختانه 
با توجه به آنچه خودم مش��اهده کردم و همچنین وضعیت کلی که 
دوستان می گویند تئاتر از بحران کرونا خارج شده اما همچنان درگیر 
بحران ها و مش��کلات فراوانی اس��ت که از گذشته با این هنر همراه 
بوده است. ناصر نصیر با اشاره به دستمزد کم اهالی تئاتر و بازیگران 
این رشته اضافه کرد: به طور کلی به جز برخی آثار که اسپانسرهای 
بزرگ دارند، دستمزد تئاتر به نحوی نیست که بتوان از آن به عنوان 
راهی برای امرار معاش یاد کرد، اگر بخواهیم تئاتر را ش��غل خطاب 
کنیم از جمله مش��اغل محروم است. بازیگر س��ریال »شهرزاد« در 
همین راستا ادامه داد: آنچه مسلم است اینکه یک تئاتری در سال تا 
سه بار می تواند اثری با کیفیت را روی صحنه ببرد که البته سه اجرا 
هم کار آسانی نیست و معمولا این تعداد به دو اجرا در سال می رسد، 
به این دلیل که پروسه پیش تولید تئاتر و تمرینات آن بسیار سخت 
و زمانبر است، از سویی اجرای اثر هم یک ماه به طول می انجامد و 
به همین دلیل هر شش ماه می توان یک تئاتر کار کرد، حال وقتی 
به کل زمان مصرفی و میزان دستمزد نگاه می کنیم به راحتی متوجه 
می ش��ویم که این رقم تا چه حد اندک است. ناصر نصیر با اشاره به 
لزوم حمایت بخش دولتی از تئاتر اضافه کرد: حمایت بخش فرهنگی 
دولتی از تئاتر یک وظیفه است، این روند در تمام دنیا مرسوم است 
زیرا هیچگاه هنر تئاتر همچون س��ینما مخاطب عام و زیاد نداشته 
و نیازمند حمایت است، اما متاسفانه نه تنها حمایتی نمی شود بلکه 
اندک حمایتها هم به اجراهای خاص در سالنهای دولتی تخصیص 
داده شده و به تازگی سالنهای دولتی هم برای اجرا اجاره بها دریافت 

می کنند. ناصر نصیر ادامه داد: وقتی از تئاتر خصوصی حمایتی نشود 
این تئاتر مجبور می شود تا برای جذب مخاطب عام آثار کمدی که 
احتمال جذب تماشاگر دارند را روی صحنه ببرد، این اتفاق در طول 
زمان به حذف تئاتر تفکر محور و تجربی منجر خواهد شد زیرا این 
نوع از تئاتر مخاطب خاص داش��ته و باید حمایت شود. البته این را 
بگویم بخش فرهنگی باید بداند که حمایت از تئاتر حمایت از یک 
رشته خاص نبوده و به طور کلی حمایت از ارتقا فرهنگ در جامعه 
و آیندگان است. ناصر نصیر در همین رابطه تاکید کرد: وقتی گروه 
مجبور باش��د تا برای جذب مخاطب تمام تمرکزش را روی گیش��ه 
بگذارد ناچارا دست از تولید آثار خاص و معناگرا برداشته و به سمت 
کمدی هایی می رود که در نهایت به ابتذال ختم می ش��وند. این در 
هنگامی رقم می خورد که وجه تفکر برانگیز تئاتر حذف شده و صرفا 
ابعاد س��رگرم کننده آن باقی می ماند. وی درباره قیمت بلیت تئاتر 
افزود: به واقع نس��بت به هزینه های زندگی قیمت بلیت تئاتر گران 
نبوده و حتی نس��بت به هزینه های گروه اجرایی و زمانی که صرف 
می کند ناچیز اس��ت، اما با توجه به ش��رایط اقتصادی جای تعجب 
ندارد که همین مبلغ کم هم گران به نظر برسد. به گزارش میزان، 
ناصر نصیر درباره دلیل تداوم حضورش در تئاتر خاطرنشان کرد: به 
نظر من یک بازیگر برای اینکه به روز و آماده بماند باید هر از چند 
گاهی تئاتر کار کند، تئاتر توانایی های بازیگر را می س��نجد و باعث 
می ش��ود که بازیگر مسیر درس��ت را فراموش نکند. علاوه بر شور و 
عش��قی که همواره به تئاتر داش��ته و دارم، این به روز بودن و آماده 

بودن برایم دلیل مهمی برای حضور در تئاتر است.

 رامین ناصر نصیر: 

دستمزد بازیگران تئاتر ناچیز است 

»Ai-Da« ی��ک رب��ات هنرمند انسان نماس��ت که به نام ی��ک زن ریاضیدان پیش��گام، آدا لاولیس 
نامگذاری شده است اولین ربات هنرمند فوق واقع گرایانه جهان است که در فوریه ۲۰19 در یک تیم 
از متخصصان بسیار ماهر ساخته شد. او با استفاده از بازوی بیونیک و چشم های مجهز به دوربین، به 
خلق آثار هنری می پردازد و امسال در دوسالانه ونیز نمایشگاهی داشت که مسائل سیاسی و اجتماعی 
را از طریق نقاشی، مجسمه سازی و اینستالیشن بررسی می کرد. این ربات هنرمند که »آیدان ملر« آن 
را ساخته چند روز پیش به پارلمان انگلستان رفت تا به سؤالات اعضای مجلس اعیان پاسخ دهد. برای 
اولین بار، اعضای مجلس اعیان به عنوان بخشی از تحقیقات خود در مورد آینده صنایع خلاق بریتانیا، 
درباره یک ربات به بررسی و تحقیق پرداختند. »Ai-Da« در پاسخ به سوالات اعضای کمیته ارتباطات 
و دیجیتال درباره نحوه کار خود توضیح داد و در عین حال نشان داد که به توانایی های خود آگاه است و 
می داند که کجا کمبود دارد. او درباره اینکه چگونه هنر تولید می کند و این کار چه تفاوتی با انسان دارد، 
گفت: »با دوربین هایی که در چشم من هستند، الگوریتم ها و بازوی رباتیک روی بوم نقاشی می کنم و 
در نتیجه تصاویر بصری جذابی به دست می آیند. من تجربیات ذهنی ندارم و به برنامه های کامپیوتری 
وابسته هستم. اگرچه زنده نیستم، باز هم می توانم هنر خلق کنم.« به گزارش هنرآنلاین، آیدان ملر، 
خالق Ai-Da درباره او می گوید: »آی دا ربات پیچیده ای است که برای تقلید از انسان طراحی شده 
اس��ت. این ربات یک پروژه هنر معاصر اس��ت که هدف آن بررس��ی این است که آیا امکان نقد دنیای 
فناوری توسط خود فناوری، وجود دارد یا خیر. « »Ai-Da« از یک طرف توجه عمومی زیادی را به 

خود جلب می کند و از طرف دیگر انتقادات زیادی را به وجود آورده است. 

»دیمین هرس��ت« هنرمند مشهور انگلیسی در یک مراس��م آیینی در جدیدترین گالری خود، از 1۲ 
اکتبر ش��روع به س��وزاندن 1۰۰۰ اثر از اولین مجموعه NFT )توکن غیرقابل تعویض( خود کرد. این 
هنرمند با پوشیدن شلوار و دستکش های محافظ نقره ای، در حالی که اولین قطعه را در یکی از شش 
شومینه طراحی شده و سفارشی موجود در گالری می انداخت گفت: »چه روز عجیبی است« این اقدام 
مرحله نهایی پروژه NFT هرس��ت به نام »پول« اس��ت که در ژوئیه ۲۰۲1 با مجموعه ای از 1۰۰۰۰ 
نقاشی نقطه ای آغاز کرد و هر کدام با عنوان، شماره گذاری، امضا و لینک به NFT مربوطه با قیمت 
۲۰۰۰ دلار فروخته شد. سپس خریداران می توانستند انتخاب کنند که کار فیزیکی را دریافت کنند 
یا نقاشی آنالوگ را از بین ببرند. در نهایت ۵149 خریدار تصمیم به حفظ آثار هنری فیزیکی گرفتند 
و 4۸۵1 خریدار NFT را انتخاب کردند. نقاشی هایی که قرار بود به صورت فیزیکی باقی بمانند از ۶ 
سپتامبر در گالری خیابان نیوپورت به نمایش درآمده اند و آثار باقیمانده هر روز تا پایان نمایش در ۳۰ 
اکتبر به صورت دس��ته ای سوزانده می شوند. تصمیم درست برای به آتش کشیدن آثار خود، حمایت 
نهایی او از NFT را نسبت به اثر هنری فیزیکی تأیید می کند. »هرست« پس از اینکه چند اثر را به 
آتش کش��ید، اعتراف کرد: » در واقع بیش��تر از آنچه فکر می کردم از این کار لذت می برم.« به گزارش 
هنرآنلاین، او پیش از سوزاندن هر اثر مطمئن می شود که شماره و عنوان آن با دقت فیلمبرداری شده 
است. در مورد تأثیرات زیست محیطی این آتش سوزی ها نیز گفته شده است با وجود بوی دود چوب 
 در گالری ، این اجاق های چوب سوز عملًا بدون دود هستند و تمام سوخت آن ها از منابع تجدیدپذیر

 تأمین می شود.

وقتی پرونده گیش��ه سینمای ایران در پایان شهریور با رقم ۲۶۰ 
میلیارد تومان بسته ش��د، این امیدواری وجود داشت که با نظم 
بیشتر این حوزه طی ۶ ماه دوم، گیشه سال 14۰1، به مرز ۸۰۰ 
میلیارد تومان نزدیک ش��ود تا س��ینمای ایران بتواند بازگشت به 
حیات پیش از کرونا را جشن بگیرد. اما درست از نقطه ای که قرار 
بود این رویای شیرین، از فردای اتمام ماه صفر و از ششم مهرماه، 
با اکران ۳ فیلم جدید کلید بخورد، اغتشاش��ات به عنوان س��دی 
بزرگ، آن را به کابوسی تبدیل کرد که رویای متوسط 1۰۰ هزار 
مخاطب روزانه را به کابوس ۷ تا 11 هزار مخاطب در روز تقلیل 
داد تا سینمای ایران در مهرماه، ضعیف ترین میزان عملکرد خود 
طی سال جاری را تجربه کند. سینمای ایران طی ۲۰ روز ابتدایی 
مه��ر، پذیرای تنها ۳۳۳ ه��زار نفر بود که ای��ن میزان مخاطب، 
تنها 1۰ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان به گیش��ه سینمایی کشور 

واریز کردند و این آمار به درس��تی نشان می دهد که سینما برای 
رس��یدن به آن هدف عالی مرتبه خود در پایان سال، تا چه اندازه 
با مش��کل مواجه شده است. سینماها طی این مدت، سانس های 
ش��بانه خود را حذف ک��رده و نمایش فیلم جدید را به هفته های 
دیگر موکول کرده اند. همچنین بسیاری از مخاطبان نیز با دلهره، 
پیگیر حوادث هستند و ترجیح می دهند که در شرایط کنونی، به 
سینما نروند. از سوی دیگر نمایش های کمدی که طی پنجشنبه 
و جمعه هفته گذشته به روی صحنه رفتند، با تشدید اغتشاشات 
از ابتدای هفته، دوباره تعطیل شدند تا میزان خسارت به سینما، 
از م��رز ۲۵ میلیارد توم��ان فراتر رود. حالا اما نش��انه هایی دیده 
می ش��ود مبنی بر اینکه س��ینما با تمام قدرت سعی در بازگشت 
ب��ه دوران پیش از اغتشاش��ات دارد. برای س��ه  ش��نبه که بلیت 
س��ینماها نیم بها بود، س��انس های شبانه س��ینماها برقرار شد و 

همین عامل س��بب شد تا برای نخستین بار از شروع اغتشاشات، 
تعداد مخاطبان س��ینما به 4۵ هزار نفر برس��د. همچنین با رصد 
برنامه س��ینماها و پردیس های کشور، مشخص شده این سانس 
شبانه، فعلا تا پایان هفته برای تمامی آنها برقرار است و همچنین 
از امش��ب، حدود 1۰ نمایش کمدی در پردیس ها و س��ینماهای 
کش��ور به روی صحنه می رود. دو نش��انه خوب که قرار اس��ت با 
افزوده ش��دن مکانیزم دو هفته فروش نیم بها که احتمالا از شنبه 
آغاز می شود، به بازگشت مجدد مخاطبان به سینماها بی انجامد. 
س��ینمایی که برای رسیدن به آمار گیشه ۸۰۰ میلیونی در پایان 
س��ال، ابتدا نیاز دارد تا متوسط مخاطبان روزانه خود را به همان 
4۲ هزار نفر قبلی برس��اند و سپس، زمینه های حضور 1۰۰ هزار 
نف��ری را فراهم کند. به گ��زارش ایرنا، بر روی کاغذ، س��ینماها 
می توانند با این ۳ رویکرد قابل دفاع، خیلی زود به حیات پیش از 
این دوران بازگردند تا در ادامه و با تقویت ناوگان اکران و نمایش 
فیلم های پرمخاطب جدید، اتفاق های بس��یاری خوبی در پائیز و 

زمستان سینمایی کشور رخ دهد.

»دیمین هرست« نقاشی هایش را می سوزاند وقتی موجود بی جان هنر می آفریند 

 گزارشی درباره فروش فیلم در گیشه

 سه نشانه  رونق در سینمای ایران

هنرمند عراق��ی، بزرگترین تابلو خطاطی جهان را با هدف توجه 
به خشکس��الی در منطقه اهوار عراق با نی خلق کرده است. این 
منطقه یکی از جاذبه های توریستی کشور عراق و متشکل از چند 
تالاب است. باسم مهدی، هنرمند عراقی است که بزرگترین تابلو 
خطی جهان را به طول دو کیلومتر خلق کرده و به زبان عربی و 
به خط کوفی نوشته است: »أنقذوا الأهوار« )اهوار را نجات دهید(. 
اهوار جمع هور و در زبان عربی به معنای تالاب است. هدف این 
هنرمند هشدار درباره خش��کی تالاب ها بوده است. باسم مهدی 
به خبرنگاران گفته اس��ت: این اثر ۵۰ متر طول و 4۰ متر عرض 
دارد که معادل دو هزار متر مربع است. می خواستیم این اثر بسیار 
بزرگ باشد تا میزان رنجی که ما از خشکی این منطقه می بریم را 
نشان دهد. در این مدت شاهد خشکی تالاب ها، مرگ حیوانات و 
مهاجرت مردم از این منطقه بوده ایم. هنرمند عراقی تاکید کرده 
است: این کار را بدون حمایت موسسه و سازمانی و صرفا با کمک 
دوس��تان خطاط و هنرمندمان انجام داده ایم. به گزارش ایس��نا 
ب��ه نقل از المیادین، خطاطی و طراح��ی این اثر ۳۰ روز به طول 
انجامیده و اجرای آن یک روز کامل زمان برده است. دیدن آن از 
زمین امکان پذیر نیست و مشاهده کامل آن از ارتفاع بسیار بالا و 

نیز با استفاده  از ماهواره ها شدنی است.

»لیام نیسن« بازیگر فیلم »س��لاح عریان« به کارگردانی »آکیوا 
ش��فر« خواهد شد. »ست مک فارلین« و »آکیوا شفر« به صورت 
رسمی از »لیام نیسن« درخواست کرده اند تا در بازسازی این فیلم 
به آنها ملحق ش��ود. بازیگر »ربوده شده« در حال مذاکره است تا 
بازیگر اصلی نس��خه مدرنی از این فیلم اسلپ اس��تیک متعلق به 
دهه 19۸۰ شود. »شفر« که فیلم هایی چون »رنجرهای نجات« 
را در کارنامه دارد، تهیه کننده فیلم هم خواهد بود. وی فیلمنامه 
را ب��ا همکاری دن گرگور و داگ ماند نوش��ته اس��ت. »نیس��ن« 
اوایل امس��ال درباره احیای این کمدی صحبت کرده و گفته بود 
پارامونت و مک فارلین از وی خواسته اند به این پروژه بپیوندد. این 
فیلم در اصل فیلم اول یک س��ه گانه است که لزلی نیلسن در آن 
در نقش فرانکلین در بین یک کارآگاه خوش قلب و در عین حال 
ساده لوح بازی کرده است. به گزارش مهر به نقل از ورایتی، فیلم 
»سلاح عریان: پرونده های جوخه پلیس!« محصول 19۸۸ ساخته 
دیوید راکر فیلم��ی انتقادی تجاری بود که هم با نقدهای مثبت 
روبه رو ش��د و هم در گیشه به فروش 14۰ میلیون دلاری دست 
یافت. موفقیت فیلم موجب ش��د تا دو دنباله »سلاح عریان یک 
و نیم« در س��ال 1991 و »س��لاح عریان یک سوم ۳۳« در سال 

1994 ساخته شود.

»مارتین اسکورسیزی« پس از ساخت فیلم موفق »دار و دسته های 
نیویورکی« در سال ۲۰۰۲ با بازی »لئوناردو دی کاپریو«، »دنیل 
دی  لوئیس« و »کمون دیاز«، این بار یک س��ریال را برای شبکه 
میرامکس بر اس��اس رمان نوش��ته »هربرت اسبیری« بسازد که 
ع��لاوه بر تهیه کنندگ��ی، کارگردانی دو اپی��زود اول را بر عهده 
دارد. »برت لئونارد« نگارش فیلمنامه این سریال را بر عهده دارد 
که گفته می ش��ود برداش��ت جدیدی از رمان »دار و دس��ته های 
نیویورکی« با شخصیت های جدیدی است که در نسخه سینمایی 
حضور نداش��تند. کتاب »دار و دسته های نیویورکی« به جزئیات 
درگیری میان دار و دس��ته های رقیب در نیوی��ورک در میانه ها 
و اواخر س��ده 1۸۰۰ میلادی پیش از ظهور و تس��لط گروه های 
مافیایی آمریکایی-ایتالیایی در دوره ممنوعیت استفاده از الکل در 
دهه 19۲۰ میلادی می پردازد. فیلم »دارو دسته های نیویورکی« 
در سال ۲۰۰۲ در 1۰ شاخه از جمله بهترین فیلم، کارگردانی و 
بازیگری مرد )دنیل دی-لوئیس( نامزد دریافت جایزه اسکار شد. 
به گزارش ایس��نا به نقل از ددلاین، جدیدترین مس��تند ساخته 
»مارتین اسکورس��یزی« با عنوان »بحران ش��خصیت: تنها یک 
شب« اخیرا نخس��تین نمایش جهانی خود را در جشنواره فیلم 

نیویورک تجربه کرد. 

 بزرگترین تابلو خطاطی جهان خلق شد »دار و دسته های...« سریال می شود  »لیام نیسن« در »سلاح عریان«

 وقتی از تئاتر خصوصی حمایتی نشود این تئاتر 
مجبور می شود تا برای جذب مخاطب عام آثار 
کمدی که احتمال جذب تماش�اگر دارند را روی 
صحنه بب�رد، این اتفاق در ط�ول زمان به حذف 
تئات�ر تفکر مح�ور و تجربی منجر خواهد ش�د 
زیرا این نوع از تئاتر مخاطب خاص داشته و باید 
حمایت ش�ود. البته این را بگویم بخش فرهنگی 
بای�د بداند ک�ه حمایت از تئات�ر حمایت از یک 
رشته خاص نبوده و به طور کلی حمایت از ارتقا 

فرهنگ در جامعه و آیندگان است

کتاب »خود را چگونه ببینیم؟« نوشته دبی جانسون را با ترجمه 
گلنار بساک هارونی در ش��مارگان ۵۰۰ نسخه و قیمت ۵۵ هزار 
تومان در نش��ر حکمت کلمه منتش��ر ش��ده اس��ت. به گزارش 
هنرآنلاین، این کتاب از هفت فصل تحت عناوین »چه کسی وزن 
ش��ما را واقعا کنترل می کند؟«، »چگونه راز لاغر دیدنم را کشف 
ک��ردم«، »تمرین هایی برای ذهن ناخودآگاه«، »دلایل ناخودآگاه 
برای حفظ وزن«، »ایجاد نظامی حمایتی«، »حفظ خود جدید« و 

»کمک به فرزنتان/ کمک به یکدیگر« تشکیل شده است.

س��ینمایش بزرگ کشور با عنوان »41۰« در برج میلادتهران به 
روی صحنه می رود. فصل اول سینمایش »41۰« به تهیه کنندگی 
علیرضا کوهفر و کارگردانی کوروش زارعی از روز یکشنبه ۲4مهر 
در برج میلاد تهران اج��رای خود را آغاز می کند. به گزارش پانا، 
»41۰« روایتی متفاوت از دفاع مقدس با محوریت شهید سپهبد 
قاس��م سلیمانی و فتح گردان غواصی لشکر41ثارالله است که به 
مدت 1۵ش��ب و در یک سانس در برج میلاد تهران و با ظرفیت 

بالای 4هزار نفر تماشاگر اجرا می شود.

کارگ��ردان فیلم هایی چ��ون »زیبای آمریکای��ی« و »191۷« با 
فیل��م جدی��دش »امپراتوری نور« در جش��نواره فیلم س��وئدی 
حض��ور می یابد و یک جایزه هم می گیرد. »س��م مندس« که با 
اولین فیلمش »زیبای آمریکایی« در سال 1999 موفق به کسب 
اسکار بهترین کارگردانی شد، ۳ نامزدی اسکار برای بهترین فیلم، 
بهترین کارگردانی و بهترین فیلمنامه غیراقتباسی را نیز برای درام 
جنگی »191۷« در کارنامه دارد. به گزارش مهر، جشنواره فیلم 
استکهلم ۲۰۲۲ از 9 تا ۲۰ نوامبر )1۸ تا ۲9 آبان( برگزار می شود.

 »خود را...« ترجمه شد  »سم مندس« تجلیل می شود »۴۱۰« در برج میلاد 
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واکنش مرندی به اظهارات مقامات غربی درباره حقوق بشر در ایران
رئیس جمهور روسیه ادعای اخیر رئیس جمهور فرانسه 
درباره اینکه روســیه در قبال مســئله قره باغ نقشــی 
مخرب ایفا کرده را نادرســت و غیرقابل قبول خواند. به 
گزارش ایسنا، به نقل از روزنامه تایمز آو ایندیا، ولادیمیر 

پوتین، رئیس جمهور روســیه در یک سخنرانی در نشست شورای 
سران ســازمان کشورهای مستقل همسود اظهار نظر اخیر امانوئل 
ماکرون، رئیس جمهور فرانسه درباره اینکه مسکو در حال »بی ثبات 
کردن« فرآیند صلح بین جمهوری آذربایجان و ارمنســتان است، 

مردود دانســت. پوتین در این نشست سران سازمان 
کشورهای مستقل همسود در قزاقستان گفت: من از 
خواندن برخی اظهارنظرهای رئیس جمهور فرانسه در 
روز گذشته تعجب کردم. رئیس جمهور روسیه تصریح 
کرد: من معتقدم این اظهارنظرها نشان دهنده فقدان وجود درک از 
مسیر درگیری است. او خاطرنشــان کرد، به نظر می رسد ماکرون 
اطلاعاتــی درباره موضع طرف ها نــدارد. پوتین گفت: صحبت های 
ماکرون نادرســت و حتی می توانم بگویم منحرف به نظر می رسد و 

بنابراین غیرقابل قبول است. به گفته رئیس جمهور روسیه، مسکو 
همواره صادقانه به دنبال این بوده که هر درگیری را از جمله در قره باغ 
حل کند. او بیان کرد: فرصتی وجود خواهد داشت که ما در جریانش 
بر سر این موضوع با رئیس جمهور فرانسه بحث خواهیم کرد. ماکرون 
همچنین روسیه را به تحریک عمدی درگیری اخیر بین ارمنستان 
و جمهوری آذربایجان به عنوان بخشی از تلاش برای بی ثبات کردن 
منطقه قفقاز و فراتر از آن متهم کرد و گفت که مسکو در ماه های اخیر 

به تنش ها به نفع جمهوری آذربایجان دامن زده است.

پوتین اظهارات ماکرون درباره نقش روسیه در مسئله قره باغ را غیرقابل قبول دانست

مشاور تیم مذاکره کننده ایران در پیامی با اشاره به هشت سال جنگ ایران و عراق، از رویکرد 
مقامات کشورهای غربی نسبت به حقوق بشر در ایران انتقاد کرد. به گزارش ایلنا، سید محمد 
مرندی در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: می دانیم که رژیم های غربی به طور جدی نگران 
حقوق بشر در ایران هستند. وقتی آن ها ]در جنگ هشت ساله ایران و عراق[ به صدام تسلیحات 
شیمیایی دادند، اطمینان حاصل کرده بودند که مطابق بالاترین استانداردهای اروپایی باشد.

سیاسی

نگاه

مکث

اتحادیه اروپا

هسته ای

یک کارشناس مسائل آمریکا، اظهار کرد: به نظر 
می رسد شاهد یک نوع همراهی بین پوتین و بن 
سلمان برای شکست دموکرات ها و دولت بایدن 
در انتخابات میان دوره ای کنگره آمریکا هستیم.

اسفندیار خدایی در گفت وگو با ایسنا در ارتباط 
با آخرین وضعیت دموکرات ها در انتخابات میان 
دوره ای کنگره که قرار است در آبان ماه برگزار 
شود، اظهار کرد: در نظرسنجی ها شاهد برتری 
شــکننده دموکرات ها هستیم. البته باید به این 
موضوع توجه داشــت که این برتری در حدی 
نیست که بتوان روی آن حساب کرد و از دیگر 
سو بیشتر ســازمان های نظرسنجی در آمریکا 
عموما دموکرات هستند و در انتخابات چند دوره 
اخیر مشاهده کرده ایم که بعضا نتیجه انتخابات 

با نتیجه نظر سنجی ها متفاوت بوده است.
وی بــا بیان اینکه این احتمــال وجود دارد که 
دموکرات ها تعدادی از کرســی های خود را در 
مجلس نمایندگان از دســت بدهند، گفت: در 
این ارتباط کاهــش محبوبیت دولت بایدن نیز 
تاثیرگذار بوده اســت. خدایی با اشاره به برخی 
از دلایلی که باعث کاهش محبوبیت بایدن در 
جامعه آمریکا شده اســت، افزود: بایدن تلاش 
کرد که با اتخاذ برخی از سیاست های اقتصادی 
وضعیت در آمریــکا را به خصوص بعد از اتمام 
کرونا بهتر کند ولی جنــگ اوکراین و افزایش 
قیمت سوخت تا حدودی بر روی این سیاست ها 

تاثیر گذاشت.
این کارشناس مسائل آمریکا همچنین با اشاره 

به تصمیم اخیر اوپک پلاس برای کاهش تولید 
نفت و مخالفت دولت عربســتان با پیشــنهاد 
واشــنگتن مبنی بر اینکه اوپک پلاس اجرای 
این سیاست را یک ماه به تعویق بیندازد، گفت: 
تصمیم اوپک پلاس باعث افزایش قیمت سوخت 
در آمریکا خواهد شد و در این شرایط انتخاباتی 

این موضوع به نفع دموکرات ها نیست.
وی با اعتقاد بر اینکه به نظر می رسد یک ائتلافی 
بین پوتین و بن ســلمان به وجود آمده که در 
جریان انتخابات میان دوره ای کنگره دموکرات ها 
با شکســت روبرو شــوند و به نوعی جمهوری 
خواهان بتوانند کنگره را هدف بگیرند، تصریح 
کرد: در همین چارچوب این تحلیل وجود دارد 
که بن ســلمان از طریق نفوذ خود در بازار نفت 
می خواهد بر روی سیاست های آمریکا تاثیرگذار 
باشد و این موضوع در درازمدت به نفع عربستان 
نخواهد بود و اگر دموکرات ها به پیروزی برسند 
کار عربســتان تمام خواهد شــد. عموما وقتی 
قدرت های کوچک بخواهند با قدرت های بزرگ 

بازی کنند احتمال شکست شان زیاد است.
این کارشــناس مسائل آمریکا با تاکید بر اینکه 
در صورت پیروزی دموکرات ها در انتخابات کار 
برای بن سلمان جهت تعامل با آمریکا با توجه 
به سیاست در پیش گرفته سخت تر خواهد شد، 
ادامــه داد: بهتر این بود که بن ســلمان به این 
مسیر وارد نمی شد، چرا که عموما و بطور کلی 
جمهوری خواهان و دموکرات ها دنبال چالش با 

عربستان نیستند.

نمایندگی جمهوری اسلامی ایران نزد سازمان 
ملل متحــد در نیویــورک در واکنش به خبر 
نشریه آمریکایی نیوزویک مبنی بر درخواست 
گروهک تروریستی کومله از آمریکا برای کمک 
و حمایت تاکید کرد: »کومله جزء گروهک های 
فعال تروریســتی اســت که صدها نفر از مردم 
 را مهاباد و دیگر شــهرهای ایران به شــهادت 

رسانده است.«
به گزارش ایلنا، نمایندگی کشورمان اضافه کرد: 
»اگر دولت آمریکا در مبارزه با تروریسم جدی 
است، نباید هیچ تسهیلات و امکانی برای فعالیت 
و یا ملاقات در اختیار این گونه گروهک ها قرار 

دهد.« خاطرنشان می شود، نشریه نیوزویک در 
هفته جاری خبر داده اســت که رهبر گروهک 
تروریســتی کومله خواستار کمک آمریکا برای 
مقابله با ایران شــده اســت. وی در سخنرانی 
مجازی در یکی از مراکز مطالعاتی و پژوهشــی 
آمریکا )موسســه واشــنگتن در امور مطالعات 
خاورنزدیــک( که به لابی اســرائیل در آمریکا 
نزدیک اســت، ضمن تایید حضور این گروهک 
تروریستی در اقلیم شــمال عراق، از فشارهای 
وارد شــده برای پایان دادن بــه حضور آن ها 
در شــمال عراق ابراز نگرانی کرده و خواســتار 

حمایت آمریکا در این رابطه شده است.

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا ادعا کرد، 
در صورت استفاده روســیه از سلاح هسته ای 
علیه اوکراین، ارتش روســیه با پاســخ نظامی 

غربی »نابود خواهد شد.«
به گزارش ایســنا، به نقل از پایــگاه اینترنتی 
ســاوث چاینا مورنینگ پســت، جوزپ بورل، 
مســئول سیاســت خارجی اتحادیــه اروپا در 
ســخنرانی در افتتاحیه »آکادمی دیپلماتیک« 
در بلژیک گفت: »پوتین )رئیس جمهور روسیه( 
می گوید که بلوف نمی زنــد. خب او نمی تواند 
که بلوف بزند و باید روشــن شود کسانی که از 
اوکراین حمایت می کنند همچون اتحادیه اروپا 
و اعضایش و آمریکا و ناتو هم بلوف نمی زنند.« 
بورل مدعی شد: »هر گونه حمله هسته ای علیه 
اوکراین به یک پاســخ منجر می شود، نه یک 
پاسخ هسته ای بلکه چنان پاسخ قدرتمندی از 
طرف ارتش که سبب نابود شدن ارتش روسیه 

خواهد شد.«
رئیس جمهور روسیه چندی پیش در سخنرانی 
پس از امضای فرمان طرح بســیج بخشــی از 
نیروهای ذخیره ارتش کشورش به ناتو هشدار 
داد مســکو ابزارهــای مختلفی بــرای دفاع از 
»تمامیت ارضی« خود در اختیار دارد و تاکید 
کرد، این یک بلوف نیســت. بــه گفته بورل، 

جنگ اوکراین باعث رسیدن به »مقطعی جدی 
از تاریخ« شــده و نظام قانون محور فعلی »به 
شکلی که قبلا سابقه نداشته به چالش کشیده 

می شود.«
او در ســخنرانی خود اظهار کــرد: »ما قطعا از 
دوران جنگ ســرد و پســا جنگ سرد خارج 
شده ایم. دوران پساجنگ سرد با جنگ اوکراین 
و حمله روســیه به اوکراین پایــان یافت. این 
جنگ دارد خیلــی چیزهــا را تغییر می دهد 
و مســلما دارد اتحادیه اروپا را تغییر می دهد. 
این جنگ یک اتحادیه اروپای متفاوت را با یک 

چشم انداز متفاوت ایجاد خواهد کرد.«
بــورل در اظهارنظری عجیب، اروپــا را »باغ« 
آزادی سیاسی و موفقیت اقتصادی دانست؛ در 
حالی که ما بقی دنیــا را تقریبا یک »جنگل« 
خوانــد. او ادامه داد: »جنگل ممکن اســت به 
باغ حمله کند. باغبان هــای این باغ باید از آن 
مراقبت کنند اما با ســاختن دیوار نیست که از 
آن محافظــت می کنند. یک باغ زیبای کوچک 
در احاطــه دیوارهای بلندی که قرار اســت از 
مداخله جنگ در آن جلوگیری کنند به راه حل 
نمی رسد. زیرا جنگل ظرفیت رشد قدرتمندی 
دارد و دیوار هرگز به حد کافی برای محافظت 

از باغ بلند نخواهد بود.«

امیر قطر در حاشــیه نشست سیکا در آستانه با 
رئیس جمهوری روســیه دیدار کرده و دو طرف 

درباره مساله هسته ای ایران گفت وگو کردند.
به گزارش ایلنــا به نقل از آناتولی، امیر قطر در 
حاشیه نشست سیکا در آستانه با رئیس جمهوری 
روســیه دیدار کرده و دو طرف درباره مســاله 
هسته ای ایران گفت وگو کردند. بر اساس بیانیه 
رسمی دربار قطر، در این دیدار تحولات سوریه، 

لیبی و مذاکرات هسته ای ایران بررسی شد.
»تمیم بــن حمد آل ثانی« امیــر قطر در این 
دیدار از روســیه بابت حمایــت از دوحه برای 
برگــزاری جام جهانــی ۲۰۲۲ قدردانی کرد و 

گفت که هماهنگــی دوجانبه در این باره ادامه 
دارد. »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهور روسیه 
نیز تأکید کرد که روابط کشــورش با قطر رو به 
رشد است و ابراز امیدواری کرد که جام جهانی 
۲۰۲۲ در دوحه با موفقیت برگزار شود. پوتین 
تأکید کرد که حجم مبادلات تجاری دو کشور 
همچنان در سطح مطلوب نیست و افزود که به 
زودی برنامه هایی برای سرمایه گذاری مستقیم 
دو کشــور در بخش های گوناگون اجرا خواهد 
شــد. رئیس جمهور روســیه افزود که مشتاق 
 دیدار امیر قطر در مسکو بر اساس برنامه تعیین

شده است.

یک نماینده پیشین مجلس شــورای اسلامی گفت: امروز مشاهده 
می کنیم درحالی که یک عده از هر دو گروه اصلاح طلب و اصولگرا 
و بخش های جامعه تلاش می کنند صدای این اعتراضات را به گوش 
حاکمیت برســانند، یک عده که به زعم اصولگرایان نفوذی هستند 

آتش بیار معرکه می شوند.
طیبه سیاوشی در گفت وگو با ایلنا، درباره عملکرد و رویه صداوسیما 
در چند روز اخیر و دعوت از مهمانانی از هر دو جریان سیاسی کشور 
است، گفت: شرایط فعلی که در برخی خیابان ها و شهرهای مختلف 
مشاهده می کنیم و شاهدش هستیم به زعم بسیاری از کارشناسان 
و متخصصین علوم اجتماعی، سیاسی و اقتصادی؛ درست است که 
ریشه اقتصادی دارد، اما برآمده از بخشی از جامعه است که صدای 
آن ها به گوش نرســیده، به آن ها پرداخته نشده، باورشان نکرده اند 
و در جامعه پس زده شــده اند. زنان، دختران، پسران و مردانی که 
ســبک زندگی آن ها در ظاهر و شــخصیت در هیــچ جای جامعه 

منعکس و پذیرفته نشده است.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی یادآور شد: درست است 
که در ابتدای حوادث اخیر مناظره هایی در صداوســیما برگزار شد 
که مورد اقبال من، دهه پنجاهی ها و شــصتی ها قرار گرفت اما دهه 
هفتادی ها و هشــتادی ها و افرادی که امــروز به وضعیت اعتراض 
دارند، اقبالی به این مناظرات نشــان ندادند. زیرا شــخصیت هایی 
برای مناظره آمدند که برای این گروه شــناخته و پذیرفته شــده 
نبودند، شــاید برای من نوعی جذاب بــود چراکه این افراد یا هیچ 
وقت به صداوسیما دعوت نشده بودند یا سال ها توسط سیستم کنار 
گذاشته شــده بودند اما همان طور که گفتم برای دهه هفتادی ها 
و هشــتادی ها جذابیت نداشــت. وی با بیان این که اقدامی که در 
شــبکه خبر و یا در شــبکه ۴ در برنامه شیوه صورت گرفت جالب 
بود، عنــوان کرد: به اعتقاد من برنامه هایی مانند برنامه ای که آقای 
کرباسچی در آن حضور داشتند و یا برنامه شیوه که یک نوع نوآوری 
در مناظرات داشت، پسندیده بودند و معتقدم باید حفظ شوند، اما 

از سوی دیگر به اعتقاد من باید از گروه های مختلفی مانند کسانی 
که امروز معترض هستند، یعنی نوجوانان و جوانان که بین ۱۰ الی 
۱۵ میلیون جمعیت کشــور را تشکیل می دهند و می گویند صدای 
ما شنیده نمی شود، دعوت کنند که به صداوسیما بیایند. البته ذکر 
این نکته را هم ضروری می دانم عملکرد صداوسیما برای یک بخشی 
از جامعه قابل اســتفاده و برای بخش عظیم دیگر از جامعه به هیچ 

وجه قابل استفاده نیست.
سیاوشــی با بیان این که متاسفانه باید این را اضافه کنیم بخشی از 
صدا وســیما انگار تحت نظر و مدیریت این سازمان نیست، گفت: 
ظاهــرا اعمال نظری روی عملکرد برخی از بخش های صداوســیما 
وجود ندارد و برنامه ها را به هر صورتی که دل شان می خواهد پخش 
می کنند. مشاهده کردیم افرادی را در این مدت دعوت کردند که این 
اشخاص حرف هایی زدند که از یک فرد عادی بعید است چه برسد 
به کسی که استاد دانشگاه تهران است و مدعی می شود تحصلیکرده 
است، حرف های ضداخلاقی و جنسیتی که از وی پخش شد و یا ۲ 

الی ۳ نفر دیگر را دعوت کردند که بازخورد منفی داشت!
وی ادامه داد: امروز مشــاهده می کنیم در حالی که یک عده از هر 

دو گــروه اصلاح طلب و اصولگرا و بخش های جامعه تلاش می کنند 
صدای این اعتراضات را به گوش حاکمیت برســانند، یک عده که 
به زغم اصولگرایان نفوذی هســتند، آتش بیار معرکه می شوند. این 
نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی ادامه داد: بسیار جالب است 
درحالی که افرادی در جامعه معتقد هستند این اعتراضات و به گفته 
آنان اغتشاشــات را فقط دشمن خارجی مدیریت می کند یک عده 
هم هســتند در داخل بنزین روی این اعتراضات می ریزند در حالی 
که به راحتی می شــود این افراد را مدیریت کرد. دبیر ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر یا آقای فلان و فلان باید در شرایط بحران با 
این مردم درست برخورد کنند اما حرف های شان مانند این است که 
شما ارباب و مردم رعیت هستند. این مردم ۴۰ سال است بار تحریم 
و سختی ها را به دوش می کشند اما می بینیم یک دفعه در مجلسی 
که مجلس انقلابی است و در دولتی که دولت محرومان است وزیری 
معرفی می شــود که چند هزار میلیارد ثروت دارد و بدبخت مردمی 
هستند که استخوانشان زیر بار این وضعیت خُرد می شود چون این 

تناقضات را مردم مشاهده می کنند.
این فعال سیاســی با تاکید بر این که صدای مردم باید شــنیده و 
مشکلات شــان حل شــود، گفت: رئیس قوه قضائیه گفته است که 
بیایید گفت وگو کنیم امیدوارم به کســانی که صدای شــان شنیده 
نمی شود فرصت داده شود، این افراد اتفاقا می توانند بیایند در صدا 
و ســیما حرف بزنند و آقای رئیس قوه قضائیه صدای شان را بشود. 
چراکه امروز جوانان اگر صدای شان شنیده نشود یا صدمات روحی 
روانی غیرقابل جبرانی می بینند و یا مانند بسیاری از آن ها مهاجرت 
می کنند در صورتی که این جوانان سرمایه های کشور هستند. وی 
گفت: بار عظیمی از صداوســیما بر دوش مردم است زیرا از بودجه 
عمومی کشور سهم زیادی می برد؛ بنابراین خوب است این سازمان 
مدیریــت لازم را به کار گیرد و صــدای این جوانان را که به گوش 
حاکمیت به ویژه رئیس قوه قضائیه برســاند و یک آرامش روحی و 

روانی برای مردم فراهم کند.

سیاوشی:

مردم تناقضات را مشاهده می کنند
صدا و سیما با دعوت از گروه های مختلف صدایشان را به گوش حاکمیت برساند
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فعال سیاسی اصولگرا گفت: در گذشته که آقای خاتمی بحث آشتی 
ملی را مطرح کرد، من مخالف این طرح بودم. معتقدم ما با جریانات 
سیاســی قهر نیستیم، مســئله ما این است که نمی خواهیم با هم 
گفتگو کنیم. من حاضرم گفتگو و مناظره سیاســی بگذارم، آقای 

اژه ای هم بیایند و در موضوع جرم سیاسی صحبت کنیم.
حسین کنعانی مقدم فعال سیاسی اصولگرا در گفت وگو با ایلنا، در 
پاسخ به این سوال که آقای اژه ای فراخوان گفت وگو را مطرح کردند 
با توجه به اینکه در ســال های گذشته طرح گفت وگو و آشتی ملی 
مطرح شد؛ ولی برخی از اشخاص که در موضع قدرت بودند گفتند 
نیازی به این گفت وگو نیســت تحلیل شما از این موضوع چیست، 
گفت: این مسئله گفت وگوی ملی بیشتر یک تعارف سیاسی است. 
تحقق این مســئله از طریق آقای اژه ای ممکن نیست چون وظیفه 
تشــکیلات سیاسی و احزاب است که برای ایجاد وحدت و انسجام 

باید پیش قدم شوند.
وی افزود: اگر ایشــان هم در مقام متهم بود می توانســتند چنین 
پیشــنهادی ارائه کرده و در مورد علت مسائل اخیر صحبت کند تا 

افکار عمومی روشن شود. حالا در شورای انقلاب فرهنگی و دولت 
طــرح گفت وگوی ملی را مطرح کردنــد اما نباید گفت وگوی ملی 
دولتی شــود و مجموعه دولت بیاید این طــرح را راه بیندازد این 
موضوع کاملا اشتباه است. بلکه باید یک اتاق فکر و فضای مناظره 
برای احزاب ایجاد شــود. کنعانی مقدم تصریح کرد: در گذشته که 
آقای خاتمی بحث آشتی ملی را مطرح کرد، من مخالف این طرح 
بودم. معتقدم ما با جریانات سیاســی قهر نیستیم، مسئله ما این 
اســت که نمی خواهیم با هم گفت وگو کنیم. من حاضرم گفت وگو 
و مناظره سیاسی بگذارم، آقای اژه ای هم بیایند و در موضوع جرم 
سیاسی صحبت کنیم. این مناظرات می تواند راه برون رفت از این 

بحران های سیاسی باشد.
کنعانی مقدم در پاسخ به این سوال که پیش شرط گفت وگو چیست 
و چرا زمانی که کشور دچار بحران می شود ضرورت گفت وگوی ملی 
را مطرح می کنیم، گفت: کســانی که پیش شرط تعیین می کنند 
یعنی دنبال گفت وگو نیســتند باید گفت وگو شکل بگیرد و اگر در 
آنجا قولی داده شود و به آن عمل نشود، پیش شرط مذاکره می شود. 

قرار نیســت آقای اژه ای به عنوان رئیس قوه قضائیه پاسخگوی قوه 
مجریه و مقننه باشد. زیرا در مسائل اخیر هر سه قوه باید به دلیل 
مســئولیتی که دارند، پاسخگو باشــند. اینکه چرا فقط در مقاطع 
بحرانی این موضوع را مطرح می کنیم به علت این است که مدیران 
ما مدیران بحران هستند و فقط در هنگام بحران فکر تصمیم گیری 
و اقدام می افتند و هیچ وقت در زمان غیر بحران نمی توانند تصمیم 

درستی اتخاذ کنند.
این فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به این سوال که بسیاری معتقدند 
گفت وگو کارساز نیست، برای افزایش انگیزه نخبگان، دانشگاهیان 
و مردم و برای آنکه حرف های خود را بیان کنند چه اقداماتی باید 
انجام شــود، گفت: ما درباره مسائل مهمی چون مسئله هسته ای 
بــا ۵ + ۱ مذاکره می کنیم که گاه به نتیجه رســیده و گاه متوقف 
شده است. در داخل کشــور هم باید امکان گفت وگوی جناح های 
مختلف فراهم باشد و افکار عمومی در جریان این گفت و شنودها 
 باشــند زمانی که مردم اظهار نظــر می کنند همین تضمین ادامه 

مذاکره است.

دبیر کل ائتلاف ناتو گفت، این ائتلاف »به زودی« تجهیزات مقابله 
با پهپاد در اختیار اوکراین قرار خواهد داد.

به گزارش ایســنا، به نقل از پایگاه اینترنتی ریپابلیک ورلد، ینس 
اســتولتنبرگ، دبیرکل ناتو اعلام کرد، سلاح های اخلالگر سیگنال 
پهپاد )که به اوکراین داده می شــود( بــه کی یف کمک می کند با 
پهپادهای ساخته روسیه و ایران مقابله کند. او اظهار کرد، شرکای 
این ائتلاف نظامی به اوکراین تســلیحات پیشرفته شامل توپخانه، 

سلاح های ضد هوایی و خودروهای زرهی داده اند.
او این سخنرانی را بعد از برگزاری نشست وزرای دفاع ناتو در شهر 

بروکسل ایراد کرد.
در حالی که اواســط این هفته چندین شهر اوکراین هدف موجی 
از حملات هوایی روسیه قرار گرفت، کی یف از متحدانش خواسته 
به آن ســلاح های دفاع هوایی و تجهیزات نظامی بیشتری بدهند. 
اســتولتنبرگ گفت، ناتو به حمایت از اوکراین »تا هر زمان که نیاز 

باشد« ادامه خواهد داد.
دبیر کل ناتو همچنین اعلام کرد، اســپانیا قرار است چهار سیستم 
دفاع هوایــی »هاوک« خود را با هدف تقویت ظرفیت دفاع هوایی 
اوکراین در اختیار این کشــور قرار دهد. به گفته استولتنبرگ، ناتو 

همچنین قصد دارد در ادامه تحویل یک بسته جامع کمک های این 
ائتلاف نظامی به اوکراین، به این کشور سوخت، البسه زمستانی و 
کمک های پزشکی بدهد. به گفته دبیر کل ناتو، این ائتلاف نظامی 
قرار اســت به اوکراین برای گذار از تجهیزات نظامی دوران شوروی 
ســابق به ســمت تجهیزات مدرن ناتو کمک کند. دبیر کل ناتو، 
ولادیمیر پوتین را به آنچه که »لفاظی هسته ای« خواند متهم کرده 
و آن را »غیرمسئولانه و خطرناک« دانست. او هشدار داد استفاده از 
تسلیحات هسته ای »ماهیت جنگ« را تغییر خواهد داد و »عواقبی 

شدید« در پی خواهد داشت.

نایب رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اســلامی با تاکید بر لزوم فراهم شدن فرصت 
بیان نقد و اعتــراض در جامعه اظهار کرد: اگر 
فرصت بیان نقد را به یک منتقد عالم و ســالم 
ندهیم به طــور طبیعی با نامحــرم گفت وگو 

خواهد کرد و این به نفع کشور ما نخواهد بود.
غلامرضا منتظری در گفت وگو با ایسنا با تاکید 
بر این که »نقد موجب رشــد، پویایی و تکامل 
جامعه می شــود«، گفت: نقــد به معنای طرح 
اشــکالات با دو ویژگی صادقانه و عالمانه بودن 
است و در صورتی که طرح اشکال با دو ویژگی 
ذکر شده نباشد، تخریب صورت می گیرد. وی با 
بیان این که »بین نقد و تخریب مرزهایی وجود 
دارد«، افزود: گاهی نقد در قالب اعتراض فردی 
و اجتماعی ظهور و بروز پیدا می کند و لازمه اش 
نیز این است که وزارت کشور به عنوان دستگاه 
متولی با همراهی دستگاه های مسئول، فرصت 

شنیدن نقد را فراهم کند.
ایــن نماینده مجلــس اظهار کرد: مســئول 
یعنی کســی که مورد ســوال واقع می شود و 
وقتی فردی مســئول می شود، باید هم تحمل 
شنیدن داشته باشــد هم پاسخگو باشد. یک 
اصل کرامت انسانی است که وقتی مسئولیتی 

را عهده دار می شــویم، آستانه تحمل مان را بالا 
ببریم و صدای کسی که از گفتار و عمل و رفتار 
ما نقدی دارد را بشــنویم؛ اگر این فرصت را به 
یک منتقد عالم و سالم ندهیم به طور طبیعی 
با نامحرم گفت وگو خواهــد کرد و این به نفع 
کشور ما نخواهد بود؛ بنابراین باید این فرصت 
را هــم در مقیاس ســازمانی و هم در مقیاس 
اجتماعی فراهم کنیم. منتظری با بیان این که 
»خوشبختانه ظاهراً در جلسات سران تصمیمی 
گرفته شده که ساز و کار جدیدی برای شنیدن 
اعتراضات فراهم شود«، عنوان کرد: چه اشکالی 
دارد که فضا و مکانی مشــخص کنیم تا افراد 
با رعایت چارچوب های تعریف شده، حرف های 
خود را مطرح کنند؛ اگر به این ســمت حرکت 

کنیم، آرامش در جامعه بیشتر می شود.
وی در پایــان درباره نقش مجلــس در ایجاد 
فضا برای ایجاد فضای بیــان اعتراضات گفت: 
بــه عنوان یک نماینــده آمادگی مجلس برای 
همکاری با دولت را در این زمینه اعلام می کنم. 
با توجه به این که کار مجلس، قانون گذاری است 
نه اجرا، مجلس می تواند در صورت تمایل دولت 
به ایجاد فضایی برای بیــان اعتراضات در این 

زمینه ریل گذاری های لازم را انجام دهد.

چین به انتشار ســند راهبرد امنیت ملی دولت 
جو بایدن واکنش نشــان داده و آن را برآمده از 
»ذهنیت جنگ سردی« دانست. به گزارش ایسنا، 
به نقل از خبرگزاری آناتولی، مائو نینگ، سخنگوی 
وزارت امور خارجه چین در بیانیه ای در واکنش 
به انتشار سند ۴۸ صفحه ای راهبرد امنیت ملی 
دولت جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا که عمده 
تمرکز آن بر مقابله با چین و روسیه بود این سند 
را همچون »ذهنیت جنگ ســردی و بازی های 
مجموع صفر« دانست و گفت: ما با دامن زدن به 
درگیری های ژئوپلیتیک و رقابت میان قدرت های 
بزرگ که بر خلاف روند دوران و انتظارات جهان 
اســت مخالفیم. از این رویکرد استقبال نشده و 
چنین رویکردی موفق نخواهد بود. کاخ سفید در 
این سند ۴۸ صفحه ای ادعا کرد چین »مهم ترین 
چالش ژئوپلیتیکی آمریکا« است. مائو نینگ بیان 
کرد، توسعه چین اساسا با هدف رضایت مردم و 
جوان سازی کشور انجام می شود. او تاکید کرد: ما 
با ذهنیت جنگ سردی و ذهنیت مجموع صفر 
مخالفیم. ســخنگوی وزارت امور خارجه چین 
گفت: چین همــواره یک نیــروی حامی صلح 
جهانی، مشارکت کننده در توسعه جهانی، مدافع 
نظم بین المللــی، تامین کننده مصالح عمومی و 

شــریک در میانجی گری در مســائل مربوط به 
کانون های بحران بوده است. این واقعیتی شناخته 
شــده برای جامعه بین المللی است. او بیان کرد، 
چین به عنوان بزرگترین کشور در حال توسعه 
جهان و آمریکا به عنوان بزرگترین کشور توسعه 
یافته جهان مسئولیت حفظ صلح و ثبات جهانی 
و حمایت از توسعه و موفقیت اقتصادی را دارند و 
هر دو کشور از همکاری نفع برده و از تقابل ضرر 
می کنند. او از آمریکا خواســت تا از اصل احترام 
دوجانبه، همزیستی صلح آمیز و همکاری برد-برد 
پیروی و با چین همکاری کرده تا روابط آمریکا-
چین را به مسیر توسعه سالم و پایدار باز گرداند 
و به مخالفت های پنجگانه جو بایدن با اقدامات 
ضد چین عمل کند. سخنگوی وزارت امور خارجه 
چین همچنین به یک بیانیه اخیر جنت یلن، وزیر 
خزانه داری آمریکا که اتهام »استفاده تسلیحاتی از 
تجارت« را علیه روسیه و چین مطرح کرد واکنش 
نشان داده و آمریکا را مقصر »اخلال در همکاری 
تجاری بین المللی« دانست. مائو نینگ بیان کرد: 
چین با استفاده تسلیحاتی از مسائل تجاری مخالف 
بوده و سیاست یکجانبه گرایی و خودمحوری یک 
کشــور را عامل اخلال در همکاری های تجاری 

بین المللی تلقی می کند.

منتظری: اگر به منتقد فرصت ندهیم 
با نامحرم گفت وگو می کند

چین: سند راهبرد امنیت ملی دولت بایدن
برآمده از ذهنیت جنگ سردی است

کنعانی مقدم:
طرح گفتگوی ملی بیشتر یک تعارف سیاسی است

استولتنبرگ: به اوکراین تجهیزات ضدپهپاد می دهیم

یک کارشناس مسائل آمریکا مطرح کرد
همراهی پوتین و بن سلمان برای شکست بایدن 

در انتخابات میان دوره ای کنگره آمریکا

 نمایندگی جمهوری اسلامی ایران نزد سازمان ملل متحد:
اگر آمریکا در مبارزه با تروریسم جدی است
نباید تسهیلات در اختیار »کومله« قرار دهد

تهدید بورل به نابودی ارتش روسیه 
در صورت حمله هسته ای به اوکراین

بررسی مذاکرات هسته ای ایران در دیدار سران قطر و روسیه


